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روزنامه

شهردار قم با صدور پیامی روز ارتباطات و روابط عمومی را تبریک گفت.
دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در پیامی روز ارتباطات و روابط عمومی را تبریک گفت.

متن پیام ایشان به شرح ذیل است:
در علم مدیریت نوین، ارتباطات و روابط عمومی و نقش آن در پیشبرد اهداف و ماموریت های سازمان 
جایگاهی اساسی دارد که صرفاً فعالیتش محدود به انعکاس رویدادها و دریافت بازخوردها به عنوان 

واسطه ی سازمان و ذی نفعان نیست و در اتخاذ تصمیم های کلان سازمانی نیز دارای مرتبه است.
خوشبختانه حرفه ی روابط عمومی نیز همراه با پررنگ شدن نقش و جایگاه آن در سازمان و درک 
بهتر نتایج حاصل از توجه به رویکردهای ارتباطاتی، خود دارای وجهه ای علمی شده و با تلفیق 
مجموعه ای در هم تنیده از علم، فن و هنر به بلوغ رسیده است و امروزه دیگر تصور سازمانی بدون 

در نظر گرفتن جایگاه و نقش روابط عمومی امکان پذیر نیست.
شاید در شرایط کنونی که جامعه ایرانی نیازمند شور و نشاط اجتماعی و افزایش امید و نگاه روشن 
به آینده پیش روست، نقش اطلاع رسانی آگاهانه، دقیق، متقن، هدفمند، هنرمندانه و تاثیرگذار 
را بتوان شاخص ترین وظیفه روابط عمومی سازمان ها دانست که با استفاده از دو ظرفیت تعامل و 
رسانه بر این مهم معطوف شوند و دستاوردهای نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران را در بخش های 

گوناگون تبیین و تشریح کنند.
فرا رسیدن ۲۷ اردیبهشت ماه که در تقویم رسمی ایران اسلامی به نام “ارتباطات و روابط عمومی” 
نامگذاری شده است را به تمامی تلاشگران حوزه های مختلف فعالیت های تخصصی ذیل این عرصه 
به ویژه همکاران خدوم و پرتلاش شهر مقدس قم و همچنین مجموعه ارتباطات و روابط عمومی 
شهرداری قم تبریک عرض نموده و برایشان آرزوی موفقیت و دوام توفیق خدمت به نظام مقدس 

جمهوری اسلامی ایران را در این جایگاه اثرگذار از خداوند منان خواستارم.
سید مرتضی سقائیان نژاد
شهردار قم
۲۷ اردیبهشت ماه۱۴۰۰

پیام شهردار قم به مناسبت روز 
ارتباطات و روابط عمومی

با پایان مهلت ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری، دسته 
بندی داوطلبان نشان می دهد که چهار طیف مشخص از جریان 
اصولگرا و دو طیف از جریان اصلاح طلب داوطلب انتخابات 

شدند، اما بیشترین گمانه زنی ها پیرامون مثلثی از سه جریان 
است که به نظر می رسد در انتخابات پیش رو مهم ترین چهره ها 
باشند.  برپایه این گزارش ، ثبت نام داوطلبان سیزدهمین دوره 

ایمان گزارش می دهد؛

طیف بندی سیاسی داوطلبان 
انتخابات سیزدهم
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به مناسبت در گذشت اکبرترکان ؛

تکنوکراتی خوش نام؛ از پارس جنوبی تا مناطق آزاد

 

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با اشاره به آخرین وضعیت ساخت ایستگاه های 
فاز نخست خط یک گفت: در طول این مسیر شش ایستگاه وجود دارد که دو ایستگاه 
میدان مطهری و کشاورز در مراحل پایانی ساخت است. منصور درویشی با اشاره به 
آخرین وضعیت پروژه مترو قم اظهار داشت: فاز نخست پروژه به طول شش کیلومتر، 
شامل شش ایستگاه از محل دپو قلعه کامکار شروع و به میدان مطهری ختم می شود. 
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم خاطرنشان کرد: ۲ ایستگاه مطهری و میدان کشاورز 
به صورت ۱۰۰ درصدی و ۴ ایستگاه دیگر نیز تا مرحله تکمیل سازه اصلی به عنوان 

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم خبرداد:

ایستگاه میدان مطهری و کشاورز درمراحل پایانی  استاندارقم با بیان اینکه قم باید به قطب گردشگری سلامت 
جذب  و  بیمارستان  احداث  گفت:  شود،  تبدیل  کشور  در 
متخصصین تراز اول پزشکی در راستای تحقق این هدف از 

پیگیری  جلسه  در  سرمست  است.  برخوردار  ویژه  اهمیت 
نوسازی و توسعه بیمارستان الزهرا طی سخنانی تهدید کرونا 
طی ۱۵ ماه گذشته را مورد توجه قرار داد و افزود: خوشبختانه 
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استاندار قم:

قم باید به قطب گردشگری سلامت 
 کشور تبدیل شود 
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اضلاع مثلث اصلی انتخابات چه کسانی هستند؟ 
سیل داوطلبان »احساس وظیفه کرده«

رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:

کلاهبرداری با سوء استفاده از فروش 
اکانت بازی

رئیس پلیس فتا استان قم گفت: بعضی کلاهبرداران با سوء استفاده از خرید و 
فروش اکانت بازی فورتنایت اقدام به کلاهبرداری در فضای مجازی می کنند.

علی موالی اظهار کرد: با توجه به جذابیت بازی های آنلاین برای کاربران فضای 
مجازی، عده ای با سوء استفاده از خرید و فروش اکانت بازی های آنلاین از جمله بازی 

فورتنایت، در فضای مجازی اقدام به کلاهبرداری می کنند.
وی افزود: این نوع کلاهبرداری برای خرید و فروش اکانت های مراحل بالاتر بازی 
فورتنایت، به دو صورت ممکن است اتفاق بیافتد؛ مورد اول که بیشتر رایج می¬ باشد 
بدین صورت است که فروشنده اکانت با سطح بالا را برای فروش در سایت¬ های 
آگهی و یا شبکه¬ های اجتماعی عرضه کرده و پس از فروش و دریافت پول، اکانت 
را واگذار نمی کند و حتی ممکن است نام کاربری و پسورد را نیز در اختیارخریدار 
قرار دهد و به محض اینکه پول را از مشتری دریافت کرد، دسترسی مشتری به اکانت 

فروخته شده را غیر ممکن می کند.
رئیس پلیس فتا استان قم بیان کرد: روش دیگر کلاهبرداری در تبادل اکانت 
بازی های آنلاین بدین صورت است که خریدار، پس از مشاهده آگهی فروش بازی با 
فروشنده بازی ارتباط برقرار کرده و به هر طریقی اکانت بازی  را دریافت می¬ کند ولی 

مبلغ مورد توافق را به فروشنده نمی  پردازد.
را  اکانت  این نوع کلاهبرداری، فردی که  از  برای پیشگیری   : ادامه داد  موالی 
خریداری می کند باید بلافاصله بعد از خرید، کلمه عبور را تغییر دهد، حساب کاربری 
را با حساب کاربری بازی جدید سینک کند و تنظیمات امنیتی را انجام دهد تا حساب 

کاربری در اختیار خود باقی بماند.
وی گفت: والدین هم نسبت به محتوای بازی و هم نسبت به رنج سنی بازی ها 
دقت لازم را داشته باند و حتما از بازی های استفاده کنند که دارای هولوگرام و تاییدیه 

سازمان بنیاد ملی بازی های رایانه ای کشورمان باشد.
رئیس پلیس فتا استان قم خاطر نشان کرد : برای اینکه فرزندان در فضای مجازی 
کمتر آسیب ببینند، نیاز است که والدین بر فعالیت های سایبری آن ها و همچنین 

بازی های رایانه ای که انجام می دهند نظارت کافی داشته باشند .
موالی خاطرنشان کرد : شهروندان در صورت مشاهده هرگونه موارد مشکوک 
می توانند موارد را با مراجعه به سایت www.cyberpolice.ir در قسمت گزارشات 

مردمی ثبت کنند.
 

رئیس اتاق اصناف مرکز استان قم خبرداد:

»بقّال نت« بستری برای توسعه خرید و 
فروش غیرحضوری 

رئیس اتاق اصناف مرکز استان قم از نقش مؤثر شرکت »بقال نت« در توسعه کسب و 
کارهای الکترونیکی و خرید و فروش های غیرحضوری در قم خبر داد. 

اندک  رعایت  بر  مبنی  استان  بهداشت  مرکز  گزارش  به  اشاره  احمدلو  حسن 
محدودیت های کرونایی در برخی اصناف و از جمله صنف آرایشگاهی اظهار کرد: 
استاندار قم در این زمینه دستور پیگیری لازم را داده است، بویژه آن که رعایت ۲۵ 
درصدی محدودیت های کرونایی در صنف آرایشگاه های قم باید با نظارت بیشتر 
افزایش پیدا کند. وی ادامه داد: تمرکز بر رعایت پروتکل های بهداشتی در اصناف قم 
و اقناع سازی در مورد آن همچنان ادامه دارد و از این رو استمرار بازدیدهای نظارتی از 

سوی اتاق اصناف مرکز استان در دستور کار است.
رئیس اتاق اصناف مرکز استان قم سپس اضافه کرد: در بازه زمانی پانزدهم تا بیستم 
اردیبهشت ماه سال جاری، ۳۳۱ بازرسی از سوی اتاق اصناف انجام شده که این 

بازرسی ها، معرفی ۵۲ مورد متخلف به تعزیرات را به دنبال داشته است.
احمدلو درباره اولویت گسترش کسب و کارهای اینترنتی و خرید و فروش های 
غیرحضوری نیز خاطرنشان کرد: مدیریت استان بارها نسبت به این موضوع توجه 
داده و حتی عنوان کرده که این توسعه و گسترش در دوران پساکرونا نیز باید ادامه 

یابد، از این رو این اولویت در دستور کار اتاق اصناف مرکز استان قرار داشته و دارد.

 

معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: نصب صافی 
کارکرد  و  ایمنی  ارتقای  موجب  سالاریه  مترمکعبی  هزار  مخازن ۸۰  خروجی  در 
تجهیزات و شیرآلات و همچنین افزایش کیفیت شبکه آب شهر قم می شود. جاسب 
زنگنه، آب بند نکردن شیرآلات با سایز بزرگ و فشارشکن های شبکه توزیع را از جمله 
مشکل های توزیع مناسب فشار و کیفیت آب شبکه آب شهری قم اعلام کرد و دلیل 
اصلی آن را انسداد بین دیسک و محفظه شیرآلات توسط اجسام درشت دانست. 
وی با بیان اینکه به طور متوسط سالانه دو عدد شیر با سایز بزرگتر از ۸۰۰ میلیمتر و 

معاون بهره برداری آبفا  استان قم:

کیفیت آب در شبکه آبرسانی قم افزایش می یابد
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رئیس پلیس فتا استان قم هشدارداد:

کلاهبرداری با سوء استفاده از فروش اکانت بازی

استفاده از ظرفیت های دولتی برای توسعه مراکز درمانی

یک انتخابات سه ضلعی با 
چند نامزد پوششی 

ثبت نام انتخابات ریاست جمهوری به پایان رسید و حالا 
همه دست ها را زیر چانه زدند و منتظر هستند تا شورای 

نگهبان نظر خود را در مورد نامزدهای انتخابات اعلام کند. بسیاری فکر می  کردند بمب 
خبری ثبت نام، حضور سید ابراهیم رئیسی است اما حضور علی لاریجانی در وزارت 
کشور، در صبح آخرین روز ثبت نام و نطق انتخاباتی او، تبدیل به زلزله سیاسی شد و 
به صورت رسمی رقابت سیاسی را آغاز کرد. به سرعت اصول گرایانی مثل زاکانی راهی 
وزارت کشور شدند تا به عنوان رقبای لاریجانی وارد صحنه شوند. حضور لاریجانی در 
ستاد کشور هوشمندانه بود و این حضور به طور رسمی او را تبدیل به یک قطب انتخابات 
کرد. سبد رای لاریجانی مهم ترین سوالی است که بعد از ثبت نام در انتخابات میان 
ناظران سیاسی ایجاد شد. در انتخابات ۲8 خرداد چه کسانی به رییس سه دور مجلس 
رای خواهند داد؟ قطعا بخشی از سبد رای او مربوط به اصول  گرایان سنتی است. 
کسانی که سال هاست به لاریجانی به عنوان پیر و مراد و رهبر خود نگاه می کنند و بر 
این بارو هستند که او، هاشمی دوران جدید ایران است. در این میان این احتمال وجود 
دارد که بخشی از جریان اصلاحات به خاطر تداوم جریان اعتدال در کشور، رای خود را 
در سبد لاریجانی قرار دهند. سید ابراهیم رئیسی اما قبل از حضور در وزارت کشور یک 
بیانیه صادر کرد و همین بیانیه، عطش خبری رسانه ها در مورد او را کم کرد و رییس قوه 
قضاییه نتوانست شوری که مدنظر بود ایجاد کند. رئیسی در بیانیه ی خود اعلام کرد 
که به صورت مستقل وارد عرصه شده است. اما همه می  دانند که او یک اصول گراست 
و قطعا در صورت پیروزی، یک دولت اصول گرا تشکیل خواهد داد. بخشی از نامزدهای 
جریان اصول گرا مثل زاکانی هم در حمایت از رئیسی وارد صحنه شدند تا به نوعی نامزد 
پوششی او در مناظرات باشند. رئیسی زیاد اهل مناظره نیست و این نامزدهای پوششی 
می توانند بار او را در این ماجرا به دوش بکشند. به ویژه در برابر علی لاریجانی که تسلط 
زیادی بر کلام دارد و استاد ساختن واژگان و جملات جدید است. البته طنازی ها او در 
کلام را هم نباید فراموش کرد. اسحاق جهانگیری دیگر قطب انتخابات پیش روست. 
معاون اول دولت روحانی که جریان اصلاح طلبی را نمایندگی می کند. کار او نسبت 
به دو نامزد دیگر کمی سخت  تر است، چون او باید پاسخگوی دوران حضورش در 
دولت حسن روحانی هم باشد. جهانگیری در جریان مناظره ها بیش از اینکه سوال 
کننده باشد، پاسخگو خواهد بود. اگر در پاسخگویی موفق باشد شاید بتوان به رای 
خاکستری در انتخابات ۱400 امیدوار بود. در این میان برخی از چهره های اصلاح 
طلب و اصول گرا هم وارد صحنه شدند که مهم ترین آنها محسن رضایی، سعید جلیلی 
و مسعود پزشکیان بودند. پزشکیان این ویژگی را دارد که در صورت مشاهده وضعیت 
انتخابات به نفع دیگران کنار برود اما جلیلی و محسن رضایی خود را را در قامت رئیس 
جمهور می بینند و بعید است صحنه را به نفع رئیسی ترک کنند. نمی شود از الان پیروز 
انتخابات را مشخص کرد. در سال 76 هم همگان ناطق نوری را فاتح میدان انتخابات 
می دانستند اما داستان به گونه ای دیگر رقم خود و سید محمد خاتمی رییس جمهور 

ایران شد. باید مناظره ها را دید و تا روز آخر منتظر نشست.

رئیس ستاد ثبت نام آموزش و پرورش خبرداد:

آغاز ثبت نام الکترونیکی دانش آموزان از 
اول خرداد 

رئیس ستاد ثبت نام آموزش و پرورش از آغاز ثبت نام الکترونیکی دانش آموزان از اول 
خرداد خبر داد و گفت: این ثبت نام تا پایان مرداد انجام خواهد شد.

رضوان حکیم زاده افزود: اولیای دانش آموزان می توانند با ورود به سامانه "سیدا " 
و درگاه "پادا" به نشانی www.pada.medu.ir ثبت نام فرزندان خود را انجام دهند. 

وی افزود: اولیای دانش آموزان می توانند مدارک مورد نیاز ثبت نام دانش آموزان را در 
این سامانه بارگذاری کنند و نیاز به حضور خانواده ها در مدارس نیست.

حکیم زاده خاطرنشان کرد: ثبت نام دانش آموزان در مدرسه محل تحصیل به صورت 
خودکار انجام می شود و ثبت نام دانش آموزانی که مدرسه و مقطع تحصیلی آنان تغییر 

می کند نیز از طریق سامانه " پادا " انجام خواهد شد.
حکیم زاده گفت: سامانه، درخواست خانواده ها را برای ثبت نام در مدرسه بررسی 
می کند و نتیجه را به آن ها اعلام خواهد کرد.  وی خاطرنشان کرد: با الکترونیکی شدن 

ثبت نام دانش آموزان از تجمع خانواده ها در مدارس خودداری خواهد شد. 

مصطفی داننده*
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معصومه ابتکار :

 بگذارید در مدت باقی مانده خدمت 
به مردم نتیجه دهد

سخنگوی شورای نگهبان: 

احراز صلاحیت  نیازمند 7 رای 
اعضای شورای نگهبان 

امور  در  رئیس جمهوری  معاون 
زنان و خانواده در توئیتی نوشت: 
و  با دروغ  ها  که سال  افراطیونی 
تخریب به خاطر حضورم در میدان 
کشور  امور  پیشبرد  مقابل  اجرا، 
و راحتی مردم مانع تراشی کرده 
اند، بگذارند در مدت باقی مانده 

خدمت به مردم نتیجه دهد.
معصومه ابتکار در پیامی که در 

 سخنگوی شورای نگهبان گفت: 
۷ رای مثبت از ۱۲ عضو شورای 
بتوانیم  تا  است  لازم  نگهبان 
بگوییم یک فرد احراز صلاحیت 

شده و واجد اصل ۱۱۵ است. 
عباسعلی کدخدایی در گفت و 
گویی درباره ملاک ها برای احراز 
انتخابات  داوطلبان  صلاحیت 
۲۸2 خرداد، گفت: ملاک اصلی ما  2

آیت الله سید محمد غروی: 

مسجد دستاویز 
جناح ها نباشد
فعالیت های مسجد باید همسو با انقلاب باشد
مساجد مردمی اداره شوند
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خطاب به کشورهای عضو سازمان همکاری اسلامی

ظریف: آماده ایم تمام اختلافات را 
کنار بگذاریم

وزیر خارجه کشورمان تاکید کرد: ما آماده ایم تا تمام اختلافات را کنار گذاشته و 
در دفاع از حقوق مردم فلسطین با توسل به هر ابزار مشروع سیاسی و قانونی، متحد 

شویم. 
سازمان  خارجه  امور  وزیران  مجازی  اضطراری  نشست  در  ظریف  جواد  محمد 
همکاری اسلامی درباره جنایت های رژیم صهیونیستی و آخرین تحولات فلسطین، 
گفت: در حالی که شاهد آن هستیم که نیروهای صهیونیست فجیع ترین جنایات را 
علیه برادران و خواهران ما در فلسطین اشغالی مرتکب می شوند، اجازه می خواهم که 

صحبت هایم را با تشکر از شما بابت ترتیب دادن این جلسه به موقع آغاز کنم.
وزیر امور خارجه اظهار کرد: مردان، زنان و کودکان بی گناه توسط مرگبارترین و 
پیشرفته ترین جنگ افزارها در حال سلاخی شدن هستند. خانه ها در حالی ویران 
می شوند که ساکنانشان در آن ها گیر افتاده اند. هرآنچه از زیرساخت های غزه باقی 
مانده است – از جمله منابع برق و آب – عملا نابود شده است. ما اکنون با موارد 
فاحش و سازمان یافته نقض حقوق بشر، حقوق بشردوستانه و حقوق بین الملل مواجه 

هستیم.
ظریف  تاکید کرد: امروز قتل عام کودکان فلسطینی پس از آن »عادی سازی« 
ادعایی انجام می گیرد. این رژیم جنایتکار و آدم کش یکبار دیگر ثابت کرده است که 
تحرکات دوستانه در قبال این رژیم، تنها به تشدید قساوت های آن منجر می شود. 
تنها هدف تحرکات نفاق آمیز اسرائیل، تفرقه افکنی میان مسلمین و منزوی کردن 
مردم فلسطین است. اشتباه نکنید: اسرائیل تنها زبان مقاومت را می فهمد و مردم 
فلسطین کاملا از حق دفاع از خود و سرپیچی از قلدری های این رژیم نژادپرست 

برخوردار هستند.
وی تصریح کرد: این اقدامات وحشیانه بار دیگر ثابت کرده است که تنها مسیر 
مسالمت آمیز به سمت صلح، برگزاری یک همه پرسی میان تمام ساکنان فلسطین از 

جمله فلسطینی های آواره شده و پناهجویان است.
وزیر امور خارجه ادامه داد:  ، بلکه معضله ای بین المللی نیز هست. جنایاتی که 
در طول دهه ها علیه مردم بی گناه فلسطین انجام شده بر وجدان بشری سنگینی 
می کند. از این روست که جامعه بین المللی وظیفه دارد به شدیدترین لحن رژیم 

اسرائیل را محکوم کرده و آن را وادار کند که به تخریب و محاصره غزه پایان دهد.
وی گفت: ما باید فعالانه در سازمان ملل متحد تلاش کنیم تا یک جلسه اضطراری 

مجمع عمومی برای پرداختن به این موضوع تشکیل شود.
ظریف افزود: علاوه بر این، رویکرد شنیع برخی از دول غربی در برابرانگاری قربانیان 
و مجرمین، ما را وادار می سازد تا به کاستی های خود در پیشبرد آرمان مشترک مان 

نگاهی بیندازیم.
وی اظهار داشت: ما باید یک کارزار »نهادینه شده« حقوقی و سیاسی علیه رژیم 

آپارتاید صهیونیستی در سطوح منطقه ای و بین المللی ایجاد کنیم.
ظریف تاکید کرد: یک نهاد ناظر حرفه ای بین المللی نیز باید تشکیل شود تا جنایات 
علیه مردم فلسطین را رصد و گزارش کند. این جنایات باید به صورت ثبت و ضبط 

شده و گزارش شوند، با این هدف که مرتکبین آن ها در محضر عدالت قرار گیرند.
و  به تصویب مصوبات داخلی  باید  ما همچنین  امور خارجه تصریح کرد:  وزیر 
همچنین یک قطعنامه از جانب این سازمان مبادرت ورزیم که اسرائیل را به عنوان یک 

رژیم آپارتاید شناسایی کند.
ظریف ادامه داد: علاوه بر این، اقدامات جنایتکارانه اسرائیل باید هم در مصوبات 
داخلی و هم در قطعنامه های سازمان همکاری اسلامی به عنوان نسل کشی و جنایت 
علیه بشریت شناسایی شود و کشورهای عضو باید صلاحیت قضایی ملی خود را به 
نحوی بسط دهند که پیگرد جنایتکارانی که در اراضی اشغالی فلسطینی مرتکب 

جنایت جنگی، نسل کشی و جنایات علیه بشریت می شوند، را شامل شود.
وی گفت: جمهوری اسلامی ایران مانند همیشه دست دوستی خود را به سوی 
همه شما دراز می کند. ما آماده ایم تا تمام اختلافات را کنار گذاشته و در دفاع از حقوق 

مردم فلسطین با توسل به هر ابزار مشروع سیاسی و قانونی، متحد شویم.
 

سخنگوی شورای نگهبان: 

احراز صلاحیت یک نامزد نیازمند ۷ رای 
اعضای شورای نگهبان است

 سخنگوی شورای نگهبان گفت: 7 رای مثبت از ۱۲ عضو شورای نگهبان لازم است 
تا بتوانیم بگوییم یک فرد احراز صلاحیت شده و واجد اصل ۱۱۵ است. 

صلاحیت  احراز  برای  ملاک ها  درباره  گویی  و  گفت  در  کدخدایی  عباسعلی 
داوطلبان انتخابات ۲8 خرداد، گفت: ملاک اصلی ما قانون اساسی و شرایطی است 

که در اصل ۱۱۵ ذکر شده است.
زمانی که سیاست های کلی  از  آن،  بر  افزود: علاوه  نگهبان  سخنگوی شورای 
انتخابات از سوی رهبر معظم انقلاب ابلاغ شد، آن سیاست ها نیز مبنای کار ما قرار 
گرفت. به همین جهت مصوبه ای را در شورای نگهبان داشتیم و شرایطی را به وزارت 
کشور اعلام کردیم. بنابراین با توجه به دریافت اسناد و مدارک داوطلبان، از فردا 

شورای نگهبان کار خود را آغاز خواهد کرد.
وی اضافه کرد: آن تعداد پرونده هایی که مدارک و اسنادش آماده شود در اختیار 
اعضای شورای نگهبان قرار می گیرد، بنابراین از روزدوشنبه  رسیدگی رسمی در 

شورای نگهبان را آغاز می کنیم.

ثبت نام با رویکرد احساس تکلیف!

مرد جوان یک بار دیگر مدارکش را بررسی کرد. برگه های مربوط به اکو و تست 
ورزش را از داخل پوشه پلاستیکی در آورد و مدارک ثبت نام را داخل پوشه گذاشت. 
با همسرش و پسرش خداحافظی کاملی کرد و  به سمت ستاد ثبت نام ریاست 

جمهوری راه افتاد!
در مترو سر و وضعش را با نگاه کردن صفحه موبایل مرتب کرد. صندلی مقابلش زوج 
جوانی نشسته بودند که معلوم بود تصاویر کاندیداهای ثبت نام کرده را با هم مرور می 
کردند. با دیدن یک تصویر می خندیدند. با تصویر بعدی سرشان را به نشانه تائید تکان 

می دادند. یک جا نیشخند می زدند و گاهی اوقات هم پوزخند می زدند! 
یک بار دیگر مدارکش را از کیف خارج کرد. هنوز پایان نامه اش را تحویل نداده بود 
و دو سال هم مانده بود که چهل سالش پر شود! اما  شورای نگهبان اعلام کرده بود ، 
اگر کسی ۳8 سالش بود و سایر شرایط را داشت، استنثائا تایید می شود! دلش قرص 

بود که شورای نگهبان تائیدش می کند...
به محل ثبت نام رسید. یک عده  روی لبه جدول نشسته بودند و  بعضی ها  که خیلی 
اتو کشیده بودند، سر پا ایستاده بودند . بحث داغ بود. یکی می گفت:  من اگه رئیس 
جمهور بشم، دلار رو می کنم ده هزار تومن! بغل دستیش گفت: داداش تو همونی 
نیستی که دور قبل می گفتی ما نمی ذاریم دلار بشه ده هزار تومن!  همه با صدای 
بلند خندیدند.  یکی دیگر از کاندیداها که همه ادوار ثبت نام کرده بود گفت: یادش به 
خیر ما قدیما می اومدیم اینجا واسه ثبت نام ، این طرفا همه ش بیابون بود! اون طرف 

هم یه آب انبار بزرگ بود الان شده کارواش...
بعد یکی از کاندیداها گفت: شرایط سخت، تصمیمات های شجاعانه می خواهد! 
یک نفر هم  جلوی ایستاده بود تا زودتر وارد ستاد شود گفت: لابد توی بیست دقیقه! 

صدای خنده جمعیت دوباره بلند شد...
بعد یکی دیگه از کاندیداها که کت و شلوار شیکی داشت  با صدای ملایمی گفت: 
در سالهای اخیر ایران در تنگنا بوده و در حال حاضر نیاز به گرهگشایی است. بعد 
بغل دستی اش رو کرد به جمعیت  و در حالی که به مرد اشاره می کرد گفت: مردم 
یادتون هست؟! دوباره جمعیت به خنده افتادند. مرد کت و شلواری اخم کرد و  رفت 
لبه جدول نشست!  یکی دیگر از کاندیداها گفت: میآیم تا گلوگاههای تجاری ایران را 
باز کنم. مرد میانسالی که معلوم بود دل خوشی از دولت نداره با صدای دو رگه گفت: 

داداش شما  همون گلوگاههای مسکن رو باز کردی برای هفت پشتمون بسه! 
هنوز تیکه صاحب صدای  دو رگه به بار ننشسته بود که مسئول ثبت نام از تاکسی 

پیاده شد و به سمت در رفت. جمعیت هم به سمت در هجوم آوردند. 
مرد جوان نگاهی به جمعیت انداخت . از این همه احساس تکلیف برای سمتی که 
تا دیروز همه آن را تدارکاتچی و هیچ کاره می دانند، تعجب کرد! با خودش فکر کرد به 
اندازه کافی احساس تکلیفش رشد نکرده است! علی رغم اینکه مطمئن بود شورای 

نگهبان تائیدش می کند، بی خیال ثبت نام شد و  به خانه برگشت. 

 سرِکار گذاشتن یا ایجاد کار
انتخابات، فرصت گزینش راهِ پیش روی یک کشور 
است. فارغ از این که چه فردی و با چه گرایشی انتخاب 
از حوزه ها تصمیم های کلانی  می شود، در بسیاری 

گرفته می شود که تا سال ها، ریلِ سیاست گذاری و تصمیم گیری در کشور را تعیین 
می کند.

سه محور از تفاوت میان رویکرد »زنده ماندن« و »زندگی کردن« بررسی شد. امروز به 
چهارمین جنبه از این تفاوت ها، یعنی »اشتغال« خواهیم پرداخت.

نرخ اشتغال را به راحتی می توان بالا برد. بله، به سادگی! مثلا تعریف شغل را تغییر 
دهید و بگویید هر کس در هفته یک ساعت کار کرد؛ شاغل است! یا مثلا بگوییم از 
دید ما، کار در منزل شغل است و آن را به جمعیت شاغل اضافه کنیم )شغلِ بدون 
بیمه و تضمین دستمزد هم جالب است(. حتی راه های ساده تری هم دارد؛ مثلا به 
جای این که هفته ای یک بار خیابان ها را جارو کنیم؛ در روز سه بار جارو کنیم. آن وقت 
می توانیم تعداد رفتگرها را سه برابر کنیم. البته این ۲ مورد نه یک شوخی بی مزه، که 

حقیقت و تجربه  تلخِ طی شده در سال های گذشته بوده است!
نرخ مشارکت جوانان در اقتصاد در ایران امروز کمتر از ۲6 درصد است. در حالی 
که در کشوری مانند استرالیا 68 درصدی یا هلند 70 درصد است. و نرخ بیکاری 
جوانان نیز در همان حدود ۲6 درصد در حالی که در کشورهایی مانند آلمان پنج 
درصد و یا حتی مصر، این عدد ۱۹ درصد است. به همین ترتیب نرخ تکفل ۲.۵6؛ 
مشکل نرخ بیکاری در میان فارغ التحصیلان دانشگاهی البته بسیار بالاتر از متوسط 
است. ما تبدیل به جامعه ای شده ایم که ظرفیت مناسب برای جذب نیروهای توانمند 
و جوان را از دست داده ایم. حذفی خودخواسته از جوانان و تحصیل کردگان که در 

روند مهاجرت، افزایش استرس ها و افسردگی ها بروز یافته.
البته می توانیم خوشحال باشیم که در این رویکرد، راه های دیگر، مثل کشتن 

بیکاران آزمون نشده است!
چالش اصلی سیاست اشتغال در ذهنِ سیاستگذاران است! وقتی شغل صرفا 
و صرفا به عنوان محل درآمد نگاه شود؛ همان جایی است که ما شروع می کنیم به 
»سرکار گذاشتن مردم« به جای »فرصتِ کاری ساختن«. وقتی درآمد تنها ویژگی 

شغل باشد؛ یعنی ما شغل را ابزار »زنده ماندن« دانسته ایم.
شغل اما بیش از کسب درآمد، فرصت »زندگی کردن« است. انسان ها پتانسیل ها 
و توانمندی هایشان در شغل است که بروز و ظهور می یابد. همان طور که در شغل 
است که می توانند رشد و توسعه یابند. در حقیقت، شغل یکی از سرچشمه های 
زندگی است. سرچشمه انرژی گرفتن. حال خوب داشتن و در تحقق یک امر جمعی 

مشارکت ورزیدن.
اشتغال زایی یک شبه رقم نمی خورد. نمی شود روی سر مردم آرایشگری یاد گرفت؛ 

برای آزمون ایده های خامی که هیچ ردپایی نه در ایران دارند و نه در جهان.
ایجاد شغل، یعنی ایجادِ فرصت رشد. فرصت خودشناسی و فرصت استقلال. شاید 
بخشی از این قسمت ها را بتوان با پول، یارانه یا هر بسته کمک دولتی تهیه کرد؛ اما 
شغل فراتر از این هاست. شغل تنها به معنای درآمدی برای »زنده ماندن« نیست؛ بلکه 
با شغل است که یک شهروند می تواند به خودش فرصت کسب تجربه یا فرصت بهتر 

دیدن جهان یا حتی شناختن خودش را بدهد.
مردم به کار نیاز دارند؛ نه سر کار گذاشتن.

 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات 

به مناسبت در گذشت اکبرترکان ؛

تکنوکراتی خوش نام؛ از پارس جنوبی
 تا مناطق آزاد

ناصر ترکان فرزند اکبر ترکان در ساعات آغازین بامداد روز یکشنبه ۲6 اردیبهشت 
را منتشر کرد.»اکبر ترکان«،  اینستاگرامی خود خبر فوت پدرش  ماه در صفحه 
تکنوکراتی خوش نام، با سابقه ی چهار دهه مدیریت در عرصه های کلان اقتصادی، 
نقش موثری در توسعه میدان مشترک پارس جنوبی و تثبیت جایگاه مناطق آزاد در 

نظام اقتصادی کشور داشت.  
»اکبر ترکان« را می توان یکی از کاربلدترین و صریح ترین افرادی دانست که در 40 

سال گذشته جزء مدیران و وزیران ایران بود.  
وی در اغلب دولت های بعد از انقلاب حضور داشت و از استانداری ایلام تا وزارت 
راه و ترابری را بر عهده گرفت.   ترکان، وزیر دفاع و پشتیبانی نیروی های مسلح در 

دولت اول اکبر هاشمی رفسنجانی و وزیر راه و ترابری در دولت دوم وی بود.
وی همچنین در دولت نهم به مدت چهار سال معاونت برنامه ریزی وزارت نفت را بر 
عهده داشت. ترکان در نفت چه آن زمان که مدیریت نفت و گاز پارس را برعهده داشت 
و چه آنگاه که معاونت وزیر نفت را برعهده گرفت به طور جدی در پی اصلاح مشکلات 
بود و از گفتن هیچ حرفی هراس نداشت، همواره نگران نحوه مدیریت پارس جنوبی 

بود و همواره با تعصب خاصی از این منطقه سخن می گفت.
از دیگر سمت های اجرایی اکبر ترکان می توان به استانداری ایلام و هرمزگان، 
معاونت صنایع بنیاد جانبازان، ریاست هیئت مدیره و مدیرعاملی سازمان صنایع 
دفاع، ریاست هیئت مدیره و مدیرعاملی سازمان گسترش صنایع ایران و در نهایت 

عضویت در هیات مدیره شستا و ریاست هیات مدیره تاپیکو اشاره کرد.
ویژه  و  تجاری-صنعتی  آزاد  مناطق  عالی  شورای  پیشین  دبیر  همچنین  وی 
اقتصادی، رئیس پیشین سازمان نظام مهندسی ساختمان و عضو هیات مؤسس 
دانشگاه شمال آمل و عضو شورای اقتصاد و سرمایه گذاری دانش بنیان دانشگاه 
آزاد اسلامی بود. در این رابطه بیژن زنگنه، وزیر نفت در صفحه توییتر خود نوشت: 
عشق به سربلندی ایران و جهاد مخلصانه و بدون منت در این مسیر از ویژگی های 
شاخص مهندس ترکان در عمر پر برکت و زندگی شرافتمندانه اش بود.   وی ادامه داد: 
او خدمتگزاری صدیق برای ملت ایران، مدیری توانمند و ارزشمند و دوستی شفیق 
و وفادار بود. کیمیایی که این روزها کم تر می توان سراغ کرد.  جمعی از مقامات و 
شخصیت های سیاسی کشور در پیام های جداگانه ای درگذشت اکبر ترکان را تسلیت 

گفتند.

معصومه ابتکار :

 بگذارید در مدت باقی مانده خدمت به 
مردم نتیجه دهد

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده در توئیتی نوشت: افراطیونی که 
سال ها با دروغ و تخریب به خاطر حضورم در میدان اجرا، مقابل پیشبرد امور کشور 
و راحتی مردم مانع تراشی کرده اند، بگذارند در مدت باقی مانده خدمت به مردم 
نتیجه دهد. معصومه ابتکار در پیامی که در صفحه توئیتر خود منتشر کرد، نوشت: 
افراطیونی که سالها با دروغ و تخریب به خاطر حضورم در میدان اجرا، مقابل پیشبرد 
امور کشور و راحتی مردم مانع تراشی کرده اند، بیش ازاین آخرتشان را فنا نکنند و 
بگذارند در مدت باقیمانده خدمت به مردم نتیجه دهد. وی افزود: در انتخابات۱400 

ثبت نام نکردم؛ قفل ها و موانع را بردارید. به مردم هم فکر کنید! 

اخبار

 

رییس جمهوری با اشاره به تجاوزات اخیر رژیم صهیونیستی در قدس شریف و 
کشتار ناجوانمردانه مردم مظلوم فلسطین گفت: ماجرای فلسطین همچنان مهم 
ترین و زنده ترین مساله مشترک امت اسلامی است و مقابله با این جنایات و توقف 

فوری حملات وحشیانه و کشتار مردم مظلوم و بی دفاع یک ضرورت است. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین 
با "رجب طیب اردوغان" رییس  حسن روحانی روز یکشنبه در تماس تلفنی 
کشور،  این  مردم  و  دولت  به  فطر  سعید  عید  تبریک  ضمن  ترکیه  جمهوری 
خاطرنشان کرد: کشورهای اسلامی به ویژه ایران و ترکیه به عنوان دو کشور مهم و 
تاثیرگذار در منطقه باید با همکاری و تشریک مساعی از همه توان موجود از جمله 
ظرفیت نهادهای بین المللی مانند سازمان ملل و سازمان همکاری اسلامی برای 

مقابله با تجاوزات و جنایات رژیم صهیونیستی استفاده کنند.
 روحانی همچنین ضرورت اشتراک مواضع و تقویت همکاری های تهران – آنکارا 
برای حل و فصل بحران های منطقه ای از جمله سوریه و یمن را مورد تاکید قرار 
داد و افزود: تداوم این همکاری ها در قالب گفت وگوهای روند آستانه می تواند به 

تسریع در حل و فصل بحران ها کمک کند.
رییس جمهوری در ادامه این گفت و گو با اشاره به برگزاری موفق نشست 
اخیرکمیسیون مشترک اقتصادی ایران و ترکیه ) 8 اردیبهشت ماه( با امضای اسناد 
همکاری، ابراز امیدواری کرد که شاهد روان تر شدن بیشتر مناسبات اقتصادی و 

تجاری از جمله تسهیل همکاری های بانکی و فعالیت گذرگاه های مرزی دو کشور 
با ظرفیت کامل باشیم.

روحانی با اشاره به برگزاری مذاکرات احیاء برجام در وین، با بیان اینکه جمهوری 
اسلامی ایران با نشان دادن حسن نیت کامل خود زمینه احیاء برجام را فراهم 
کرده است، گفت: امروز همه دنیا و از جمله آمریکا به عنوان تحریم کننده ایران به 

این نتیجه رسیده اند که تحریم و فشار حداکثری شکست خورده است.
رییس جمهوری با بیان اینکه تنها راه حل، لغو تحریم ها، پایبندی به قانون 
و مقررات بین المللی و اجرای کامل برجام است، اظهار داشت: مطمئنا اگر 
طرف های این توافق بین المللی بویژه آمریکا، اراده جدی و حسن نیت داشته 

باشند، این مذاکرات دستاورد مثبت و سازنده ای خواهد داشت.
روحانی در این گفت و گوی تلفنی همچنین با اشاره به شرایط ایران و ترکیه در 
زمینه شیوع ویروس کرونا و موفقیت های ایران در کنترل و مهار موج چهارم این 
بیماری، بر لزوم همکاری دو کشور و به اشتراک گذاشتن تجربیات برای غلبه بر این 
پاندمی خطرناک تاکید کرد. رییس جمهوری ترکیه نیز در این گفت و گوی تلفنی 
با تبریک متقابل عید سعید فطر به دولت و مردم ایران، گفت: متاسفانه این روزها 
با جنایات و حملات ظالمانه اسرائیل در فلسطین اشغالی مواجه هستیم که بسیار 

نگران کننده و تاسف بار است.
جهان اسلام درباره فلسطین از حق و عمل مشترک پیروی کند

همچنین در این گفت و گو "رجب طیب اردوغان" تاکید کرد: جامعه بین المللی 
باید در برابر این حملات گستاخانه واکنش قوی و بازدارنده از خود نشان دهد و 
ضروری است که جهان اسلام در این زمینه از حق و عمل مشترک پیروی کند. 
اجرایی سازمان  امروز کمیته  فوق العاده  برگزاری نشست  به  اشاره  با  اردوغان 
کنفرانس اسلامی در این زمینه، ابراز امیدواری کرد که تصمیم مناسبی در این 
نشست برای پایان دادن به این جنایات و کشتار بی رحمانه اتخاذ شود. رییس 
جمهوری ترکیه همچنین با اشاره به برگزاری نشست اخیر کمیسیون مشترک 
همکاری های اقتصادی دو کشور، بر تقویت و تعمیق مناسبات اقتصادی و تجاری 
ترکیه و ایران به عنوان دو کشور دوست و همسایه تاکید و ابراز امیداری که نشست 
همکاری های راهبردی دو کشور نیز برای توسعه همکاری ها در آینده نزدیک برگزار 

شود.

نامزد های  گفت:  اسلامی،  شورای  مجلس  رئیس 
انتخاباتی از تخریب یکدیگر و طرح ادعا های غیرمنصفانه 

بپرهیزند، زیرا باعث ناامیدی مردم می شود.
محمدباقر قالیباف  روزگذشته در نطق پیش از دستور 
با پایان  با بیان اینکه انتخابات ریاست جمهوری  خود، 
یافتن ثبت نام نامزد ها وارد مرحله جدی خود شده است، 
افزود: تعداد زیاد نامزد ها از طیف هایِ سیاسی مختلف، 
نشانگر آن است که نخبگان سیاسی کشور با سلیقه های 
مختلف هم فرایند انتخاباتی در ایران را پذیرفته اند و هم 
جایگاه ریاست جمهوری را موثر دانسته و اختیارات کافی 

برای ایجاد تحول و تغییر برای آن قائل هستند.
سیاه نمایی ازوضعیتِ کشورمردم را به آینده ناامید 

می کند
نامزد های  پرشمار  حضور  کرد:  تاکید  مجلس  رئیس 
شاخص، طلیعه امیدوارکننده ای برای برگزاری انتخاباتی 
شدن  جدی  می شود.  محسوب  بالا  مشارکت  با  پرشور 
و  کشور  نفعِ  به  مردم  بالای  مشارکت  و  رقابتی  فضای 
این  تبدیلِ  است.  سرافراز  ایرانِ  دلسوزانِ  تمامِ  خواسته 
شورِ انتخاباتی به مشارکتِ قطعی در انتخابات در صورتی 
اتفاق می افتد که نامزدهایِ انتخابات و جریان هایِ وابسته 
به آن ها به این مهم اعتقاد داشته باشند که امید آفرینی 
و ترسیمِ افقِ روشن پیشِ رویِ کشور و ارائه راهکارهایِ 
عملیاتی برایِ دستیابی به آن امری ضروری برایِ افزایشِ 

مشارکت در انتخابات است.
دوره  این  نامزدهایِ محترمِ  اینکه  به  اشاره  وی ضمن 
از  بیشتر  اهتمامی  با  باید  آن ها  حامیانِ  و  انتخابات  از 

دوره هایِ گذشته در رعایتِ موازینِ شرعی و اخلاقی از 
تخریبِ یکدیگر و طرحِ ادعاهایِ غیرمنصفانه علیهِ رقیبان 
با جدیت بپرهیزند، گفت: چرا که این گونه اقدامات در 
نهایت باعثِ سیاه نمایی از وضعیتِ کشور شده و مردم را 

به غلط نسبتِ به آینده پیش رویِ کشور ناامید می کند.
قدرت اصلیِ ایرانِ سربلندِ ما در پشتوانه مردمیِ 

آن است 
هرکسی  از  بهتر  خود  ایران  شریفِ  ملتِ  افزود:  وی 
پشتوانه  در  ما  سربلندِ  ایرانِ  اصلیِ  قدرت  که  می داند 
مردمیِ آن است، افزایشِ این قدرتِ مردمی مستقیماً به 
تامینِ منافعِ ملی در عرصه هایِ مختلفِ بین المللی در 
برابرِ دشمنانِ مردمِ ایران منجر خواهد شد. مردمِ عزیزِ ما 
به این مساله توجهِ جدی دارند که رئیس جمهور بعنوانِ 
در  را  نقش  مهمترین  کشور  اجراییِ  مسئولِ  عالی ترین 
شئونِ مختلفِ زندگیِ آنان ایفا می کند و بدیهی است که 
با توجه به اهمیتِ این مساله استفاده نکردن از ظرفیتِ 
مشارکت در انتخابات برایِ تاثیرگذاری بر سرنوشتِ خود 
به منافعِ خودِ مردم در تمامِ گروه هایِ اجتماعی آسیب 

خواهد رساند.
رئیس دستگاه قانونگذاری کشور تاکید کرد: مشارکتِ 
برایِ  خود  حقِ  از  مردم  ندارد،  برنده ای  هیچ  پایین 
ریل گذاریِ دستگاهِ اجراییِ کشور استفاده کنند و آینده را 
با خواست و مشارکتِ خود بسازند. امروز فرصتِ مناسبی 
است که همه ما با هر سلیقه و جناح بندیِ سیاسی و با 
هر عقیده و نگرشی دست به دست هِم دهیم تا به فرموده 

رهبرِ انقلاب، ایرانی قوی را بسازیم.

رژیمِ صهیونیستی شرِّ اعظم و لکه ننگِ کارنامه 
مستکبرانِ جهان است 

قالیباف در ادامه با بیان اینکه رژیمِ صهیونیستی شرِّ 
اعظم و لکه ننگِ کارنامه مستکبرانِ جهان است، گفت: 
مردمِ  حقوقِ  به  تعدی  جنایتکار  و  نامشروع  رژیمِ  این 
مظلومِ فلسطین را به بالاترین حد رسانده است و با هدفِ 
نسل کشیِ مردمِ فلسطین به تداومِ عملیات در منطقه شیخ 
جراح ادامه می دهد و مردمِ بی دفاع و مناطقِ مسکونی را 

مستقیماً هدفِ بی رحمانه ترین حملات قرار داده است.
این رژیمِ  ادامه داد: جنایت هایِ بی رحمانه اخیرِ  وی 
غاصب را قویاً محکوم می کنیم، قلبِ اسلام برایِ فلسطین 
می تپد و امتِ اسلامی و جریانِ مقاومت با قدرت و اعتماد 
بنفس و تا پایِ جان بر سرِ آرمانِ فلسطین ایستاده اند و 
خود  عملِ  سزایِ  به  را  صهیونیست  جنایتکارِ  غاصبانِ 
خواهند رساند. از مقاومت و ایستادگیِ همه طرف ها در 
سرزمین هایِ  درونِ  مردمی  خیزشِ  و  فلسطین  داخلِ 
اشغالی استقبال می کنیم و حامیِ هر اقدامی برایِ متوقف 

کردن مِاشینِ جنایتِ صهیونیستی خواهیم بود.
رئیس مجلس شورای اسلامی با تاکید براینکه تا غیرت، 
شجاعت و شرف در رگِ جوانانِ مسلمان جاری است مردمِ 
فلسطین حتی یک لحظه تنها نخواهند بود و طرح هایِ 
برخی سرانِ  وادادگیِ  با  بی حاصلی، چون معامله قرن 
کرد:  تصریح  رسید،  نخواهد  نتیجه ای  هیچ  به  عرب 
ضروری است تمامیِ رهبرانِ منطقه هر چه سریعتر به یاریِ 
نیروهایِ مقاومت بشتابند و مانع از نسل کشیِ مردمِ مظلومِ 

فلسطین شوند.

رئیس مجلس شورای اسلامی :

نامزدهای انتخاباتی از تخریب یکدیگر بپرهیزند 

روحانی تماس تلفنی با اردوغان مطرح کرد؛

ماجرای فلسطین؛ مهمترین مسئله امت اسلامی 
محمدجواد آذری جهرمی*

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: ۱4 میلیون نفر گروه هدف اول شامل 
افراد بالای 60 سال و بیماران خاص و صعب العلاج در ایران تا اواخر خرداد واکسن کرونا 

می زنند. 
سعید نمکی روز یکشنبه افزود: محموله واکسن جدید کرونا دیشب رسید، محموله 
سنگین تری امشب می رسد، هفته آینده هم محموله دیگری می رسد، بنابر این گروه 
هدف اول که افراد بالای 60 سال و بیماران خاص و صعب العلاج و حدود ۱۳ تا ۱4 میلیون 
نفری و عامل اصلی بستری و مرگ و میر هستند را تا اواخر خرداد و اوایل تیر واکسینه می 
کنیم و بعد سراغ بقیه گروهها می رویم. وزیر بهداشت گفت: سامانه ثبت نام واکسن نیز راه 
افتاده است برخی جوسازی ها که واکسن نمی آید یا درست تزرق نمی شود و در بازار آزاد 

تزریق می شود ۱00 درصد کذب محض است.
نمکی افزود: در وزارت بهداشت می توانیم حتی در یک روستا یا یک شهرستان وضعتی 
واکسیناسیون را ببنیم که مثلا امروز چند واکسن زدند و به چه کسانی زدند. کدملی فرد و 
کد واکسن را داریم امکان سوء استفاده نیست ممکن است در اوایل کار برخی جاها واکسن 
را جا به جا زده باشند که با متخلفان برخورد شدید داشتیم. وزیر بهداشت گفت: خواهش 
می کنم به این حرف های بی ربط گوش ندهید. ما امانتدار دقیقی برای حفظ بیت المال 
و دفاع از سلامت مردم هستیم. وی افزود: در ۲4 ساعت گذشته ۱6۲ هزار واکسن زده شد 

که یک رکورد است و در روزهای آینده به رکوردهای بالاتری می رسیم.
نمکی ادامه داد: واکسیناسیون کرونا را برای همه گروههای هدف طبق سند ملی 
از مردم خواهش می کنیم هرگز درباره واکسن بدون  واکسیناسیون دنبال می کنیم. 
اطلاعیه های رسمی به مرکزی مراجعه نکنند. گروههای سنی را با پیامک فراخوان می 

دهیم. افرادی که پرونده سلامت ندارند را راهنمایی می کنیم که چگونه ثبت نام کنند.
وی افزود: اگر کسی از واکسن جا ماند به این معنی نیست که واکسن به آنان نمی 
زنیم. گروه 80سال به بالا را واکسن زدیم و اکنون 7۵ سال به بالا شروع کردیم اما با شروع 
واکسیناسیون گروه های سنی پایین تر، افراد جا مانده از واکسیناسیون می توانند به سامانه 
وزارت بهداشت مراجعه و ثبت نام کنند و حتما برای واکسیناسیون با آنان تماس گرفته می 

شود و هیچ فردی جا نمی ماند.
پیک چهارم کرونا را مهار کردیم

وزیر بهداشت گفت: از همه مردم و از جمله روحانیون و روحانیت اهل تسنن که در ایام 
ماه رمضان، مراسم عید فطر و نماز عید فطر توصیه های بهداشتی را رعایت کردند، واقعا 
تشکر می کنم. وی افزود: کشور با ویروس انگلیسی و پیک ایجاد شده، یکی از سهمگین 
ترین امواج اپیدمی را با لطف و عنایت ویژه پروردگار و تلاش همکاران وزارت بهداشت پشت 
سر گذاشت. هیچ کشور مرفه و فقیری نبود که در هفته و ماه اول مشکل کمبود تخت 

بیمارستانی پیدا نکند اما در ایران دچار این مشکل نشدیم.
نمکی گفت: منحی پیک چهارم کرونا در سراسر کشور سر به فرود آورده است. چند روش 
را برای مهار آن انتخاب کردیم. قبل از گرفتاری سراسری به همه استانها ابلاغ کردیم. بیمار 
غیر اورژانسی پذیرش نکنند. 66 اکسیژن ساز هم در طی دو هفته به کل کشور ارسال 
کردیم و این مشکل هم بر طرف شد. وی ادامه داد: کلینیک های بهداشتی نیز فعال شدند 
و بیماران کمتر بدحال را فیلتر می کردند تا با گرفتن دارو و درمان سرپایی رد بیمارستان 
بستری نشوند، ۱۵0 هزار مریض دارو گرفتند و بستری نشدند و اگر این کار انجام نمی 
شود کل تختهای بیمارستانی که ۱40 هزار تخت است جوابگو نبود و با سر ریز بیماران 
در بیمارستانها مواجه می شدیم و اگر این تعداد را پذیرش می کردیم مشکل سر ریز را در 
بیمارستان پیدا می کردیم. وزیر بهداشت ادامه اد: همان طور که قول داده بودم. هیچ 
بیماری پشت در هیچ بیمارستانی معطل نشد و علی رغم هولناکی این ویروس شرمنده 
مردم نشدیم. وی گفت: در همه استانها مهار بیماری را به شکل گسترده داریم. امیدواریم 
در استانهایی که هنوز منحنی برای خم شدن به پایین مقاومت می کند در روزهای آینده 
شاهد نزول قابل توجه منحی کرونا باشیم فعلا استانی که منحنی آن سر به فرود نگذاشته 

نداریم مگر مواردی که منحنی افقی شده است.
نمکی افزود: اگر به رنگ بندی کرونا در کشور توجه کنیم می بینیم که ۳۱ فروردین 
۳0۱ شهر قرمز داشتیم و اکنون تعداد این شهرها به سه شهر تقلیل پیدا کرده است و این 

دستاورد بی بدیلی است.

وزیر بهداشت: 

 ۱۴میلیون نفر تا یک ماه آینده واکسن کرونا می زنند

فرمانده کل ارتش گفت: امروز صهیونیست ها در نبرد 
با نیرو های مقاومت، مستاصل و زمین گیر شده اند و 
رؤیای نیل تا فرات به کابوس حفظ پادگان تروریستی 

اسرائیل تنزل یافته است.
و مسئولان  فرماندهان  سرلشکر موسوی در جمع 
مرکز آموزش های پشتیبانی شهید سرلشکر فیض الله 
امانی نیروی زمینی گفت: ما در تحقق وعده های الهی 
کوچکترین تردیدی نداریم و می دانیم که حق بر باطل 
و ظلم و ظالم پیروز خواهد شد و ظالم و باطل نابود 

خواهند شد.
وی ادامه داد: روزی که رهبر روشن ضمیر ما وعده 
دادند که رژیم صهیونیستی ۲۵ سال آینده را نخواهد 
دید، خیلی ها شاید رسیدن روزی مثل امروز را با این 
زمانی  که  صهیونیست ها  نمی کردند.  تصور  سرعت 

رؤیای تسلط بر منطقه را در سر می پروراندند امروز در 
نبرد با نیرو های مقاومت، مستاصل و زمین گیر شده اند 
و رؤیای نیل تا فرات به کابوس حفظ پادگان تروریستی 

اسرائیل تنزل یافته است.
»سیف  نبرد  کرد:  خاطرنشان  موسوی  سرلشکر 
شریف  قدس  الوقوع  قریب  آزادی  نشانگر  القدس« 
است. البته خائنان و سازشکاران منطقه بدانند که خون 
کودکان غزه، سازشکاران معامله قرن را غرق خواهد 
کرد و ما استمرار جنایات رژیم صهیونیستی را نتیجه 
تعلل و خیانت سازشکاران معامله قرن می دانیم. وی 
در ادامه مرکز آموزش پشتیبانی نیروی زمینی را یکی 
از مراکز مهم ارتش خواند و بر نقش این مرکز در تربیت 
و آموزش افسران، درجه داران و کارمندان در جهت 
تحکیم ارتش معنویت محور و سازمان یادگیرنده تاکید 

کرد. فرمانده کل ارتش همچنین در ادامه مبارزه با 
ناامیدسازی که از ترفند های دشمنان است را از وظایف 
اصلی همگان برشمرد و با استناد به آیات شریفه قرآن 
کریم، امید به آینده بهتر را متکی به مبانی و آموزه های 

دینی و شواهد و قرائن موجود دانست.
وی همچنین بر نقش فرماندهان و استادان در تربیت 
و آموزش جوانان آگاه و بصیر برای پیمودن موفق گام 

دوم انقلاب تاکید کرد.
سلسله  انضباط،  ادامه  در  موسوی  سرلشکر  امیر 
مراتب و سلامت کارکنان را از ارزش های شناخته شده 

ارتش معرفی و بر حفظ و اشاعه آن تاکید کرد.
وی در پایان بر نقش بسیار مهم خانواده ها و ممتاز 
و شایسته بودن آن ها و توجه بیش از پیش همگان به 

موضوع خانواده ها سفارش کرد.

سرلشکر موسوی مطرح کرد:

تنزل صهیونیست ها تا کابوس حفظ پادگان تروریستی 

وحید حاجی سعیدی*
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پارکینسون به عنوان یک نارسایی عصبی اغلب افراد کهنسال را هدف قرار می 
دهد و تقریبا درمان خاصی نیز تاکنون برای آن پیش بینی نشده اما به گفته برخی 

پزشکان راه هایی برای پیشگیری از آن وجود دارد. 
سالانه تعداد قابل توجهی از سالمندان به بیماری پارکینسون مبتلا می شوند، بر 
اساس آمارهای ارائه شده به ازای هر ۱00 شهروند، یک نفر به بیماری سالمندی 

یا پارکینسون مبتلا می شود.
پارکینسون بیماری ناشی از اختلالات عصبی و تحت تاثیر عوامل ژنتیکی و 

محیطی بوده و منجر به تخریب سلول های عصبی در مغز می شود.
نکته قابل تامل در مورد پارکینسون این است که میزان شیوع این بیماری در 

ایران و جهان به صورت یکسان می باشد.
این بیماری سخت درمان باعث لرزش اندام و ضعف تدریجی نقاط مختلف بدن 

شده به طوری که بیمار به تدریج مهارت های حرکتی خود را از دست می دهد.
خشکی عضلات و خمیدگی زانوها از آثار پارکینسون

محمد رشید صفری، یک شهروند قزوینی است که پدرش به بیماری پارکینسون 
مبتلا شده است.

او در گفت و گویی در خصوص وضعیت پدرش گفت: نزدیک به ۲ سال پیش، 
پدرم بر اثر یک سانحه رانندگی از ناحیه سر دچار ضربه شد  و با گذشت 6 ماه، 

علائم بیماری پارکینسون در او پیدا و ظاهر شد.
صفری ادامه داد: بسیاری از متخصصان بر این نظر هستند که شوک و ترسی 

که بر اثر تصادف به پدرم وارد شده، عامل شیوع این بیماری بوده است.
وی با بیان اینکه به گفته پزشکانی که به آنها مراجعه کردیم این بیماری درمان 
قطعی ندارد، افزود: از زمان ابتلای پدرم به پارکینسون، همواره به دنبال راه کاری 

جهت درمان آن بودیم که متاسفانه به هیچ نتیجه مشخصی نرسیدیم.
صفری تصریح کرد: در بعضی کشورهای اروپایی با عمل پیوند استخوان این 
بیماری درمان شده است اما به گفته کارشناسان و پزشکان مربوطه این عمل در 

ایران جواب نگرفته است.
این شهروند قزوینی، نداشتن تعادل، خشکی عضلات، قوز پشتی ستون فقرات 

و خمیدگی زانوها را از عوارض مشهود این بیماری در پدرش دانست.
بیماران مبتلا به پارکینسون نیازمند مراقبت دائمی

مریم احمدی از دیگر شهروندان قزوینی است که مادرش را به دلیل ابتلا به 
پارکینسون و در کنار آن کرونا از دست داده است.

مادرش به یک باره دچار بیماری سالمندی شده بود، در حالی که هیچ یک از 
اعضای خانواده اش، سابقه ابتلا به این بیماری را نداشته اند.

احمدی، از بین رفتن تعادل فکری و جسمی و آلزایمر کوتاه مدت و همچنین 
افسردگی شدید را از عوارض مشهود این بیماری در مادرش دانست و تصریح 

کرد: این بیماری توان جسمی مادرم را به شدت تحت الشعاع قرار داده بود.
این شهروند قزوینی گفت: مادرم یک فرهنگی شاد و سرزنده بود و ابتلای او به 

این بیماری در سن ۵۳ سالگی ما را متعجب کرده است.
او ادامه داد: پارکینسون بیماری عجیبی است، در عرض ۳ سال مادرم را ۳0 

سال پیر کرد، هرکس او را می دید، فکر می کرد که 80 سال سن دارد.
این شهروند قزوینی در خصوص تاثیر رژیم غذایی بر این بیماری تصریح کرد: 
آنطور که پزشکان اعلام کرده اند کاهش و جابه جایی ماده ای به نام دوپامین در 
مغز باعث بروز این بیماری می شود و به تبع مواد معدنی و ویتامین ها می توانند تا 

حدی باعث کنترل این بیماری می شوند.
وی ادامه داد: به گفته پزشکان مصرف ماهی، تخم مرغ، سبزیجات، شکلات 

تلخ و انواع مغز ها و آجیل ها در افزایش دوپامین موثر هستند.
احمدی با اشاره به اینکه شیوع بیماری در ماه های آخر زندگی مادرش به 
طوری بود که نمی توانست به تنهایی راست بایستد و حرکت کند،افزود: امکان 
ابتلا به ویروس کرونا در بیماران پارکینسونی به دلیل نیاز به مراقبت ۲4 ساعته، 
زیاد است و  رفت و آمد های خواهران و بردارانم به منزل مادرم و تعویض کشیک 
مراقبت ها باعث شد تا او در کنار رنجی که از پارکینسون می کشد، به کرونا نیز 

مبتلا شود و در برابر این ۲ بیماری تاب نیاورد.
نقش مهم ژنتیک در  ابتلا به بیماری پارکینسون 

یک متخصص مغز و اعصاب در گفت وگو با خبرنگار ایرنا در خصوص بیماری 
پارکینسون و سن ابتلای آن اظهار داشت: پارکینسون یک بیماری نورولژیک است 
که معمولا در برخی افراد با سنین 40 تا 70 سال و به بالا بروز و ظهور پیدا می کند.
رقیه مهر دل با بیان اینکه در برخی مواقع نادر این بیماری در سنین زیر سی 
سال هم مشهود بوده است، افزود: پارکینسون به دلیل عدم ترشح دوپامین در 

برخی از نقاط مغز بروز شیوع پیدا می کند.
بیماری  ایجاد  در  مهمی  نقش  ژنتیک،  عوامل  کرد:  تصریح  همچنین  وی 
پارکینسون ایفا می کند و بر اساس آمار ارائه شده، ۱۵ الی ۲0 درصد از بیماران 

پارکینسون در جهان با ابتلای اعضای خانواده به این بیماری مواجه می شوند.
این متخصص مغز و اعصاب اظهار داشت: بیمار معمولا با شکایت از کندی 
در حرکات و همچنین لرزش در ناحیه دست و به صورت یک طرفه، به پزشک 

مراجععه می کند.
وی بیان کرد: لرزش و عوارض ناشی از پارکینسون به مرور زمان بیشتر می شود. 
کندی در حرکت عضله ها،کندی در تفکر، کندی در پلک زدن، زخم در قرنیه 
چشم و به طور کلی کندی در تمام اندام های بدن از دیگر عوارض شایع بیماری 

پارکینسون به شمار می رود.
پارکینسون درمان قطعی ندارد

این متخصص معز و اعصاب افزود: اختلال در تکلم و همچنین تغییر خط و نوع 
نوشتار بیمار از دیگر عوارض حاد این بیماری است که خانواده ها می توانند در 
صورت بروز هریک از این عوارض به بیماری سالمندی مشکوک شوند و به پزشک 

مراجعه نمایند.
این متخصص مغز و اعصاب تصریح کرد: تشخیص بیماری پارکینسون بالینی 
است و بیماران پارکینسونی از نظر ظاهری نیز دچار تغییرات مشهودی می شوند، 
به عنوان مثال علاوه بر اینکه این بیماران در راه رفتن نیز دچار مشکل می شوند؛ 
از قسمت بالاتنه نیز به جلو خم می شوند، پاهای خود را به زمین می کشند و به 
هنگام روبه رو شدن با یک مانع، نمی توانند پاها را بلند کرده و به عبارت دیگر توقف 
داشته باشند. مهر دل با بیان اینکه تا به امروز هیچ درمانی قطعی برای این بیماری 
پیدا نشده است، تصریح کرد: این بیماری به طور قطع درمان ندارد اما به منظور 
پیشگیری از این بیماری، یک سری درمان های دارویی و یک سری درمان های 

جراحی و کمک جراحی صورت می گیرد.
این متخصص مغز و اعصاب تصریح کرد: البته درمان های جراحی عوارض 

خاصی دارند و برای تمام بیماران تجویز نمی شود.
مهردل گفت: مصرف ویتامین سی از جمله پرتقال،کلم بروکلی، توت فرهنگی 
و همچنین اسفناج، بادام و بادام زمینی و ماهی در پیشگیری از پارکینسون موثر 
هستند و ورزش هایی مانند یوگا نیز به کاهش اثرات آن در افراد بیمار کمک می 
کند. .وی یادآور شد: پرهیز از ورزش های سنگین و عوامل استرس زا، پرهیز از 
نزاع و درگیری و همچنین جلوگیری از ضربه به سر می تواند از ابتلای افراد به 

بیماری سالمندی بکاهد.
داروهای پارکینسون اختلالی در سیستم ایمنی بدن ایجاد نمی کنند

مهردل با اشاره به اینکه به صورت ماهانه یک تا دو بیمار پارکینسونی جدید جهت 
درمان به او مراجعه می کند، افزود: هر سال تعداد بیماران پارکینسونی نسبت 
به سال پیشین افزایش پیدا می کند و بسیاری از متخصصان مغز و اعصاب، 

اختلالات عصبی را دلیل اصلی بروز این بیماری می دانند.
وی با اشاره به هزینه های دارویی مربوط به این بیماری، اظهار داشت: با توجه 
به اینکه داروهای این بیماری هم به صورت خارجی و هم به صورت ایرانی در 

بازار وجود دارد، بنابراین روند درمان از نظر اقتصادی خیلی مشکل ساز نیست.
مهر دل با اشاره به اینکه داروهایی که بیماران پارکینسونی مصرف می کنند، 
اختلالی در سیستم ایمنی بدن ایجاد نمی کنند، تصریح کرد: برخی داروها، 
باعث اختلال در سیستم ایمنی بدن می شوند، اما داروهای پارکینسون هیچ 
اختلالی در بدن ایجاد نمی کند و نیاز نیست بیماران نسبت به این موضوع در 

زمان شیوع کرونا، نگران باشند.

پارکینسون، دردی بدون درمان اما قابل پیشگیری

دانستنی های زخم های گوارشی؛  9 علامت پنهان قند خون کنترل نشده را 
جدی بگیرید!

یکی از دلایلی که باعث عدم اطلاع افراد از بالا بودن قند خونشان می شود، این 
است که علائم این بیماری آب زیرکاه هستند و آرام آرام تشدید می شوند. قند خون 
کنترل نشده، خطر ابتلا به عوارض جدی سلامت از جمله سکته مغزی، بیماری 
های قلبی، آسیب های عصبی، کوری و بسیاری از مشکلات دیگر را به همراه دارد.

از آنجا که حفظ و کنترل قند خون در مبتلایان به دیابت نوع ۲، سلامت کلی بدن را 
تحت تاثیر قرار می دهد، این مهم است که شما در صورت خارج از کنترل بودن آن، 

اقدامات مناسب را بشناسید و انجام دهید.
زخم هایی که آهسته خوب می شوند: ریدگی ها، خراش و و کبودی ها در مبتلایان 
به قند خون کنترل نشده در التیام می یابند. این به دلیل آن است که دیابت منجر 
به آسیب عصبی شده و گردش خون را تحت تاثیر قرار می دهد؛ بخصوص در پاها. 
جریان خون ناکافی در این اندام باعث می شود در صورت زخم شدن، بیشتر در 

معرض ابتلا به عفونت و یا حتی قطع عضو باشند.
تغییرات پوستی: تیره گی و ضخیم شدن پوست شناخته شده به نام آکانتوز 
نیگریکانس، ممکن است در پشت گردن، یا دست، زیر بغل، صورت و مناطق دیگر 
بدن در صورت قند خون کنترل نشده رخ دهد. این علائم می تواند همچنین ناشی 
از مقاومت به انسولین نیز باشد. بروز هر گونه تاول، عفونت، تغییر رنگ پوست و 

ناهنجاری های پوستی می تواند نشانه ای از قند خون کنترل نشده باشد.
افزایش تشنگی و تکرر ادرار: افزایش تشنگی شاید غیر معمول به نظر نرسد اما 
زمانی که قند خون بالا است، احساس غیر منتظره تشنگی و نیاز به نوشیدن غیر 
معمول آب، یک علامت برجسته است. ادرار بیش از حد یا همان پر ادراری نشان 
دهنده آن است که کلیه ها در تلاشند تا میزان گلوکز اضافی را از بدن دفع کنند. 

همین روند خطر کم آبی بدن و سرگیجه را به همراه دارد.
گرسنگی بیشتر همراه با از دست دادن وزن: احساس گرسنگی بیش از حد به 
همراه از دست دادن وزن بدون هیچ دلیل روشن، نشان دهنده سطح قند خون 
بیش از حد بالا است. هنگامی که بدن انرژی لازم را از منابع مورد نظر دریافت نمی 
کند، شروع به شکستن عضلات و چربی برای تولید انرژی می کند و فرد کاهش وزن 
ناخواسته و ناسالم را تجربه خواهد کرد. علاوه بر تغییرات وزن و اشتها، فرد ممکن 

است متوجه ضعف در ماهیچه ها و تجربه سقوط مکرر شود.
خستگی: خستگی شدید نیز نشانه دیگری از قند خون کنترل نشده در مبتلایان 
به دیابت نوع ۲ است. هنگامی که بدن به درستی انسولین را پردازش نمی کند و یا به 
مقدار کافی انسولین تولید نمی کند، قند به جای وارد شدن به سلول ها برای تولید 

انرژی، در خون باقی می ماند و فرد احساس خستگی شدید می کند.
تاری دید: قند خون بالا وفشار خون بالا به ساختار حساس چشم صدمه رسانده 
و تهدیدی جدی برای قوه بینایی محسوب می  شوند. هنگامی که رگ  های خونی 
چشم به دلیل دیابت پاره شوند، آسیب  هایی حاد یا مزمن به شبکیه چشم وارد می 
 کنند، که یکی از دلایل نابینایی در افراد بزرگسال است. دید غیرشفاف، لخته خون 
در چشم و نور شدید در چشم از آن دست مشکلاتی است که در صورت پدیدار شدن 

حتما باید به چشم پزشک مراجعه کنید.
سوزن سوزن شدن و بی حسی: قند خون خارج از کنترل می تواند منجر به آسیب 
های عصبی و نوروپاتی دیابتی شود. نوروپاتی حسی می تواند ابتدا باعث حساس 
شدن و درد پاها شود اما بتدریج پاها بی  حس شده و هیچ حسی را متوجه نمی  شود.
مشکلات معده: دیابت همچنین به عصب  هایی که وظیفه خالی نمودن شکم، 
حرکت غذا به آرامی در طول روده  ها و هضم را برعهده دارند و در کل به دستگاه 
گوارش آسیب می  رساند. هنگامی که شکم شما در هضم غذا دچار تاخیر شود، 
شرایطی که به آن »تاخیر در تخلیه معده یا فلج ناقص دستگاه گوارش« گفته می 
 شود، رخ می  دهد و شما با مشکلات ناخوشایند معده  ای همچون اسهال، یبوست و 
بی  اختیاری مواجه خواهید بود. بسیاری افراد دیابتی با مشکلاتی از قبیل ناتوانی در 
خوردن و بلعیدن نیز دست به گریبان هستند. کنترل دیابت برای افرادی که مبتلا به 

تاخیر در تخلیه معده  اند، بسیار دشوارتر است.
ورم دست و پاها: اگر در کنار دیابت مبتلا به فشار خون هم هستید، هر دوی این 
بیماری  ها عملکرد کلیه را برای دفع سموم و مایعات مختل می  کنند. تورم دست و 
پاهای شما به دلیل جمع شدن مایعات در زیر مفاصل و به دلیل تخلیه ناقص از کلیه  
هاست و یک نشانه از اختلال در عملکرد کلیه  ها. مصرف داروهایی که برای دیابت 
و فشار خون شما تجویز می  شود، ضامن عملکرد صحیح کلیه  ها خواهد بود. تغییر 

برنامه غذایی هم ممکن است موثر واقع شود.

کدام افراد دمنوش گل گاو زبان را نباید بنوشند؟

دمنوش گل گاو زبان برای کدام افراد 
ممنوع است؟

گیاه گل گاو زبان یا افعی دارای طبع گرم است که در کتب قدیمی برای آن نام 
»لسان الثور« استفاده می شد. همه ما خواص درمانی گل گاو زبان را می شناسیم 
و از زمان های قدیم از آن استفاده می کردیم. منشا اصلی این گیاه پرخاصیت 

دمشق و رشته کوه های البرز است.
 خواص درمانی گیاه گل گاو زبان را بشناسید 

گل گاو زبان حاوی مقدار زیادی منیزیم است که همین عامل در پیشگیری از 
ابتلا به انواع سرطان تاثیر دارد. متخصصان طب سنتی توصیه می کنند افرادی که 
از نظر روانی دچار اختلال هستند و بابت هر موضوعی به سرعت عصبی می شوند 
یا بهتر بگوییم از نظر دیگران پرخاشگر هستند بهترین گزینه برای آن ها نوشیدن 

دمنوش گل گاو زبان است.
 در این روز های کرونایی یکی از مهم ترین کار ها تقویت سیستم ایمنی بدن است 
و گل گاو زبان حاوی مقدار زیادی ویتامین C بوده که مصرف آن می تواند سیستم 
ایمنی بدن را در مقابل کرونا تقویت کند. فلاونوئید های موجود در گل گاو زبان 
برای درمان سرماخوردگی و گلودرد موثر است، اگر به خشکی گلو یا تنگی نفس 

مبتلا هستید حتما از این دمنوش گیاهی استفاده کنید.
 از دیگر فواید این گیاه طبیعی می توان به آنتی اکسیدان های موجود در آن اشاره 
کرد که باعث بهبود گردش خون، کاهش ابتلا به بیماری های قلبی- عروقی، 
کاهش قند خون، بهبود دیابت، درمان کمر درد و دل درد ناشی از دوران قاعدگی 
است. متخصصان طب سنتی توصیه می کنند که برای درمان آکنه و جوش 

صورت حتما از گیاه گل گاو زبان استفاده شود. 
خواص درمانی روغن دانه گل گاو زبان 

گل گاو زبان دارای خواص فراوانی از جمله بهبود بیماری هاست. به همین علت 
روغن این گیاه برای درمان آرتریت روماتوئید، اگزما، آکنه، جوش صورت، درمان 

شوره سر، کاهش علائم ام اس و کاهش احتمال ابتلا به آلزایمر اشاره کرد.
 مضرات مصرف بیش از حد دمنوش گل گاو زبان

 از مضرات مصرف بیش از حد گیاه یا دمنوش گل گاو زبان می توان به سرطان 
کبد اشاره کرد و همچنین مقدار آلکالونید های موجود در چای آن به هیچ عنوان 

برای نوزادان، کودکان، بانوان باردار و شیرده مناسب نیست.
 طرز تهیه دمنوش گل گاو زبان 

۱.۳ پیمانه گل گاو زبان، ۲ عدد لیمو امانی کوچک، ۱.4 پیمانه نبات و آب جوش 
به میزان لازم را داخل یک قوری سه پیمانه آب جوش دارد، بریزید و قوری را روی 
حرارت به مدت ۲0 الی ۳0 دقیقه قرار دهید تا دم بکشد و مناسب برای مصرف به 

خصوص افراد خسته یا مبتلا به استرس باشد.

پوست هندوانه را دور نریزید
پوست هندوانه را دور نریزید، چون فواید و خواص آن برای بدن بیشمار و برای 
تقویت قوای جنسی در مردان، کاهش سریع فشارخون و جلوگیری از سکته بسیار 

مفید است.
هندوانه میوه ای خوشمزه و آبدار که مصرف آن به اکثر افراد پیشنهاد می شود. 
پوست هندوانه نسبت به میوه آن، حاوی آب و شکر کمتر و فیبر بالاتری است. از 
این رو سنگین تر بوده و مزه کمتری نیز دارد. قسمت سفید پوست این میوه دارای 
مقدار زیادی »سیترولین« نوعی اسیدآمینه است که با گشاد کردن سرخرگ ها، 
گردش خون را بهبود می دهد. پوست آن، آب لیمو و شکر را در مخلوط کن بریزید 

تا یک نوشیدنی گوارا به دست بیاید.
خواص پوست هندوانه:

شاید ۹۹ درصد افرادی که میوه ی هندوانه را خریداری می کنند بعد از خوردن 
قسمت داخلی این میوه، پوست آن را به عنوان دورریز کنار می گذارند در حالی 

که از همین پوست میوه می توان بسیاری از بیماری ها و مشکلات را درمان کرد.
پوست هندوانه برای افزایش قدرت جنسی مردان:

برخی از تحقیقات نشان می دهد مردانی که دچار اختلال خفیف در نعوظ 
هستند می توانند برای رفع مشکل جنسی خود از پوست هندوانه استفاده کنند. 
سیترولین آمینو اسید موجود در پوست هندوانه ماده ای است که برای این افراد 
لازم می باشد. بهتر است پوست هندوانه را به صورت پوره درآورده و با آب لیمو 

مخلوط کرده میل کنید.
پوست هندوانه دفع کننده اوره:

مطالعات اخیر نیز حاکی از آن است که پوست هندوانه به دلیل وجود سیترولین 
که نقش مهمی در سیکل اوره بدن بازی می کند، قادر است تا نیتروژن را از خون 

جذب کرده و آن را به ادرار تبدیل کند.
پوست هندوانه برای درمان زخم:

پوست هندوانه حاوی ماده ای به نام آرگنین است که میزان اکسیدنیتروژن را 
افزایش می دهد. از این رو رگ های خونی را آرامش بخشیده و به درمان آنژین و 
بیماری های قلبی و عروقی کمک می کند. ترکیبات موجود در پوست هندوانه رشد 
ماهیچه ها را بهبود بخشیده و در درمان زخم ها مؤثر است. با خستگی مبارزه کرده 

و سیستم ایمنی را تحریک می کند. علاوه بر این با سرطان نیز مبارزه می کند
بهبود عملکرد ورزشی با پوست هندوانه:

افرادی که قصد دارند توانایی ها و قدرت بدنی خود را در رشته ورزشی خود 
افزایش دهند پوست هندوانه مصرف کنند. این روش در ایلات غربی آمریکا از 

سال های دور در میان ورزشکاران مورد استفاده قرار می گرفته.
کاهش فشارخون با پوست هندوانه:

اگر پزشک به شما هشدار داده است که فشارخون بالایی دارید پس پوست 
هندوانه بخورید تا بدنتان را از بروز سکته ها ایمن کنید. محققان ثابت کرده اند 
که استفاده از مکمل هایی همچون پوست هندوانه برای افراد بزرگسال مبتلا به 

فشارخون به عنوان یک درمان خانگی و گیاهی موثر واقع شده است.
تقویت معده با پوست هندوانه:

مصرف پوست هندوانه همراه با شکر و عسل و حتی مربای آن برای تقویت و 
درمان ضعف معده توصیه می شود.

پوست هندوانه درمان و پیشگیری طبیعی از پروستات:
هندوانه منبع غنی از لیکوپن است که در برابر سرطان پروستات همچون سدی 
از بدن محافظت می کند. تحقیقات نشان داده است که لیکوپن موجود در پوست 

هندوانه را نمی توان نادیده گرفت.
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مدیرکل انتقال خون استان قم علام کرد:
افزایش ۱0درصدی مصرف فرآورده های خونی

پایداری بانک خونی نیازمند همراهی مستمر مردم است

مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: میزان اهدای خون قم در ماه مبارک رمضان 
امسال اگر چه نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳.۵ درصد افزایش یافته است 
ولی با توجه به اینکه در یکسال اخیر مصرف فرآورده های خون ۱0 درصد افزایش 

یافته است، پایداری بانک خونی قم نیازمند همراهی مستمر مردم است. 
مرتضی نوریان افزود: خون و فرآورده های آن جایگزین مصنوعی ندارد و منبع 
دسترسی به آن تنها خون هم نوعان و انسان های دیگر است و چون زمان ماندگاری 
خون محدود است، امکان ذخیره خون در مدت طولانی وجود ندارد به همین دلیل 

باید اهدا خون به صورت مرتب و مستمر صورت گیرد.
وی ادامه داد: در ماه مبارک رمضان امسال ۳ هزار و ۱8۵ نفر به مرکز انتقال خون 
قم مراجعه کردند که از این تعداد حدود ۲ هزار و ۵۵0 نفر موفق به اهدای خون 
شدند. نوریان اظهار داشت: ۲ هزار و 478 تن از اهداکنندگان خون در ماه رمضان 
را آقایان و 7۵ تن نیز بانوان بوده اند که از این تعداد یک هزار و 448 نفر از جمله 

اهداکنندگان مستمر هستند.
مدیرکل انتقال خون قم افزود: پلاکت یکی از فراورده های مهم خونی است 
که امکان ذخیره آن تنها برای سه تا پنج روز ممکن است و این در حالی است که 
مصرف این فراورده خونی با رشد چشمگیر ۱0 درصد نسبت به مدت مشابه سال 

گذشته افزایش یافته است.
وی با اعلام برنامه کاری مراکز اهدای خون استان گفت: مرکز ثابت اهدای خون 
مرکزی ویژه آقایان هر روز به غیر از روزهای تعطیل از ساعت7:۳0 لغایت۱۳:۳0 و 

در روز پنجشنبه ها تا ساعت ۱۳ فعالیت خواهد داشت.
نوریان اظهار داشت: روزهای یک شنبه ها و سه شنبه ها نیز مرکز انتقال خون قم 

واقع دز بلوار ۱۵ خرداد تا ساعت۱8 بصورت یکسره فعالیت دارد.
مدیرکل انتقال خون قم افزود: مرکز ثابت اهدای خون حضرت روح الله واقع در 
میدان روح الله جنب دبیرستان ماندگار امام صادق)ع( ویژه آقایان و خانم ها هر روز 
هفته از ساعت 7:۳0 الی ۱۳:۳0 و برای روز های پنجشنبه تا ساعت ۱۳ فعالیت 
دارد. اهداکنندگان می توانند برای دریافت زمان نوبت برای اهدای خون به سامانه 
www.IBTO.ir مراجعه کنند ضمن اینکه همراه داشتن کارت ملی جهت اهدای 

خون ضروری است.
شرایط عمومی اهدای خون شامل وزن دست کم ۵0 کیلوگرم، سن بین ۱8 تا 60 

سال و رعایت فواصل اهدای خون بمدت دست کم 8 هفته است .
در شهر قم ۲ مرکز انتقال خون واقع در میدان روح الله و بلوار ۱۵ خرداد وجود 
دارد. علاوه بر بیماران نیاز به عمل جراحی و مجروح های ناشی از تصادف ها، بیش 
از یک هزار بیمار دیالیزی و حدود ۲00 بیمار تالاسمی در قم وجود دارند که نیازمند 

دریافت مستمر خون هستند.
 

مدیر کل گمرکات استان قم خبرداد: 

صادرات بیش از ۱۲ میلیون دلار کالا از 
گمرکات استان قم 

مدیرکل گمرکات قم گفت: آمارها نشان می دهد روند صادرات استان از ابتدای 
سال جاری نسبت به  مدت مشابه سال قبل با شتاب خوبی مواجه شده است. 

اسفندیار دریکوندی بیان کرد: در فروردین ماه سال جاری بیش از ۱۲ میلیون دلار 
کالا از گمرکات استان قم به بازارهای بین المللی صادر شد در حالی که این رقم 
در فروردین ماه سال  گذشته سه میلیون دلار بود و این رشد نشان از اهتمام فعالان 
اقتصادی استان برای گسترش صادرات با وجود برخی محدودیت های به وجود 

آمده ناشی از شیوع ویروس کرونا در سال ۱400 است.
استان،  مسئولان  حمایت  و  بخش خصوصی  تلاش  با  این که  به  اشاره  با  وی 
فعالیت های تجاری در قم رونق گرفته است، افزود: در همین رابطه درآمد کل 
گمرکات استان در فروردین ماه سال جاری به بیش از ۱87 میلیارد ریال رسید در 

حالی که این رقم در مدت مشابه سال  قبل حدود ۵8 میلیارد ریال بود.
وی همچنین با بیان اهمیت استفاده از روش های الکترونیکی کنترل کالا برای 
سرعت بخشیدن به فرآیند ترخیص آن از گمرکات، ادامه داد: تسهیل فعالیت های 
تجاری، همواره از مهمترین برنامه های اداره کل گمرکات استان بوده است و در 
همین رابطه، بسیاری از فرآیندهای گمرکی اکنون در قم به صورت سیستمی و 

غیرحضوری انجام می شود.
دریکوندی با تاکید بر این که مهمترین هدف گمرکات قم کمک به روند توسعه 
اقتصادی استان از طریق سرعت بخشیدن به فرآیندهای تجاری و ترخیص سریع 
کالاهای وارد شده به آن است، گفت: بیش از ۵0 درصد صادرات و واردات استان در 
مسیرهای سبز و زرد است که فرآیند ترخیص آن در کوتاه ترین زمان ممکن و بدون 

توقف در گمرک انجام می پذیرد.  
وی همچنین با اشاره به این که روند واردات کالاها به گمرکات استان نیز در این 
مدت نسبت به مدت مشابه سال قبل افزایش چشمگیری پیدا کرده است،  افزود: 
بیشتر واردات استان شامل کالاهای اساسی مورد نیاز مردم و در کنار آن تجهیزات و 
مواد اولیه مورد نیاز واحدهای تولیدی است و به همین علت فعالیت گمرکات قم در 

این بخش نیز کمک مهمی به توسعه فعالیت های اقتصادی استان است.
وی در ادامه با اشاره به نقش موثر گمرکات استان در مقابله با قاچاق و آثار منفی آن 
در اقتصاد استان، بیان کرد: در فروردین ماه سال جاری تعداد ۳۲ پرونده مظنون به 
قاچاق به ارزش بیش از ۲4 میلیارد ریال در گمرکات استان قم تشکیل شده است.

 
رئیس اداره رسانه و فضای مجازی حرم مطهر بانوی کرامت  خبرداد:

انعکاس ۴8 هزار دقیقه برنامه رسانه ای از 
حرم حضرت معصومه)س(

رئیس اداره رسانه و فضای مجازی حرم مطهر بانوی کرامت گفت: طی ماه مبارک 
رمضان با همکاری شبکه های یک، دو، سه، پنج، قرآن،افق، امید، شما، نور، جام 
جم، ولایت، هدایت، رادیو معارف و رادیو قم، بیش از 48 هزار دقیقه برنامه رسانه ای 

از حرم مطهر بانوی کرامت منعکس شده است. 
سیدمرتضی موسویان اظهار کرد: اداره رسانه و فضای مجازی آستان مقدس 
بانوی کرامت در ماه مبارک رمضان در مجموع 48 هزار و 48۵ دقیقه تولیدات 
رسانه ای از جمله پخش زنده، تولیدی و کلیپ و ویدیو به رسانه ملی و شبکه های 

استانی صدا و سیما ارائه کرده است.
وی با اشاره به پخش برنامه های حرم مطهر در شبکه  های یک، دو، سه، پنج، 
قرآن، افق، امید، شما، نور، جام جم، ولایت، هدایت، رادیو معارف و رادیو قم، گفت: 
پخش زنده سخنرانی مذهبی حجت الاسلام والمسلمین ناصر رفیعی و ترتیل 
خوانی حرم مطهر بانوی کرامت از  شبکه سه سیما و پخش زنده مناجات خوانی 
حرم مطهر از شبکه یک سیما پر مخاطب ترین برنامه های رسانه ملی در میان 

برنامه های معارفی بوده است.
رئیس اداره رسانه و فضای مجازی حرم مطهر بانوی کرامت افزود: مراسم احیاء 
حضرت  وفات  مجتبی)ع(،  حسن  امام  ولادت  برنامه های  ویژه  قدر،  شب های 
خدیجه)س( و قرائت دعاهای ندبه و کمیل در طول ماه مبارک رمضان در حرم 
مطهر بانوی کرامت برگزار و به صورت زنده از شبکه های ملی و استانی صدا و سیما 

پخش شده است.
وی به تولید برنامه های ضبطی در حرم مطهر و پخش آن از شبکه های مختلف 
سیما اشاره کرد و گفت: تولید سخنرانی های مذهبی شبکه های یک، جام جم، 
قم، ولایت و قرآن و همچنین تولید کلیپ های هفت دقیقه ای سخنرانی برای شبکه  
پنج سیما، تولید کلیپ های کوتاه مناجات خوانی مهدی سلحشور برای شبکه 
قرآن، تولید دعای روزانه ماه رمضان برای شبکه های یک، دو، قم، امید و شبکه های 
از جمله مهم ترین  از شبکه قرآن  برای پخش  افتتاح  تولید دعای  و  ماهواره ای 

دستاوردهای تولیدی حرم مطهر در ماه مبارک رمضان بوده است.
موسویان ابراز کرد: پخش ترتیل خوانی جوانان و نوجوانان از شبکه های امید، قم، 
هدهد و شاد از دیگر برنامه های تولیدی اداره رسانه در ماه مبارک رمضان بوده است 
و امسال برای نخستین بار مراسم احیاء ویژه نوجوانان در حرم مطهر تولید و از شبکه 

امید پخش شده است.

گروه خانواده:زهره سعیدی: 

کودکان نیاز به توجه والدین برای وقت گذراندن و داشتن تفریحات سالم هستند، 
در حالیکه خیلی از والدین به ویژه مادران امروز بیشتر سرگرم فضای مجازی اند و بچه 

ها را با بازی های رایانه ای و تبلت و اینترنت سرگرم می کنند.
 کودکان به توجه و محبت والدین شان به ویژه در سال های ابتدایی زندگی، بسیار 
نیاز دارند. سالهاست که روان شناسان مطرح می کنند به دلیل رشد فضای مجازی 
و پررنگ شدن آن در زندگی مردم، خیلی از والدین توجهاتشان به سمت فرزندانشان 
کمتر شده و بچه ها را به جای بازی و تفریح واقعی به دنیای مجازی سپرده اند که 

نتیجه اش را هم این روزها می بینیم.
با  بازی   ، طبیعی  زندگی  از  کودکان  گذشته  از  بیش  کرونا  ویروس  شیوع  با 
دوستانشان، گردش و تفریح در پارک ها و بیرون از منزل محروم شدند و خیلی 
هایشان نیز در فضای مجازی غرق شدند و مسئولیت این امر با خانواده ها است، 
چرا که بچه ها این روزها به مدرسه نیز نمی روند و سیستم آموزشی کنترل کمتری 
روی آنها دارد. فضای مجازی، محیطی ناامن و جبران ناپذیر برای بچه ها است که 

آسیب های زیادی را برایشان رقم می زند.
خیلی از مادران این روزها به دلیل بی حوصلگی و غرق شدن خودشان در فضای 
مجازی ، کودکانشان را با هم تبلت و اینترنت و بازی های رایانه ای تنها می گذارند 
و تصور می کنند که راه و روش صحیح تفریح بچه ها همین است. در حالیکه غرق 
شدن در فضای مجازی انواع چالش ها را برای آنها ایجاد می کنند. بچه ها باید در 
فضای باز حضور  داشته باشند، در پارک ها بدوند و بازی کنند، با انواع وسایل مختلف 
خود را سرگرم کنند ، حتی همراه والدینشان به خرید بروند و اجتماعی شوند حال 
در این شرایط کرونایی همه این اتفاقات می تواند با مدیریت بیشتر و رعایت پروتکل 
ها صورت بگیرد اما نه اینکه به طور کامل بچه ها در چهاردیواری منزل و با اینترنت 

حبس باشند.
*بهترین بازی ها برای بچه ها از چه نوعی است؟

خیلی از والدین شاید ندانند بهترین نوع بازی برای بچه ها از سنین کودکی چه نوع 
بازی هایی است. به گفته روان شناسان بهترین بازی ها از نوع ساختن و خراب کردن 
مثل انواع پازل ها، شن بازی ، خانه سازی، طناب بازی، مسابقات گروهی، پریدن 
، رنگ آمیزی، پاره کردن روزنامه ها، گوله کردن، پرتاب کردن، آب بازی، توپ بازی، 
گرم به هوا، قایق موشک، بازی های نمایشی و عروسکی و خلاصه انواع خلاقیت 
های مختلف از این دست است که نیاز به تحرک بچه ها دارد، اگر دقت کنیم خیلی 
از این بازی ها را می توان در منازل یا حتی حیاط خانه با بچه ها انجام داد اما اینکه 

نباید بچه ها را به حال خود تنها گذاشت.
تعامل بچه ها و والدینشان در محیط های طبیعی می تواند در نوع رشد و خلق و 
خویشان و ایجاد یک محیط شاد اثرگذار باشد، والدینی که این روزها مدام گله می 

کنند که بچه ایشان غرغرو شدند یا تندخویی می کنند یکی از عللش همین بی 
حوصلگی و نداشتن برنامه در طول روز است که والدین هوشمند در این مسیر می 

توانند هدایت گر بچه هایشان باشند.
*بازی با دست خالی بدون هزینه های گزاف

یکی از اشتباهات والدین این است که برای شاد کردن فرزندانشان تصور می کنند 
می بایست اسباب بازی ها و وسایل آنچنانی در اختیارشان بگذراند در حالیکه والدین 
با در آغوش گرفتن فرزندشان و بازی های ساده حتی بدون کلاس های عجیب و 
غریب و پرهزینه که تنها آنها را از شادی دور می کنند و سال های کودکی شان را به 

نظرشان کوتاه می کند، می توانند بچه هایشان را خلاق و شاد کنند.
بازی های بچه ها در مکان هایی مثل طبیعت حتی بدون ابرازهای خاص و اسباب 
های متنوع آنها را خلاق تربیت می کند. خیلی از والدین مدام به فکر این هستند که 
اسباب و وسایل بچه را نو کنند یا انباشت گری داشته باشند، در حالیکه بچه ها باید 

اسباب بازی ساده داشته باشند و در طبیعت از بازی کردن لذت ببرند.
 اسباب بازی های گران قیمت برای بچه ها لذت بخش نیست و والدین گرفتار امروز 
به جای وقت گذاشتن برای بچه های شان به سمت خرید اسباب بازی های مختلف 
می روند. بچه ها به اسباب بازی فروشی ها نیاز ندارند، آنها در دامن طبیعت می توانند 
بهترین بازی ها را داشته باشند و تفکر مصرف گرایی هیچ گاه آنها را شاد نمی کند، 
بچه ها تجملات را دوست ندارند و دنیا را ساده می بینند بنابراین آنها را تجمل گرا 

بزرگ نکنید.
اینکه ما مدام لباس های مختلف تغییر دهیم و لباس های گرانقیمت تن کنیم یا 
هر لباس را تنها یک بار بپوشیم، به بچه هایمان هم این تجمل گرایی را آموزش می 
دهیم، همین سادگی در بازی های بچه ها تا لباس پوشیدنشان نمود می یابد. چه 
خوب است که از همان دوران کودکی نقشه صحیح بازی کردن بچه ها و زندگی شان 

را در نهایت سادگی قرار دهیم.

بی حوصلگی مادران امروزی ناشی از فضای مجازی؛

رابطه بین اسباب بازی گران قیمت و شادی بچه ها چیست؟

آیت الله اعرافی در دیدار مدیر عامل تامین اجتماعی:
آرامش کشور در گرو رفاه بازنشستگان است

مدیر حوزه های علمیه کشور گفت: نظام تامین اجتماعی می تواند بسیاری از 
نارسایی ها و نارضایتی ها را برطرف نماید، و به نوعی می توان گفت: رفاه و آرامش 

کشور در گرو رفاه و آرامش بازنشستگان است. 
آیت الله علیرضا اعرافی در دیدار مصطفی سالاری مدیر عامل تامین اجتماعی 
با قدردانی از فعالیت های سازمان تامین اجتماعی در رفاه بخشی به جامعه، بر 

اهمیت توجه به مسائل ارتباطی و فرهنگی بازنشستگان اشاره نمود.
و  نارسایی ها  از  بسیاری  تواند  می  اجتماعی  تامین  نظام  کرد:  اضافه  وی 
نارضایتی ها را برطرف نماید، به نوعی می توان گفت؛ رفاه و آرامش کشور در گرو 

رفاه و آرامش بازنشستگان می باشد.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: بر اساس حدیثی از پیامبر )ص( هر کس سنت 
نیکویی را بنا نهد، اجر آن و اجر همه عمل  کنندگان به آن عمل تا روز قیامت برای 

اوست، بدون اینکه از اجر آنان کم شود.
امام جمعه موقت قم با بیان این که تا همین چند سال پیش نگرانی ها در خصوص 
آینده تامین اجتماعی بالا بود گفت: با تلاش مدیران و مسئولان این سازمان این 

امر برطرف و موضوعکها روشن تر شده است.
 اعرافی در بخش پایانی سخنان خود، بر لزوم توجه به حوزه محتواهای علمی و 
فقهی و اخلاقی ناظر به مباحث پیرامونی تامین اجتماعی تاکید و بیان کرد: دفتر 
فقه معاصر حوزه های علمیه، ناظر به قلمروهای نوفقهی، ضمن شکوفایی مرزهای 
دانشی برای پاسخ به نیازهای جدید و در قلمروهای جدید برنامه های متقنی را 

ترسیم نموده است.
مدیرعامل تامین اجتماعی:حقوق بازنشستگان ۲.۵ برابر رشد کرد

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی کشور نیز در این دیدار با اعلام اینکه طی ۱4 
ماه گذشته حقوق همه بازنشستگان ۲.۵ برابر رشد پیدا کرده ،افزود: نیاز است تا 
با ساز و کار تامین اجتماعی بتوان رویه ای را ترسیم کرد که هر فرد ایرانی بعد از 60 

سالگی بتواند از مزایای بازنشستگی بهره مند شود. 
مصطفی سالاری بااشاره به افزایش حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی اظهار 
داشت: سال گذشته این سازمان فقط بابت حقوق بازنشسته ها ماهی 66 هزار 
میلیارد ریال پرداخت می کرد که امروز و در فروردین ماه این مبلغ به ۱70 هزار 

میلیارد ریال افزایش یافته است.
وی در ادامه با بیان این که تامین اجتماعی باید خدمات روان تر و گسترده تری 
را در دستور کار خود قرار دهد، پیشنهادهایی برای تقویت صندوق های سرمایه 
گذاری ارائه نمود و خاطرنشان کرد: با توجه به نقاط قوت قانون برنامه ششم توسعه 
و پویایی آن؛ امیدواریم بتوانیم در جهت پیاده سازی برنامه ششم توسعه با خروج از 

بنگاه داری به سمت سهامداری حرکت نماییم.
به  وام  پرداخت  سقف  افزایش  ادامه  در  اجتماعی  تامین  سازمان  مدیرعامل 
بازنشستگان تامین اجتماعی را بخشی از فعالیت های رفاه بخش این سازمان 
توصیف نمود و اذعان داشت: نسخه نویسی الکترونیک از دیگر اقدام های جدید 

تامین اجتماعی است که نتایج فراوانی را به دنبال داشته است.
سالاری با تاکید بر اهمیت توجه به نظام متمرکز فراگیر تامین اجتماعی گفت: نیاز 
است تا با ساز و کار تامین اجتماعی بتوان رویه ای را ترسیم نمود، تا هر فرد ایرانی 

بعد از 60 سالگی بتواند از مزایای بازنشستگی بهره مند شود.
وی موضوع جمعیت و خانواده را نیز مورد توجه قرار داد و یادآور شد: تامین 
اجتماعی در موضوع جمعیت به غیر از مباحث نازایی، مرخصی زایمان را از 6 ماه 
به ۹ ماه افزایش داده است، برا اساس تفاهمی که با دولت صورت گرفته، مقرر شد 

تا این تعهد دولت را، تامین اجتماعی بر عهده بگیرد.
 

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم :

نیروهای هلال احمر در حفظ و توسعه 
منابع طبیعی شریک می شوند

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم با امضای تفاهم نامه همکاری با مدیرکل 
منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از آمادگی داوطلبان مردمی برای مشارکت در 

راستای احیا، حفظ، توسعه و بهره برداری درست از منابع طبیعی خبرداد.
مراسم تجلیل از برگزیدگان طرح ملی نهضت سبز ۹ در ۹۹ با حضور نیروهای 
مردمی جمعیت هلال احمر استان قم در سالن جلسات اداره  کل منابع طبیعی و 

آبخیزداری استان قم برگزار شد.
در این نشست محمدرضا بهرامی مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم و 
محمد شعاعی مدیرکل اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم به همراه 

جمعی دیگر از مسئولان و معاونان دو مجموعه حضور داشتند.
»طرح ملی نهضت سبز« با شعار های »جوان سالم، جهان سالم می سازد« و 
»درخت برای زندگی« و با همکاری معاونت امور جوانان جمعیت هلال احمر 
استان قم با هدف افزایش مشارکت های مردمی در راستای حفظ، احیا، توسعه و 

بهره برداری از منابع طبیعی دنبال شده است.
پیش از این مراسم، نیروهای مردمی جمعیت هلال احمر استان قم در قالب 
سه تیم ۹ نفره برادران و یک تیم ۹ نفره خواهران شامل اعضای کانون های جوانان 
دانشجویی و دانش آموزی در کارگاه آموزشی کاشت نهال شرکت کردند. سپس 
این تیم ها در قالب یک مسابقه اقدام به کاشت نهال کردند و در پایان با توجه به 
میزان رعایت اصول فنی کاشت، ارائه کار جمعی، خلاقیت و نوآوری نفرات، ۹ نفر از 

برادران و خواهران به عنوان افراد نمونه انتخاب شدند.
در این مراسم تفاهم نامه همکاری میان اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
قم و جمعیت هلال احمر استان قم توسط مسئولان دو مجموعه امضا شد که از 
جمله دستاوردهای این تفاهم نامه استفاده از نیروی انسانی و  تجهیزات هلال احمر 

به ویژه بالگرد این مجموعه برای اطفاء حریق خواهد بود.
برگزاری دوره های آموزشی مرتبط با منابع طبیعی از جمله نهال کاری، حفاظت 
از آب و خاک، مدیریت جامع حوضه آبخیز و اطفای حریق برای داوطلبان جمعیت 
هلال احمر، تشویق داوطلبان به سمت مشارکت در راستای احیا، حفظ، توسعه و 
بهره برداری درست از منابع طبیعی، ثبت نام آن ها در سامانه ملی همیاران طبیعت 
و همچنین برگزاری دوره آموزشی کمک های اولیه برای کارشناسان اداره کل منابع 
و همچنین اجرای  اداره کل  این  نیروهای مردمی  و  طبیعی، همیاران طبیعت 
پویش ها و جشنواره های فرهنگی از جمله مهم ترین نکات مطرح شده در این 

تفاهم نامه است.
همکاری در راستای شناسایی نقاط بحرانی آسیب پذیر از نظر تخریب منابع 
طبیعی، استفاده از امکانات و تجهیزات علمی، پژوهشی، آموزشی و ورزشی به 
و غیره در  بیابان گردی  تورهای  و  آموزشی  برگزاری دوره های  و  صورت مشترک 
راستای توانمندسازی داوطلبان جمعیت هلال احمر و تیم های امداد از دیگر 
موارد تفاهم نامه به امضا رسیده است.  در حاشیه این مراسم، محمدرضا بهرامی 
مدیرعامل جمعیت هلال احمر و جوانان داوطلب هلال احمر با دریافت کارت 
همیار طبیعت، آمادگی خود را برای مشارکت در راستای حفظ، حراست، توسعه و 

بهره برداری مناسب از منابع طبیعی اعلام کردند.   
 

معاون بهره برداری آبفا  استان قم:

کیفیت آب در شبکه آبرسانی قم 
افزایش می یابد

معاون بهره برداری و توسعه آب شرکت آب و فاضلاب استان قم گفت: نصب 
صافی در خروجی مخازن 80 هزار مترمکعبی سالاریه موجب ارتقای ایمنی و 
کارکرد تجهیزات و شیرآلات و همچنین افزایش کیفیت شبکه آب شهر قم می شود.
جاسب زنگنه، آب بند نکردن شیرآلات با سایز بزرگ و فشارشکن های شبکه 
توزیع را از جمله مشکل های توزیع مناسب فشار و کیفیت آب شبکه آب شهری قم 
اعلام کرد و دلیل اصلی آن را انسداد بین دیسک و محفظه شیرآلات توسط اجسام 
درشت دانست.  وی با بیان اینکه به طور متوسط سالانه دو عدد شیر با سایز بزرگتر 
از 800 میلیمتر و ۲ فشارشکن با سایز بزرگتر از 400 دچار این مشکل می شوند، 
خاطرنشان کرد: این موضوع علاوه بر اختلال در روند آبرسانی و بروز خسارات و 

حوادث متعدد، موجب ایجاد هزینه می شود.

 
بسترساز  پایگاه  نخستین  عنوان  به  خانواده 
در  موثری  نقش  فرد  هر  روانی  و  جسمی  رشد 
در  آن  بنیان های  استحکام  و  دارد  جامعه  رشد 
پرتو رعایت ارزش های اخلاقی و آموزش و کسب 
رو  این  از  می یابد.  تحقق  زندگی  مهارت های 
هرگونه تهدید نهاد خانواده به منزله هشدار جدی 

برای سازندگی اجتماع در ابعاد مختلف است.
تمامی تاریخ نگاران و سیره نویسان بر این باورند 
که خانواده کهن ترین گروهی است که با توجه به 
نیاز طبیعی، عاطفی و اجتماعی بشر شکل گرفته 
و سابقه ای به قدمت سابقه زیست بشر بر روی 
زمین دارد زیرا انسان مدنی الطبع است و ناگزیر 
احساس  همین  کند.  زندگی  اجتماع  در  باید 
درونی باعث می شود، اجتماع کوچکی به نام 
خانواده در عرصه زندگی شکل بگیرد و تعدادی 
تا  افراد دستکم دو تن در یکجا زندگی کنند  از 
نیازهای جسمی و روانی انسان در محیط خانواده 
تامین شود و روح تعاون و همکاری میان اعضای 

آن در همان محیط به وجود آید.
اگر چه خانواده های سراسر جهان در دهه های 
گذشته به شدت از لحاظ ساختار و تغییرات در 
روند جهانی و تغییرات جمعیتی تغییر کرده اند اما 
سازمان ملل متحد همچنان خانواده را به عنوان 
واحد اصلی جامعه می شناسد. مجمع جهانی 
سازمان ملل با توجه به اهمیت خانواده ۱۵ ماه مه 
برابر با ۲۵ اردیبهشت را روز جهانی خانواده اعلام 
کشورهای  در  روز  این  ساله  همه  و  است  کرده 
دادن  اهمیت  می شود.  داشته  گرامی  مختلف 
عنوان  به  خانواده  و  خانه  به  جهانی  جوامع 
اصلی ترین رکن جامعه هدف اصلی گرامیداشت 
این روز است زیرا در دنیای امروز حل چالش ها و 
مشکلاتی که کانون گرم زندگی بشر را تهدید می 
کند، مهمترین دغدغه در میان تمامی جوامع به 

شمار می رود.  
وگو  گفت  به  خانواده  جهانی  روز  مناسبت  به 
پژوهشگر  و  شناس  جامعه  خانعلی«  »ایمان  با 
رفتاری پرداخت ایم. این جامعه شناس با بیان این 
موضوع که روز جهانی خانواده فرصت مغتنمی 
برای ارتقاء آگاهی از مسائل مربوط به خانواده 
فرآیندهای  همچون  مسایلی  گفت:  است، 
بر  شناختی  جمعیت  و  اقتصادی  اجتماعی، 
تاثیر می گذارد. گرامیداشت  چارچوب خانواده 
این روز سبب می شود تا همواره خانواده به عنوان 
رکن اصلی جامعه  شناخته شود. در ادامه متن 

گفت وگو را می خوانیم:
جامعه پذیری؛ اتصال میان خانواده و توسعه

تاب  مهم  هسته  را  خانواده  خانعلی،  ایمان 
آوری در جامعه دانست که با چالش های زیادی 
مواجه است، او می گوید: خانواده به عنوان نهاد 
اجتماعی اثرگذار با چالش های زیادی مواجه و در 
روند جهانی شدن و غلبه بر ارزش های فردگرایی 
با تحولی بزرگ روبه رو شده است. توسعه در معنای 
پیشرفت جامعه با فرآیندهای کلیدی اجتماعی 
شدن و جامعه پذیری مرتبط است؛ یعنی افراد 
ابتدا رفتارهای اجتماعی را یاد می گیرند و سپس 
جامعه  هنجارهای  و  باورها  ارزش ها،  با  را  خود 
منطبق می کنند و جامعه پذیر می شوند و  در این 
تعامل، توانمندی های خود را شکوفا می کنند. 
خانواده در این فرایندها نقش کلیدی دارد. این 
نهاد می تواند افراد مستقل، توانمند و هوشمند 
تربیت کند که از مهارت های خاصی برای حل 
مشکلاتش برخوردار باشد یا اینکه در مقابل، افراد 
وابسته به پدر و مادر را که همواره به دنبال گذران 
واقع  در  دهد.  پرورش  هستند،  روزمره  زندگی 

خانواده فکر و رفتار صحیح و درست را به افراد 
آموزش می دهد و در پرورش نسل جدیدی است 
که با نیازهای جامعه در زمینه پیشرفت منطبق 
باشد. والدین به عنوان مهمترین افراد خانواده 
باید آینده پژوهی کنند و مختصات دنیای جدید 
را بشناسند و به فرزندان اجازه بدهند که متناسب 
را  جدیدی  های  مهارت  استعدادهایشان،  با 
کسب کنند. خانواده تحت تاثیر جهانی شدن 
در دهه های اخیر دچار تحول شده است، بدین 
صورت که معنای پدر، مادر و فرزند بودن را تحت 
تاثیر خود گرفته و به نوعی شکاف نسلی را به 

وجود آورده است.
گفت وگو عنصری مهم در تحکیم خانواده

این جامعه شناس، با اشاره به اینکه گفت وگو 
عنصری حیاتی در استحکام بنیان خانواده است، 
گفت: سخن گفتن اعضای خانواده با یکدیگر 
از جمله عواملی به شمار می رود که استحکام 
خانواده را به وجود می آورد. در دنیای مدرن امروز 
و پیشرفت وسایل ارتباطی امکان گفت وگو در 
میان افراد خانواده به حداقل خود رسیده است. 
افراد دراین فرایند ماشینی شده، درونگرا و کمتر 
با یکدیگر صحبت می کنند. این در حالی است 
هیچ نهادی جایگاه نهاد خانواده را برای انسان 
پر نمی کند و فرد در برهه های سخت زندگی 
نیازمند همان افرادی می شود که از گفت وگو با 
آنها محروم شده و امروز در شرایط بحرانی هم از 
گفت وگو عاجز است. خانواده در فرایند زندگی 
اجتماعی، کاردکردهای بسیار با اهمیت تر از آن 
چه تا کنون شنیده و خوانده ایم دارد، از این رو 
به نفع اجتماع است تا از این نهادهای کوچک اما 

مهم به طور مؤثری حمایت نماید.
وی در ادامه بیان داشت: قطع ارتباط کلامی در 
خانواده یا کم شدن آن ارتباط معناداری با افزایش 
ناراحتی های روحی در میان افراد خانواده دارد. 
این  اهمیت  به  توجه  با  ها  خانواده  گذشته  در 
موضوع این همراهی و همنشینی را با مجالس 
شب نشینی و دورهمی های فامیلی به وجود می 
آوردند که امروزه بسیار کمرنگ شده و جایگزین 
مناسبی برای آن تعریف نشده است. بسیاری از 
خانواده ها در حال حاضر از این مشکل رنج می 
برند و راه حل مناسبی برای مشکل خود نمی 
یابند. بنابراین لازم است برای اصلاح این فرهنگ 
خصوص  به  خانواده  اعضای  معیوب  رفتاری 
والدین بکوشند و از کودکی فرد را با محیط گرم 
گفت وگوی خانوادگی مأنوس کنند. همچنین 
همراهی خانه و خانواده در بستر دانایی و آگاهی 
و  ها  دانشگاه  مدارس،  توسط  آمده  دست  به 

رسانه ها، اعضای این نهاد حیات بخش جامعه 
در سلامت روح و جسم از لذت در کنار هم بودن 

بیش از هر امر دیگری بهره مند خواهند شد.
سردی روابط در خانواده ها با گسترش 

ارتباطات در فضای مجازی
ارتباطات در  این پژوهشگر رفتاری، گسترش 
فضای مجازی، را عامل به وجود آمدن دوری و 
سرد شدن روابط میان اعضای خانواده دانست 
و بیان کرد: والدین و فرزندان کمتر در فضاهای 
واقعی،  تفریحی  و  عاطفی   فیزیکی،  مشترک 
خاطرات مشترکی را با هم تجربه می کنند. این 
کاهش اشتراکات به تفاوت در نوع نگاه و دیدگاه 
آنها دامن می زند و در نتیجه هر کدام از این دو، 
زندگی را از دید خود تفسیر و چه بسا مسیری 
متفاوت طی می کند. ایجاد سوء تفاهم و سرد 
شدن ارتباط زوجین،  طلاق و افزایش آن نیز از 
نتایج و پیامدهای منفی شبکه های مجازی است. 
حال  در  جامعه  در  اجتماعی  تحولات  سایه  در 
گذار ما به دلایل متعدد از جمله اشتغال والدین 
به امور خارج از منزل،  حضور کمتر افراد خانواده 
در کنار یکدیگر و این که وقت کمتری می توانند 
برای تعامل رو در رو با یکدیگر بگذارند، مسیرهای 
جبران این نیاز به سمت مجازی شدن پیش می 
رود. وسایل جدید ارتباطی و پیدایش شبکه های 
مجازی آسانتر، ارزان تر و در دسترس تر است و 
به همین دلیل استفاده از این فناوری های نوین 
برای کاربران جذاب تر است و کمبود ارتباطات 
این  طریق  از  راحتی  به  جامعه  در  فردی  میان 

سیستم جبران می شود.
کرونا؛ افزایش ارتباط و گفت وگوی 

خانوادگی در دوران قرنطینه
خانعلی در پایان با بیان اینکه قرنطینه و ماندن 
اعضای خانواده در خانه زیاد نمی تواند در گفت 
داشت:  اظهار  باشد،  گذار  اثر  آنها  موثر  وگوی 
برقراری  برای  مهارت گفت وگو مهمترین اصل 
ارتباط است. باید گفت در این روزهای کرونایی 
که خانواده ها به ناچار مجبور به تحمل قرنطینه 
آنها  میان  در  وگو  گفت  نظام  هستند،  خانگی 
زیاد شکل نمی گیرد زیرا این مقوله باید از همان 
ابتدای شکل گیری خانواده به صورت تکلیف در 
میان اعضاء وجود داشته باشد. تاثیر سو بحران 
کرونا بر نظام خانواده دارای یک روزنه مثبت است 
اما طبق گفته ها و شواهد در برخی از خانواده ها 
در دوران قرنطینه شاهد افزایش خشونت خانگی 
هستیم، بدین خاطر که در ساختار این خانواده ها 
آن نگاه سنتی پدرسالارانه که برابری حقوقی زنان 

با مردان را بر نمی تابد، حاکم است.

تهدید نهاد خانواده به منزله هشدار جدی برای سازندگی اجتماع ؛

تحکیم بنیان  خانواده با تقویت مهارت گفت وگو
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موفقیت پنجره واحد فیزیکی کسب وکار در اتاق بازرگانی تهران و ثبت 4486 
شرکت با مسئولیت محدود و شرکت سهامی خاص در این مرکز موجب شده سایر 
فعالان اقتصادی از جمله اتاق تعاون ایران نیز از چنین خدماتی استقبال کنند و 

متقاضی استفاده از آن باشند.
زمان عامل مهمی برای موفقیت یا شکست کسب وکارهاست و می توان از 
آن به عنوان یکی از شاخص های تأثیرگذار در بهبود محیط کسب وکار یاد کرد. 
شاخص جهانی »انجام کسب وکار« نیز در نماگرهای مختلف، عامل زمان را برای 
امتیازدهی به کشورها و رتبه بندی آنها در نظر می گیرد. این شاخص، دارای ۱0 
نماگر است که در هشت مورد از آنها، عامل زمان در کنار هزینه، تعداد فرآیندها 
و سایر عوامل، مورد بررسی قرار می گیرد. در واقع سرعت بیشتر، یکی از عواملی 
است که موجب می شود کشورها امتیاز بهتر و رتبه بالاتری در شاخص جهانی 

انجام کسب وکار به  دست آورند.
شروع کسب وکار در کمتر از یک روز

یکی از نماگرهای ده گانه شاخص انجام کسب وکار، »شروع کسب وکار« است. 
بر اساس گزارش سال ۲0۲0 شاخص انجام کسب وکار، نیوزلند از این نظر در رتبه 
نخست جهان قرار دارد. در این کشور، آغاز کسب وکار جدید فقط نیمی از روز 
وقت فعالان اقتصادی را می گیرد. این زمان، مربوط به گذراندن مراحل قانونی 

برای راه اندازی یک شرکت با مسئولیت محدود است.
بر اساس این گزارش، زمان لازم برای شروع کسب وکار در ایران به طور میانگین 
حدود 7۲ روز بوده است. با این حال برای کوتاه شدن زمان انجام فرآیندهای 
قانونی ایجاد کسب وکار، گام هایی برداشته شده که یکی از این موارد، راه اندازی 

»پنجره واحد شروع کسب وکار« است.

پنجره ای برای سهولت کسب وکار
پنجره واحد فیزیکی شروع کسب وکار با هدف بهبود رتبه و امتیاز نماگر شروع 
کسب وکار مطابق با شاخص سهولت کسب وکار بانک جهانی، ایجاد شده و اتاق 
بازرگانی تهران با همکاری سازمان های متولی به دنبال آن است تا مدت زمان ثبت 

شرکت و فرآیندهای پیش از شروع یک فعالیت اقتصادی به سه روز کاهش یابد.
پنجره واحد کسب وکار ابتدا در خردادماه سال گذشته در اتاق بازگانی تهران و با 
حضور فرهاد دژپسند وزیر امور اقتصادی و دارایی راه اندازی شد و در گام نخست، 
خدماتی مانند امور مربوط به ثبت شرکت با مسئولیت محدود، انتشار آگهی در 
روزنامه رسمی، صدور کد کارگاه و همچنین امور مربوط به مالیات و دفاتر قانونی با 

میانگین زمان سه روز کاری را به فعالان اقتصادی ارائه داد.
در گام بعد، انجام خدمات مربوط به تأسیس شرکت های سهامی خاص در 
پنجره واحد توانست اقدام دیگری برای بهبود فضای کسب وکار کشور و کوتاه 
کردن مسیر پر پیچ و خم مجوزهای تولید باشد. همچنین علاوه بر تهران در 
اصفهان، تبریز، تهران، شیراز و مشهد نیز پنجره واحد فیزیکی شروع کسب وکار 

راه اندازی و خدمات مربوطه به فعالان اقتصادی ارائه شد.
آمارهای اتاق بازرگانی تهران نشان می دهد از آغاز به کار پنجره واحد فیزیکی 
شروع کسب وکار در خردادماه سال گذشته تا پایان فروردین  ۱400، در مجموع 
4486 شرکت با مسئولیت محدود و شرکت سهامی خاص در این مرکز ثبت و 

تأسیس شده  است.
در حال حاضر، همه فرآیندهای مربوط به ثبت و تأسیس شرکت با مسئولیت 
محدود و سهامی خاص در پنجره واحد فیزیکی مستقر در اتاق بازرگانی تهران و به 

طور متوسط ظرف مدت چهار روز کاری انجام می شود.
استقبال فعالان اقتصادی از پنجره واحد فیزیکی

موفقیت پنجره واحد فیزیکی کسب وکار و استقبال فعالان اقتصادی از آن 
موجب شده دیگر بخش های اقتصادی نیز متقاضی استفاده از خدمات مشابه 
باشند تا جایی که مدیر امور اقتصادی اتاق تعاون ایران، راه اندازی پنجره واحد 
فیزیکی در اتاق های تعاون را از سازمان ثبت اسناد و املاک کشور درخواست 

کرد.
رضا وفایی یگانه در حاشیه نشست فعالان اقتصادی با رئیس سازمان ثبت اسناد 
و املاک کشور در گفت وگویی تلویزیونی، یکی از دغدغه های اتاق تعاون ایران را 
تحقق شعار سال و مانع زدایی دانست و گفت: اکنون بستر راه اندازی پنجره واحد 
فیزیکی برای ثبت شرکت های تعاونی مهیاست که اگر اجرایی شود، فرآیند ثبت 
شرکت های تعاونی تسریع و موانع برطرف می شود. بحث حذف مجوز ثبت توسط 
دستگاه های اجرایی نیز دغدغه دیگر ماست که برای بخش تعاون در فرآیند ثبت 
شرکت های تعاونی مانعی ایجاد کرده و امیدواریم در تعامل با سازمان ثبت اسناد 

این موضوع نیز حل شود.

تسریع آغاز به کار کسب وکارها با پنجره واحد اتاق بازرگانی؛

یک عضو شورای فقهی بورس :پنجره ای رو به رونق تولید

خلق پولی که اقتصاد ما را به این روز 
انداخته است

عضو شورای فقهی بورس به تشریح وضعیت نظام بانکداری کشور پرداخت.
حجت الاسلام والمسلمین دکتر معصومی  نیا، عضو شورای فقهی بورس، 
دیروز در نشست بررسی طرح بانکداری بانک مرکزی بیان کرد: از سال ۱۳۹7 
تاکنون طرح هایی که در خصوص نظام بانکداری و بانک مرکزی تقدیم مجلس 
شده تغییرات زیادی داشته که این تغییرات نشان دهنده این است که پشتوانه 

فکری محکمی برای آن وجود ندارد.
وی افزود: تا زمانی که تکلیف نظام بانکی معلوم نشود سیستم بانک مرکزی 
نیز که باید نظارت کند نامشخص است یا به عبارتی دیگر وقتی ساختار هنوز 
مشخص نشده بانک مرکزی بر چه چیزی نظارت کند؟ اگر ساختار ما اسلامی 
است هر سه بخش بانک، بورس و بیمه باید با آن تطبیق داده شوند و اگر به این 

نتیجه رسیدیم که باید تغییر کنند واقعا آن ها را تغییر دهیم.
معصومی نیا ادامه داد: اگر هم مبنا اسلامی نباش و با همین روند پیش برویم  
بازهم تکلیف بانک مرکزی را بدون اینکه نظام بانکداری معلوم شود نمی توان 
مشخص کرد به عنون مثال رابطه بانک مرکزی با سیستم بانکی باید چگونه 
باشد که سبب خلق پول نشود یا اینکه سیستم خلق پول به همین شکل باشد 
یا تغییر کند؟ نمایندگان مجلس نباید تا زمانی که طرحی به طور کامل برایشان 

محرز نشده به آن رأی دهند.
وی در خصوص مسئله خلق پول تصریح کرد: در چند سال اخیر مقام معظم 
رهبری رهبر بیشترین اختیار را به سران نظام بانکی دادند تا وضعیت آن بهتر 
شود اما شاهد بهبودی نبودیم، باید دید که اشکال اصلی کجاست؟ بدیهی 
است که مشکل اصلی مملکت ما اقتصاد است به همین جهت چندین سال 

است مقام معظم رهبری نام اقتصادی برای سال انتخاب می کنند.
معصومی نیا در ادامه گفت: دو بعد مهم نظام اقتصادی با مبنا قرارگرفتن 
اقتصاد مقاومتی نظام بانکی و فسادهای مالی است. البته که مشکلات تنها در 
بانکداری نیست بلکه در بیمه و بازار سرمایه نیز وجود دارد بنابراین باید تحلیل 

درستی برای یافتن مشکل اصلی انجام شود.
وی با بیان اینکه یکی از اصلی ترین مسائل اقتصادی ما خلق پول است 
گفت: در چند سال اخیر حجم نقدینگی کشور ما هشت برابر شده در حالی که 
رشد سرمایه گذاری مان منفی است؛ طبق گزارش اقتصادی مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی از سال ۹0 تا الان تشکیل سرمایه ناخالص ما به شدت 

منفی است.
معصومی نیا با اشاره به اینکه در طرحی که جدیدا ارائه شده هیچ راه حلی 
برای حل این مشکل ارائه نشده اظهار کرد: این طرح در جهت ادامه خلق پول 
است یعنی به نحوی اجازه می دهد این روند ادامه پیدا کرده و بانک سپرده 
بگیرد؛ این مسئله باید مطرح شده و بهتر تصمیم گیری شود زیرا در اقتصاد رایج 

دنیا خلق پول سوای مسئله بانکداری اسلامی به شدت مطرح است.
وی ادامه داد: خلق پول باعث می شود اقتصاد مالی شده و بخش پولی و 
مالی در درون خودش سودآور باشد بنابراین وقتی ساختاری، خودش سبب 
سود آوری شود افراد زیادی را به طرف خودش جذب می کند و موجب عدم 

جذب افراد به بخش واقعی می شود.
وی اضافه کرد: به همین دلیل بسیاری از اقتصاددان های رایج دنیا معتقدند 
که قدرت خلق پول باید از نظام بانکداری گرفته شده یا مالیاتی وضع شود که 
اجازه ندهد خود نظام مالی و پولی ازمواهب خلق پول بهره مند شود به طوری 

که آن مقدار که حق است به آن داده شده و بقیه مواهب صرف عام شود.
معصومی نیا در رابطه با ساختار بانک مرکزی توضیح داد: بانک مرکزی در 
حال حاضر پنج رکن دارد و سکان دار اصلی این ارکان هیئت عالی بوده که 
در ماده 6 طرح ارائه شده این هیئت بالاترین مرجع سیاست گذاری تصویب 
مقررات و نظارت بر عملکرد حسن اجرای قوانین و مقررات در بانک مرکزی 
معرفی شده و تشکیل شده از شش عضو غیر اجرایی و سه عضو غیر اجرایی 

است یعنی ضمام اصلی بانک مرکزی در دست این ۹ نفر می باشد.
وی با استناد به مواد این طرح ادامه داد: تصمیم گیری دست اعضای غیر 
اجرایی است که از سه نفر اقتصاددان متخصص در سیاستگذاری پولی و 
اقتصاد کلان و سه نفر متخصص در حوزه بانکداری و حقوق بانکی با حکم 
رئیس جمهور انتخاب می شوند در حالی که در طرح قبلی وزیر اقتصاد دارایی 
نیز که بیشتر با این مباحث آشناست می توانست در این انتخاب نظردهنده 

باشد.
معاون  کل،  رئیس  افراد  این  گفت:  اجرایی  غیر  اعضای  معرفی  در  وی 
سیاستگذاری بانک مرکزی و معاون نظارتی بانک مرکزی می باشند بنابراین 
شش نفر که تمام قدرت نظام پولی ایران را در دست می گیرند که انتخابشان 
با ریاست جمهوری و عزلشان با سران سه قوه است که باز مشخص نیست چه 
کسی باید این سران را توجیه کند که چه کاری تخلف است چه کاری تخلف 

نیست.
معصومی نیا اضافه کرد: درحالی که در طرح قبلی تحت عنوان اقتدار بانک 
مرکزی، اقتدار رئیس کل هدف قرار داده شده بود اما در این طرح رئیس بانک 

مرکزی باید به حرف این شش نفر گوش دهد.
وی در مورد اختیارات هیئت عالی که در ماده ۱۱ این طرح بیان شده و سی 
مورد دارد عنوان کرد: یکی از این اختیارات سیاست گذاری و اتخاذ تصمیم در 
خصوص انعقاد پیمان های پولی یا تنظیم چند جانبه با کشورهای دیگر است 
یعنی به عنوان مثال این افراد می توانند قراردادهایی مانند FATF را با وجود 
مخالفت مجلس قبول کنند در حالی که این قرار داد تقض قانون اساسی است.
معصومی نیا در رابطه با نحوه پاسخگویی این افراد نیز با استناد به همان 
طرح اظهار کرد: در قسمت ب ماده ۱4 این طرح گفته شده که رئیس کل 
موظف است در اولین جلسه علنی اردیبهشت ماه و آبان ماه مجلس شورای 
اسلامی حضور یابد و گزارش عملکرد و برنامه ریزی بانک مرکزی مشتمل بر 

سیاست های پولی ارزی و نظارت بانکی و غیره را ارائه دهد.
وزراتخانه ها،  کلیه  شده  بیان  نیز  ماده  این  پ  قسمت  در  داد:  ادامه  وی 
مؤسسات و شرکت های دولتی مکلف هستند هر اطلاعاتی که هیئت عالی 
نیاز داشت در اختیار آن قرار دهند در غیر این صورت فرد متخلف به یک سال 

حبس محکوم می شود.
معصومی نیا تصریح کرد: در ماده 4 این طرح گفته شده شرایط، حدود و 
وظایف در موادی که حکم قانونی وجود نداشته باشه بر عهده هیئت عالی است 
طبق این مورد به بانک مرکزی اختیار داده شده که اختیارات خودش را زیاد 

کند در حالی که در هیچ قانونی چنین چیزی وجود ندارد.
وی با اشاره به نقش شورای فقهی در این طرح تصریح کرد: با وجود موادی که 
در این طرح بیان شده حتی شورای فقهی نیز نتوانسته و نمی توانند در راستای 
ایجاد تحولاتی گامی بردارند. تا به اگر تخلفی انجام می شد مراجع اعتراض 
می کردند اما با وجود این طرح دیگر مراجع نیز حق اعتارض نداشته و به خاطر 

حفظ مواضع نظام مجبور به سکوت هستند.
معصومی نیا ابراز کرد: از زحمات متفکران این طرح قدردانی می شود ضمن 
اینکه صحبت ما بر سر شخص نیست و قانون را مدنظر قرار دادیم و مشکل 
اصلی را این می دانیم که تعداد صاحب نظران این طرح کم بوده و از نظر دیگران 

نیز استفاده نشده است.

نایب رییس کمیسیون اقتصاد نوآوری و تحول دیجیتال 
اتاق تهران با بیان اینکه حجم مبادله روزانه رمزارزها در پایان 
اسفندماه ۹۹ بین پنج تا ۱0 هزار میلیارد تومان تخمین زده 
شده است، ادعا کرد: برآورد می شود که ۱۲ میلیون ایرانی 

صاحب رمزارز باشند.
تهران، دو  بازرگانی  اتاق  از  ایرنا  روز یکشنبه  به گزارش 
کمیسیون »بازار پول و سرمایه« و »اقتصاد نوآوری و تحول 
بررسی  به  مشترک  نشستی  طی  تهران  اتاق  دیجیتال« 
و تحلیل وضعیت ارزهای دیجیتال در کشور پرداختند. 
بر  این جلسه، اغلب  فعالان بخش خصوصی حاضر در 
این عقیده بودند که باید از رفتارها و سیاست های سلبی 
به  مردم  گسترده  گرایش  وجود  با  و  شود  کشیده  دست 
را  دیجیتال  ارزهای  واقعیت  بازار  این  در  گذاری  سرمایه 
بپذیرد و دولت نقش رگولاتور را ایفا کند اما نمایندگان بانک 
مرکزی حاضر در جلسه اعلام کردند که نگرش مثبت و 
یکنواختی در مورد رمزارزها در کشور وجود نداشته و دولت 

نگرانی هایی در این زمینه دارد.
نایب رییس کمیسیون اقتصاد نوآوری و تحول دیجیتال 
اتاق تهران در گزارش رمزارزها با بیان اینکه ارزش کل بازار 
رمزارزها در جهان تا 8 می ۲0۲۱ به دو هزار و 460 بیلیون 
دلار رسیده و ارزش کل بازار بیت کوین طی همین مدت 
یک هزار و ۱۱0 بیلیون دلار برآورد شده است، خاطرنشان 
کرد: تعداد رمزارزهای پذیرش و لیست شده در صرافی 
و  آوریل ۲0۲۱ عدد چهار هزار  تا ۱۵  دنیا  های معروف 
70۱ را نشان می دهد، در حالی که تعداد رمز ارزها در سال 

۲0۱۳ تنها 66 عدد بود.
»فرزین فردیس«  با بیان اینکه بازیگران و ذینفعان یک 
سیستم مالی و پولی مردم، دولت و کسب وکارها هستند، 
تصریح کرد: در بازار رمزارزها مردم مانند همیشه جلوتر از 
بقیه حرکت کردند و بر اساس پژوهش انجام شده بر پنج 

هزار و 600 نفر از جمعیت ۱8 تا 6۵ ساله کشور، ۳۱ درصد 
از پرسش شوندگان ادعا کردند که در حال حاضر صاحب 
رمز ارز هستند و 6 درصد نیز پیش از این از چنین دارایی 
برخوردار بوده اند، 6۳ درصد هم اعلام کردند که هیچ گاه 

رمز ارز نداشته اند.
نایب رییس کمیسیون اقتصاد نوآوری و تحول دیجیتال 
ارز،  رمز  دارندگان  از  تهران تصریح کرد: 77 درصد  اتاق 
اعلام کرده اند که به قصد سرمایه گذاری و حفظ ارزش 
پول وارد این بازار شده اند و ۱۵ درصد سرمایه گذاری در 

این بازار را شغل و حرفه خود برشمرده اند.
وی افزود: سه درصد حمایت از تکنولوژی، سه درصد 
کنجکاوی و سرگرمی، یک درصد جابه جایی بین المللی 
پول و یک درصد پرداخت و خرید را دلایل ورود خود به این 

بازار برشمرده اند.
فردیس گفت: 88 درصد کسب و کارها اعلام کرده اند 
فروش  و  خرید  فرم های  پلت  طریق  از  را  خود  رمزارز  که 
آنلاین به دست آورده، پنج درصد از طریق صرافی فیزیکی، 
چهار درصد از طریق استخراج، یک درصد در ازای فروش 
محصولات و خدمات و ۲ درصد هم از طریق دریافت از 

دوستان و اقوام صاحب رمز ارز شده اند.
پلت  از  سرمایه  دلار  میلیون   ۵0 کوچ  به  اشاره  با  وی 
به دنبال ابلاغ بخشنامه  فرم های داخلی در ۹0 ساعت 
شاپرک به شرکت های پرداخت یار، اظهار داشت: بررسی 
ها نشان  می دهد که دو میلیون و ۵00 هزار حساب کاربری 
رمز ارز در صرافی های داخلی وجود دارد که با احتساب 
کارکرد چهار یا پنج به یک، حدودا ۱۲ میلیون نفر در ایران 

رمز ارز دارند.
فردیس، بزرگ ترین دغدغه مردم و کسب وکارها در حوزه 
رمز ارزها بلاتکلیفی مسایل قانونی، نوسانات شدید ارزش، 
پشتوانه  نداشتن  کلاهبرداری،  وجود  و  امنیت  نداشتن 

شفاف و ملاحظات شرعی عنوان کرد.
وی با اشاره به اینکه پیش از این، مردم برای حفظ ارزش 
پول خود به سراغ شرکت های هرمی،   موسسات مالی غیر 
مجاز، بازار سکه و ارز و بورس رفته اند، خاطرنشان کرد: در 
حال حاضر بازار ارزهای دیجیتال از شفافیت بازار سرمایه 

نیز برخوردار نبوده و تا حدودی از کنترل خارج است.
مستوفی همچنین تاکید کرد: به دلیل وجود تحریم های 
داخلی و خارجی، مردم می ترسند در سرمایه گذاری های 

بلند مدت مشارکت کنند.
معصومی اصفهانی عضو کمیسیون بازار پول و سرمایه 
اتاق تهران با اشاره به اینکه چین تصمیم دارد، مبادلات 
خود را بر مبنای ارزهای دیجیتال به انجام برساند، تصریح 

کرد: شاید ایران نیز بتواند از این فرصت استفاده کند.
ریسک مبادله رمزارزها زیاد است

»حسن سامانی پور« نماینده بخش ارزی بانک مرکزی نیز 
در این نشست با اشاره به مصوبه ۳0 مهر سال ۱۳۹۹ هیات 
دولت، گفت: طبق این مصوبه رمزارزهای دسته اول برای 
واردات قابل استفاده خواهد بود که البته برای اجرایی شدن 

این مصوبه نیاز است که برخی موانع برطرف شود.

وی با بیان اینکه ما به دنبال آن هستیم که دستورالعملی 
در این زمینه تدوین و ابلاغ شود، تصریح کرد: نگرانی هایی 
در دولت نسبت به رمزارزها وجود دارد و هرکس دلسوز این 

کشور است، این نگرانی ها را درک می کند.
محمدرضا مانی یکتا، معاون اداره نظام های پرداخت 
اینکه مخاطرات مبادله ارزهای  بیان  با  نیز  بانک مرکزی 
دیجیتال برای مردم جدی شده و باید از این وضعیت خارج 
شویم، تاکید کرد: در کشور دیدگاه مثبت و یکنواختی در 
مورد رمزارزها وجود ندارد و یک طیف کاملا موافق و طیف 

دیگر ملاحظات جدی را مطرح  می کنند.
وی با اشاره به اینکه سند پیشنهادی بخش خصوصی 
مسکوت نمانده و جلسات بسیاری حول آن برگزار شده، 
گفت: ریسک مبادله رمزارزها چنان زیاد است که هیچ یک 
از ارکان بخش خصوصی نمی تواند این ریسک را بپذیرد، 
در حال حاضر خالی فروشی افزایش یافته و در مقابل این 

مساله، بخش خصوصی چه راهکاری دارد؟
مانی یکتا تاکید کرد: بخش خصوصی انتظارات فراقانونی 
از دستگاه ها نداشته باشد و برای ایجاد همگرایی در این 

زمینه کمک کند.

نایب رییس کمیسیون اقتصاد نوآوری اتاق تهران ادعا کرد:

۱۲ میلیون ایرانی صاحب رمز ارز هستند

آگهی مزایده اتومبیل
آگهی مزایده یک دستگاه خودروی سواری پژو GLXI 40۵ به شماره انتظامی ۱۲7 ص 6۲ ایران ۱6 

مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹040۳00۱۱00۳666
بموجب پرونده اجرائی کلاسه ۹۹0۳۹۲6، له: خانم الهه سعادتمند سراجه و علیه: آقای رضا عسگری 
ورجانی خودروی سواری پژو 40۵GLXI به شماره انتظامی ۱۲7 ص 6۲ ایران ۱6 با مشخصات ذیل متعلق به 
نامبرده واقع در پارکینگ بهران به نشانی جاده قدیم قم کاشان، جنب پلیس راه ناجا از طریق مزایده در محل 

اداره اجرای اسناد رسمی قم به فروش می رسد:
مشخصات فنی خودرو براساس گزارش کارشناس رسمی دادگستری:

سواری پژو GLXI 40۵ رنگ نقره ای مدل ۱۳8۹ شماره شاسی: 07۱4۹۳CAXBE۱۱NAAM شماره 
موتور: ۱۲48۹۳۱8۲44

توضیحات مورد مزایده توسط کارشناس رسمی دادگستری:

روی سقف و بالای ستون عقب چپ دارای آثار روغن زدگی بود. پهلوی ستون عقب چپ دارای آثار روغن 
زدگی بود. کیلومتر کارکرد برابر نمایه صفحه کیلومتر ۲۳7۲68 مشخص بود. موتور دارای سوابق تعویض برابر 
مقررات بود. دارای ضبط صوت بود. کارشناسان رسمی دادگستری آقایان سید صادق رسولی، مجید کولاری و 
علیرضا هاشمی خودروی مذکور را به مبلغ 800/000/000 ریال )هشتصد میلیون ریال( ارزیابی نموده است.
مزایده خودروی مذکور از ساعت ۹ صبح الی ۱۲ ظهر روز چهارشنبه  ۱400/0۳/۱۲در اداره اجرای اسناد 
رسمی قم، واقع در خیابان ساحلی )لواسانی( نبش کوچه 7-طبقه فوقانی اداره ثبت اسناد و املاک بخش یک قم 
– اداره اجرای اسناد رسمی قم انجام می شود، مزایده خودرو مذکور از مبلغ پایه 800/000/000 ریال )هشتصد 
میلیون ریال( شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی فروخته خواهد شد. شرکت در مزایده منوط به پرداخت ده 
درصد از مبلغ کارشناسی به حساب سپرده ثبت به شماره شبا IR ۹80۱000040760۱۳۲078۹۵6۹۳ با 
شناسه واریز ۹6۵۱08۵76۱0000000۲۱7۱۳۲۳۵۱۲006 می باشد و حضور خریدار یا نماینده قانونی او 
در جلسه مزایده الزامی است و برنده مزایده مکلف است مابه التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت ۵ روز از تاریخ 

برگزاری مزایده به حساب صندوق ثبت به شماره حساب شبای مذکور تودیع نماید و در صورتی که ظرف 
مهلت مقرر، مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند، مبلغ مذکور قابل استرداد نمی باشد و به 

حساب خزانه واریز خواهد شد و در این صورت عملیات فروش از درجه اعتبار ساقط و مزایده تجدید می گردد. 
حق الحراج مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های خودرو اعم از مالیات 
و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده 
مزایده خواهد بود. در صورت توافق بر واریز غیرنقدی با بستانکار و نسبت به مازاد با بدهکار براساس توافق 
کتبی اقدام خواهد شد و چنانچه روز مزایده مصادف با تعطیل رسمی غیرمترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد 
از تعطیل در همان محل و ساعت انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد. 

)م الف ۱۳8۱۲(
تاریخ انتشار الکترونیک آگهی مزایده: ۱۴۰۰/۰۲/۲۷
قوه قضائیه – سازمان ثبت اسناد و املاک کشور-اداره اجرای اسناد رسمی قم

مدیرکل روابط کار و جبران خدمت وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: حق مسکن 4۵0 هزار تومانی که در هیات وزیران 
تصویب شد از اول فروردین ۱400 قابل پرداخت است و باید به همه کارگران تابع قانون کار پرداخت شود.

»کوروش یزدان« افزود: در ۲0 سال گذشته چندین بار حق مسکن افزایش یافت و به رقم 40 هزار تومان در سال ۹7 رسید.  
وی اظهارداشت: این مولفه دستمزد در سال ۹7 با رشد ۱۵0 درصدی به مبلغ یکصد هزارتومان در دستمزد ۹8 رسید و پس از 

آن نیز دوباره با رشد سه برابری )معادل ۳00 هزارتومان( در دستمزد سال گذشته تصویب شد.  
مدیرکل روابط کار و جبران خدمت وزارت تعاون بیان کرد: در تعیین دستمزد امسال نیز شورای عالی کار پیشنهاد افزایش ۵0 
درصدی حق مسکن کارگران را مطرح کرد که این موضوع توسط هیات وزیران تایید شد و درنهایت مصوب شد که امسال حق 

مسکن کارگران 4۵0 هزار تومان باشد.  
وی تاکید کرد: افزایش ۱۵0 هزار تومانی حق مسکن کارگران از اول فروردین ۱400 قابل پرداخت است و باید به همه کارگران 
تابع قانون کار پرداخت شود.   لازم به ذکر است ، دستمزد کارگران در ۲۳ اسفند ماه در نشست شورای عالی کار دستمزد 
کارگران برای سال ۱400 تعیین شد. در این نشست دستمزد حداقلی کارگران ۳۹ درصد افزایش یافت. با این حساب، حداقل 
حقوق کارگران از یک میلیون و ۹۱0 هزار تومان به دو میلیون و 6۵۵ هزار تومان افزایش یافت. با مصوبه شورای عالی کار حق 

مسکن کارگران به 4۵0 هزار تومان رسید.  
کمک هزینه مسکن تنها مولفه ای است که باید به تایید هیات وزیران می رسید، بر این اساس این پیشهاد از سوی شورای عالی 

کار برای تصویب نهایی به هیات دولت ارسال شد و در نهایت در ۲۲ اردیبهشت ماه به تصویب دولت رسید.

 مصرف برق کشور در بیست و پنجمین روز اردیبهشت ماه درساعت ۱4 و ۳۹ دقیقه با عبور از 4۹ هزارمگاوات شکسته 
شد و وارد کانال 4۹ هزار و 74۲ مگاوات شد که در مقایسه با مدت مشابه پارسال نیز یک رکورد محسوب می شود.

به گزارش شرکت مدیریت شبکه برق ایران، مصرف برق روز گذشته کشور در ساعت ۱4 و ۳۹ دقیقه درحالی 4۹ 
هزار و 74۲ مگاوات شد که پارسال و در همین بازه زمانی میزان برقی که مصرف شده بود 40 هزار و 74۳ مگاوات بود.

روند مصرف برق کشور در سال های گذشته نشان می دهد به طور معمول فراتر رفتن مصرف برق از حدود 40 هزار 
مگاوات متعلق به فصل تابستان بوده و فصل بهار مصرف بیش از حد معمول ثبت نشده است اما انگار امسال این روند 
تغییر کرده و دومین ماه فصل بهار ۱400 مصرف برق رکوردهای تازه ای از خود به جای گذاشته است. روند مصرف برق 
در فروردین ماه امسال نیز شگفتی آفرین بود چنانکه »رضا اردکانیان« وزیر نیرو در این باره گفته بود: فروردین امسال ۲۲ 
درصد انرژی بیشتری نسبت به فروردین سال گذشته در کشور مصرف شده است. وی علت آن را  اینگونه توضیح دادکه 
بخشی از مصرف انرژی  به گرمای زودرس و کم آبی و بخشی هم با رمزارزهای غیرمجاز مرتبط بوده که به شدت دنبال 
می شود . این روزها و به دلیل افزایش علاقه بخشی از مردم به استخراج ارزهای مجازی در منزل می توان یکی از علل 
افزایش مصرف برق را به این امر نسبت داد . سخنگوی صنعت برق در این باره گفت: استخراج کنندگان ارز مجازی 
که از برق خانگی استفاده کنند درصورت شناسایی باید جریمه سنگینی پرداخت کنند. »مصطفی رجبی مشهدی« در 
گفت و گو با خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: استخراج کنندگان خانگی ارزهای مجازی به دلیل خسارتی که به شبکه برق 

وارد می کنند علاوه بر پرداخت جریمه بایدخسارات وارده به شبکه را هم پرداخت کنند.

مدیر کل روابط کار وزارت تعاون:
حق مسکن ۴۵0 هزار تومانی کارگران از فروردین ماه پرداخت می شود

در بیست و پنجمین روز اردیبهشت ماه اتفاق افتاد؛

شکسته شدن رکورد مصرف برق در کشور
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سخنگوی باشگاه پرسپولیس گفت: پیشنهاد تمدید قرارداد به بازیکنان داده 
شده و مطمئن باشید که بیشتر بازیکنان پرسپولیس حفظ خواهند شد.

»ابراهیم شکوری« در گفت وگویی رادیویی در مورد تمرکز پرسپولیس روی کسب 
پنجمین قهرمانی متوالی در لیگ برتر فوتبال اظهار داشت: پرسپولیس در چهار 
دوره اخیر لیگ توانسته قهرمانی را از آن خود کند و از طرفی ۲ مرتبه به فینال لیگ 
قهرمانان آسیا صعود کرده است. تفکری که در باشگاه حاکم است، این است که 
بتوانیم همچنان به عنوان قهرمان ایران به کارمان ادامه دهیم و  اهداف بزرگ تری 
را دنبال کنیم. تا اینجا هم در این زمینه موفق بودیم. البته قهرمان لیگ در پایان 
مسابقات مشخص خواهد شد. همه ارکان باشگاه این موضوع را می دانند و تجربه 

لازم را دارند و تمام تلاششان را برای موفقیت به کار خواهند گرفت.
وی افزود: تیمی که چهار دوره توانسته قهرمان لیگ شود، به طور قطع رقبای 
زیادی را سر راه خود دارد. تیم ما نشان داده در داخل زمین مقتدر عمل می کند 
اما طی چند هفته اخیر حاشیه هایی را بیرون زمین برای تیم به وجود آورده اند. 
باشگاه سعی کرده تا جایی که امکان دارد از حواشی دوری کند اما در یکی دو 
بازی گذشته اتفاقات کاملا فوتبالی داخل زمین افتاد اما از بیرون وارد زمین شدند 
و درگیری هایی را ایجاد کردند که این اتفاقات شایسته فوتبال ما نیست. بازیکنان 
ما تفکر حرفه ای دارند و با توجه به این موضوع فوتبالشان را بازی می کنند. آنها 
فقط به بازی زیبا فکر می کنند تا دل هواداران را شاد کنند اما یکسری مشکلات 
را بیرون زمین به وجود می آورند که امیدوارم هر چه سریع تر این مشکلات حل 
شود. امیدوارم نتایج در فوتبال داخل زمین رقم بخورد و هر تیمی مستحق پیروزی 

است، به آن برسد.
معاون اجرایی باشگاه پرسپولیس همچنین در مورد تمدید قرارداد با برخی 
بازیکنان و جدایی بازیکنی مانند »محمدحسین کنعانی زادگان« اضافه کرد: 
تعدادی از بازیکنان با توجه به قراردادی که از گذشته بسته بودند، قراردادشان در 
پایان فصل به اتمام می رسد و با توجه به اینکه در بالاترین سطح مسابقات آسیا 
حضور دارند و بهترین کیفیت را از خودشان ارائه می دهند و با توجه به هزینه هایی 
که کشورهای حوزه خلیج فارس به ویژه کشورهای عربی انجام می دهند، اینکه 

بازیکنان ما پیشنهادهای خوب دریافت کنند، عجیب نیست.
شکوری اضافه کرد: باشگاه از ۲ الی سه ماه قبل تمدید قرارداد بازیکنان را آغاز 
کرده و قرارداد بازیکنانی مانند سیامک نعمتی و مهدی عبدی تمدید شده بود. 
برای سایر بازیکنان هم دعوتنامه تمدید ارسال شد. بازی ها در حال حاضر به 
صورت فشرده برگزار می شود. دیدار با سپاهان را داشتیم و بلافاصله در شهرآورد 
حاضر شدیم. پس از آن در فاصله سه روز باید به بندرعامری بوشهر برویم و در جام 
حذفی حاضر شویم. فشردگی مسابقات باعث شده تمرکز بازیکنان روی مسابقات 

باشد.
پرسپولیس با ۴۰ میلیون هوادار هیچ ردیف بودجه ای ندارد 

سخنگوی باشگاه پرسپولیس تاکید کرد: باشگاه متعلق به این بازیکنان است 
و آنان نیز با توجه به عِرقی که به تیم دارند، بیشترشان در تیم خواهند ماند. تنها 
بحث، مبلغ قرارداد است که باید سعی کنیم،  رقمی که شایسته آنهاست را توافق 
کنیم. درخواست ما این است که نهادهای ذیربط نگاه عادلانه به تیم های لیگ 

داشته باشند. هنوز متوجه نشدیم که چرا باشگاه پرسپولیس هیچ ردیف بودجه ای 
با 40 میلیون هوادار ندارد اما برخی تیم ها به اسم خصوصی از بودجه دولتی 
استفاده می کنند. حتی یک ریال از بودجه دولتی نمی توانیم استفاده کنیم اما 
تاثیرگذاری پرسپولیس در جامعه با 40 میلیون هوادار چند برابر تیم های دیگر 

است. امیدوارم این نگاه عادلانه تر شود.
وی گفت: تیم های صنعتی که از بودجه دولتی استفاده می کنند، پیشنهادهای 
عجیب و غریب و بعضا نجومی را به بازیکنان ما ارسال کردند. این کار ما را سخت 
می کند. باشگاهی را تحویل گرفتیم که ریالی بودجه ندارد. چنین باشگاهی باید 
خودش درآمدزایی کند و تبلیغات داشته باشد و از هوادارانش کمک بگیرد. رقابت 

پرسپولیس با سایر تیم ها در نقل و انتقالات نابرابر و ناعادلانه است.
شکوری تاکید کرد: بازیکنان پرسپولیس تاکنون نشان دادند که با غیرت و 
با تعصب هستند و به تیمشان عرق دارند. سعی می کنیم تا در اولین فرصت 

قراردادها را تمدید کنیم.
سخنگوی باشگاه پرسپولیس در مورد میزان پرداختی به بازیکنان این تیم گفت: 
در سال ۹۹ پرونده برانکو، دستیارانش، بودیمیر و چند پرونده خارجی دیگر را 
داشتیم و به بازیکنان داخلی هم بدهکار بودیم. تا این لحظه 4۵ درصد قرارداد 
بازیکنان را پرداخت کردیم. البته برخی بازیکنان از این درصد بیشتر هم دریافت 
کردند. سعی کردیم سال گذشته با ۹6 درصد بازیکنان تسویه کامل داشته باشیم. 
اینکه مشکل مالی داریم طبیعی است و هواداران، بازیکنان و مربیان این موضوع 
را درک کردند.  مجبور بودیم پول بودیمیر و برانکو را پرداخت کنیم چرا که اگر این 

کار را نمی کردیم باشگاه دچار مشکل می شد.
۳ میلیون دلار از کنفدراسیون فوتبال آسیا AFC طلب داریم 

وی همچنین در رابطه با تعیین تکلیف پاداش آسیایی پرسپولیس، خاطر نشان 
کرد: نزدیک به ۳ میلیون دلار از کنفدراسیون فوتبال آسیا AFC طلب داریم. با 
توجه به تحریم ها نمی توانیم به این پول دست پیدا کنیم. البته هیات مدیره و 
مدیرعامل تلاش می کنند و فکر می کنم که طی روزهای آینده با تلاش »مجید 
صدری« و »جعفر سمیعی« قسمتی دیگر از قرارداد بازیکنان پرداخت شود. باید 
تاکید کنم که چون از هیچ ردیف بودجه ای استفاده نمی کنیم، کارمان سخت 
است و به همین خاطر باید هوادارن کمک کنند. هر قدر که تاکنون درخواست 

کردیم ردیف بودجه برای باشگاه در نظر گرفته شود اما این اتفاق رخ نمی دهد.
وی گفت: در حال حاضر در فوتبال ایران حق پخش تلویزیونی وجود ندارد. 
مبلغی از انتقال بازیکن به باشگاه تعلق نمی گیرد. بحث حامی مالی و حق انتشار 
در فوتبال به خوبی رعایت نمی شود. 60 تا 70 درصد درآمد باشگاه ها در سراسر 
دنیا از حق پخش تلویزیونی است. ما از این راه درآمدی نداریم و به همین خاطر 
باید نگاه عادلانه تری به بودجه ای که اختصاص داده می شود، وجود داشته باشد.
شکوری ادامه داد: بازیکنان و مربیان بابت مطالباتشان حق دارند چرا که آنها 
با تمام توان تلاش می کنند و در صدر جدول قرار دارند اما شرایط سخت است. 

تلاش می کنیم مشکلات را حل کنیم.
وی در ادامه گفت: کاروان تیم عصر روز دوشنبه به سمت بوشهر خواهد رفت. 
جزو معدود تیم هایی هستیم که از اول کرونا پروازهای چارتر داشتیم. دلمان به 
هواداران گرم است و می دانیم آنها به ما کمک خواهند کرد. فعلا نمی خواهیم 
در مورد این موضوع صحبت کنیم و منتظر هستیم ابلاغیه ها را ببینیم. خواهان 
اجرای عدالت هستیم. اینکه در زمین یک برخورد ساده صورت گرفته اما یک نفر 
از بیرون زمین آمده و دعوا را بیشتر کرده، باید به همه موارد گذشته رسیدگی شود.

 سخنگوی باشگاه پرسپولیس :

مجیدی تا به حال سه شکست متوالی را تجربه نکرده؛ بیشتر بازیکنان پرسپولیس حفظ خواهند شد
تمام باخت های فرهاد؛ وصال تلخ با عدد هفت

 فرهاد در سی و هشتمین حضور خود روی نیمکت استقلال، برای هفتمین بار 
طعم تلخ شکست را چشید.

استقلال در چارچوب هفته بیست و سوم رقابت های لیگ برتر فوتبال ایران به 
مصاف پرسپولیس رفت و با نتیجه یک بر صفر شکست خورد تا فاصله اش با این تیم 

به ۱۱ امتیاز افزایش پیدا کند.
این سی و هشتمین حضور فرهاد مجیدی روی نیمکت استقلال در سومین مقطع 
حضورش در این تیم بود که به هفتمین باخت منجر شد. مجیدی حالا در ۱8 درصد 
بازی هایی که سکاندار استقلال بوده طعم تلخ باخت را چشیده است و برای دومین 

بار در دوران سرمربیگری اش ۲ باخت متوالی را متحمل شد.
باهم نگاهی به باخت های سرمربی استقلال خواهیم انداخت.

۲۸ بهمن ۱۳۹۸: الاهلی عربستان ۲-۱ استقلال
بازی در مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیای سال ۲0۲0 به انجام رسید. هر سه 
گل در نیمه نخست زده شد. آبی ها ابتدا گل خورده را جبران کردند اما در ادامه گل 

دوم را دریافت کردند و بازنده میدان شدند.
۸ اسفند ۱۳۹۸: گل گهر سیرجان ۱-۰ استقلال

تک گل این بازی در نیمه دوم به ثمر رسید. استقلال در سیرجان موقعیت های 
بسیار زیادی را از دست داد ولی از روی یک ضربه ایستگاهی و یک ضربه سر غافلگیر 

شد و بدون امتیاز از سیرجان به تهران بازگشت.
چهار تیرماه ۱۳۹۹: فولاد خوزستان ۲-۱ استقلال

آبی پوشان در اهواز با برد کار خود را با گل آغاز کردند اما این گل در نیمه نخست 
پاسخ داده شد و نهایتا تیم ۹ نفره۹ فرهاد مجیدی در دقیقه 80 توسط مجتبی 

نجاریان گل دوم را دریافت کرد و بازنده آن مسابقه شد.
۱۳ شهریور ۱۳۹۹: تراکتور تبریز ۳-۲ استقلال

فینال جام حذفی و آخرین حضور فرهاد مجیدی در دومین مقطع حضورش 
در استقلال. در نیمه اول تیم تهرانی سه گل دریافت کرد و گل های نیمه دوم هم 

نتوانست استقلال را از شکست نجات دهد.
یک اردیبهشت ۱۴۰۰: الدحیل ۴-۳ استقلال

دور گروهی لیگ قهرمانان آسیای سال ۲0۲۱. دومین باخت فرهاد به عنوان 
سرمربی در این مسابقات. استقلال ابتدا پیش افتاد. سپس باخت ۲ بر یک و سه بر 
۲ را با تساوی عوض کرد اما نهایتا در دقیقه 8۵ گل چهارم را دریافت کرد و بازی را با 

باخت پشت سر گذاشت.
۱۹ اردیبهشت ۱۴۰۰: استقلال ۰-۲ ذوب آهن

اولین و تنها شکست فرهاد مجیدی با فاصله بیش از یک گل در روزی که حریف 
یکی از گل ها را در نیمه نخست و یکی را در نیمه دوم به ثمر رساند. جالب است که این 

اولین باخت فرهاد مجیدی در ورزشگاه آزادی هم بود که به ثبت رسید.
۲4 اردیبهشت ۱400: پرسپولیس ۱-0 استقلال

و سرانجام اولین شکست در شهرآورد. دومین باخت در ورزشگاه آزادی. سومین 
باخت در ماه اردیبهشت و حذف از کورس قهرمانی در لیگ برتر. تنها گل این بازی 

در نیمه دوم وارد دروازه استقلال شد.
حالا آمار فرهاد در ۳8 بازی که روی نیمکت استقلال به عنوان سرمربی نشسته ۱۹ 
برد، ۱۲ مساوی و هفت باخت است. هفت مقدسِ آبی ها، هفتمین شکست خود را 

در شهرآورد دشت کرد.
باخت های یک بر صفر و ۲بر یک پرتکرارترین باخت های فرهاد مجیدی بوده 

است)۲بار(.
چهار باخت در لیگ برتر، ۲ باخت در لیگ قهرمانان آسیا و یک باخت در جام 

حذفی برای فرهاد مجیدی تا به اینجا ثبت شده است.
۱0 گل در نیمه اول و پنج گل در نیمه دوم در این باخت ها وارد دروازه استقلال شده 
است. در سوی مقابل چهار گل در نیمه اول و سه گل در نیمه دوم توسط استقلال 

وارد دروازه رقبا در این مسابقات شده است.
حال باید دید باخت بعدی مجیدی در چه زمانی به سراغ او می آید. او تا به حال سه 
شکست متوالی را تجربه نکرده و به هیچ تیم و شخصی بیش از یک بار نباخته است.

عبدی: پرسپولیس شانس اول است

 امیری بهترین بازیکن شهرآورد بود
پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس گفت: پرسپولیس در حال حاضر به صدر جدول 

بازگشته و برای کسب پنجمین جام متوالی دیگر همه چیز دست خود ما است.
تیم فوتبال پرسپولیس در نود و پنجمین شهرآورد پایتخت توانست با تک گل عیسی 

آل کثیر استقلال را شکست دهد تا پس از چند هفته به صدر جدول بازگردد.
بهترین  تیم مقابل استقلال،  حسین عبدی در گفت وگویی، در مورد عملکرد 
بازیکن شهرآورد، دلایل موفقیت سرخپوشان در این دیدار و شانس قهرمانی پنجم 

صحبت هایی انجام داد که در زیر می خوانید:
بازی با استقلال چطور بود؟

بازی خیلی خوب، جاندار و محکمی را از سوی هر دو تیم شاهد بودیم و پرسپولیس 
و هم استقلال فوتبال خوبی از خود در این دیدار ارائه دادند. پرسپولیس در دفاع و در 

خط حمله عملکرد خوبی داشت و در نهایت توانست به برتری برسد.
بهترین بازیکن زمین از دید شما چه کسی بود؟

به هیچ وجه نباید از عملکرد خوب وحید امیری بگذریم. در هر پستی که کادر 
فنی از او بازی بگیرد او در خدمت تیم است. گل پرسپولیس هم روی نفوذ او به ثمر 
رسید. امیری نه تنها در تنها این مسابقه بلکه در چند سال اخیر یکی از بهترین های 

پرسپولیس است.
بهترین بازیکن استقلال چطور؟

مسعود ریگی. او هم عملکرد خوبی در ترکیب تیمش داشت و یکی از بهترین های بازی بود.
درگیری ها اما جذابیت این دیدار را کاهش داد؟

در دیدارهای مهم معمولا چنین اتفاقی رخ می دهد اما امیدوارم بیشتر به سمتی 
برویم که عملکرد فنی تیم ها تاثیرگذار باشد. از طرفی باید زیبایی های بازی را هم 
ببینیم. برای مثال در یک صحنه تیم در حمله بود که وحید امیری وقتی مصدومیت 
بازیکن حریف را دید، توپ را به بیرون زد و این جوانمردی او را نشان داد. در شرایطی 

که بازیکن حریف وسط زمین در صحنه ای مشابه از زدن توپ به بیرون امتنا کرد.
استقلال هم یک بار در آستانه باز کردن دروازه پرسپولیس بود؟

در مجموع حریف هم موقعیت هایی داشت اما شجاعی به خوبی دروازه را نجات 
داد. این نشان از عملکرد خوب همه بازیکنان دارد که همه در خدمت تیم هستند.

پرسپولیس با برتری در این دیدار به صدر جدول بازگشت.
دیگر برای قهرمانی همه چیز دست خود پرسپولیس است. باید در ادامه لیگ 

حواسمان را جمع کنیم. فکر می کنم اوضاع برای قهرمانی پنجم مهیا باشد.
نقطه قوت پرسپولیس در این دیدار چه بود؟

اگر واقع بین باشیم خط هافبک ما در نیمه نخست آن فروغ همیشگی را نداشت اما 
خط دفاع و خط حمله خوب بودند. در نیمه دوم اما شرایط بهتر شد و بازی در بیشتر 

دقایق به نفع پرسپولیس دنبال شد.

رئیس هیات کشتی استان قم از آماده سازی ۱۱ کشتی گیر قم برای حضور موفق در مسابقات بین المللی ۲0۲۱ جام 
جهان پهلوان تختی خبر داد.

محمدهادی علیایی اظهار کرد: تمرکز هیات علاوه بر میزبانی از اردوی آماده سازی تیم ملی کشتی فرنگی جوانان، برنامه ریزی 
مناسب برای آمادگی کشتی گیران قم به منظور حضور موفق در یک رویداد مهم بین المللی به نام جام جهان پهلوان تختی است.
وی با اشاره به حضور هر ساله کشتی گیران قم در این رویداد بزرگ بین المللی، اضافه کرد: افتخارات و مدال های متنوعی 
از این جام در سال های اخیر نصیب کشتی قم شده و امسال نیز امیدواریم کشتی گیران قم در اوزان مختلف این جام خوش 

درخشیده و مدال کسب کنند.
رئیس هیات کشتی استان قم با اشاره به افزایش سهمیه های کشتی قم در این جام، ابراز کرد: پیش از این استان قم در جام 
بین المللی جهان پهلوان تختی دارای هشت سهمیه بود که با توجه به سه سهمیه استانی این تعداد به ۱۱ کشتی گیر افزایش پیدا 

کرد و شانس ما برای کسب مدال بیشتر شد.
وی با بیان اینکه کشتی گیران قم در اوزان ۵۵، 60، 6۳، 67، 7۲، 8۲، 87 و ۹7 کیلوگرم این جام به میدان می روند، اضافه 
کرد: سه سهمیه جدید قم در این جام مهدی قادری در وزن 60 کیلوگرم، محمدحسین جلالی در وزن 8۲ کیلوگرم و مهیار 
چراغی در وزن ۵۵ کیلوگرم هستند که در کنار هشت فرنگی کار دیگر قم در این رقابت ها به روی تشک جام تختی خواهند رفت.
علیایی به مجموع کشتی گیران قمی حاضر در این جام نیز اشاره و عنوان کرد: در وزن ۵۵ کیلوگرم مهدی جواهری و مهیار 
چراغی، وزن 60 کیلوگرم محمد جان قلی و مهدی قادری، وزن 6۳ کیلوگرم رضا مردی و محمد امین جبالی فر و در وزن 67 

کیلوگرم محمدجواد رضایی به جام تختی اعزام خواهند شد.
وی یاد آور شد: همچنین  در وزن 7۲ کیلوگرم ابوالفضل زینتی رفاه، وزن 87 کیلوگرم مهدی ابراهیمی، وزن 8۲ کیلوگرم 
محمدحسین جلالی و در وزن ۹7 کیلوگرم محمدصادق عبداللهی دیگر نماینده های قم هستند که در جام بین المللی تختی 

شاهد درخشش آنها خواهیم بود، جامی که روزهای ۲۹ و ۳0 اردیبهشت ماه برگزار می شود.

بانوی فوتبالیست قم از سوی کادر فنی تیم ملی فوتبال بانوان ایران برای همراهی این تیم در رقابت های برون مرزی 
اردوی آماده سازی دعوت شد.

برپایه این گزارش ، در یک دهه اخیر فوتبال قم که مقطعی کوتاه سرمایه گذاری خوبی در رد ه های سنی پایه فوتبال 
بانوان داشت، بازیکنان نخبه زیادی را به سطح اول فوتبال کشور معرفی کرده است، این در حالی است که قم فقط یک 

سال در نیمه اول دهه ۱۳۹0 تیم داری در لیگ بانوان ایران را با تیمی به نام ماهان تندیس تجربه کرد.
نکته جالب توجه این است که دختران مستعد فوتبال قم در اوایل دهه گذشته، حضور در اردوی تیم های آماده سازی 
دختران نوجوان و جوان ایران را تجربه کرده و حتی با تیم های اعزامی کشورمان به رقابت های برون مرزی، فرصت 

شرکت در مسابقات قهرمانی آسیا را هم به دست آورده اند.
اگر چه در چند سال اخیر به دلیل ضعف هایی که در مدیریت فوتبال قم وجود داشته، فوتبال بانوان با رکودی عجیب 
روبه رو شد و نتوانست آن رشد گذشته را ادامه دهد، اما همان بازیکنان شخصا با رفتن از قم و عضویت در تیم های بانوان 

سایر استان ها با رشد و پیشرفت خود ادامه دادند.
شهناز جعفری زاده یکی از بازیکنان شاخص فوتبال بانوان استان قم است که در فصل اخیر رقابت های لیگ برتر فوتبال 
زنان ایران عضو تیم شهرداری بم بود و به واسطه بازی های بسیار خوبی که در این تیم انجام داد به اردوی تیم ملی فوتبال 
بانوان ایران فراخوانده شد. شهناز جعفری زاده بازیکن قمی شهرداری بم بنا به نظر مریم ایراندوست سرمربی تیم ملی 
فوتبال بزرگسالان بانوان به اردوی تیم ملی دعوت شده و این هفته در مرکز ملی فوتبال، کنار دیگر نفرات دعوت شده به 

تیم ملی زیر نظر کادر فنی تمرین خواهد کرد.
شهناز جعفری زاده متولد ۱۳7۲ است و شناسنامه وی صادره از قم است، فوتبالیست راست پایی که با شماره ۱7 در 
پست دفاع برای تیم فوتبال زنان شهرداری بم به میدان می رود و با نظر کادر فنی برای تیم ملی فوتبال بزرگسالان بانوان 

ایران بازی خواهد کرد.

رئیس هیات کشتی استان قم خبرداد:

۱۱ کشتی گیر قمی آماده درخشش در جام بین المللی تختی
شهناز جعفری زاده یکی از بازیکنان شاخص فوتبال بانوان استان قم ؛

حضور بانوی فوتبالیست قم در اردوی تیم ملی

تیم فوتبال پورتو در هفته ماقبل پایانی لیگ پرتغال برابر ریوآوه به پیروزی 
رسید و مهدی طارمی در این مسابقه که منجر به نایب قهرمانی پورتو شد، 

یک پاس گل داد.
هفته سی و سوم لیگ فوتبال پرتغال شنبه شب گذشته پیگیری شد که در 
یکی از بازی های این هفته تیم پورتو با نتیجه ۳ بر صفر تیم ریوآوه را از پیش رو 
برداشت. مهدی طارمی مهاجم ایرانی پورتو در ترکیب اصلی تیمش حضور 
داشت و در 67 دقیقه بازی برای پورتو موفق شد پاس گل دوم را با »لوئیس 

دیاز« همبازی خود بدهد.
پورتو با این برد 77 امتیازی شد و نایب قهرمانی خود را در پرتغال قطعی 

کرد. طارمی در این مسابقه موفق به گلزنی نشد و در لیگ پرتغال ۱۵ گُله 
باقی ماند اما تعداد پاس گل های خود را به عدد ۱0 افزایش داد تا شانس 

نخست کسب عنوان کفش طلای فوتبال پرتغال باشد.
در دیگر بازی این هفته، اسپورتینگ که قهرمانی اش را هفته گذشته قطعی 
کرده بود به مصاف تیم رده سومی بنفیکا رفت که این بازی با نتیجه 4 بر ۳ به 

سود بنفیکا تمام شد.
»پدرو گونکالوس« بازیکن اسپورتینگ و »هریس سفروویچ« مهاجم تیم 
بنفیکا هر کدام در این بازی دو گل به ثمر رساندند تا در جدول گلزنان لیگ 
پرتغال ۲0 گُله شوند. به این ترتیب طارمی که احتمالًا برنده کفش طلای 

لیگ پرتغال خواهد بود، شانس بسیار کمی برای کسب عنوان آقای گلی 
دارد. پورتو روز چهارشنبه در هفته پایانی لیگ پرتغال به مصاف بلننسه 

می رود.
در دیگر بازی شب گذشته، تیم پورتومیننز به مصاف بواویستا رفت و با یک 
گل شکست خورد. جعفر سلمانی بازیکن ایرانی پورتومیننز در این دیدار 

فرصت بازی پیدا نکرد و نیمکت نشین ماند.
در حال حاضر تیم اسپورتینگ با 8۲ امتیاز صدرنشین و قهرمان لیگ 
پرتغال است. پورتو با 77 امتیاز نایب قهرمانی خود را قطعی کرده و بنفیکا با 

7۳ امتیاز در رده سوم قرار دارد.

برد پورتو با پاس گل طارمی؛

 مهدی در آستانه تصاحب کفش طلای پرتغال

نایب رییس فدراسیون کشتی گفت: کسب کرسی در اتحادیه 
جهانی کشتی کار بسیار سختی است و به رایزنی های فراتر از 

حوزه ورزش نیاز دارد.
»حمید سوریان« درباره تلاش های فدراسیون برای کسب 
بسیار  کار  اظهار داشت:  اتحادیه جهانی کشتی  در  کرسی 

سختی است. متاسفانه در گذشته فرصت سوزی شده و حال 
باید زیرساخت ها فراهم شود  و از رایزن های فرهنگی کمک 

بگیریم که در حال تلاش برای کسب کرسی هستیم.
وی اظهار داشت: کار فراتر از حوزه رایزنی هایی است که در 
حوزه ورزش اتفاق می افتد و باید واقع بینانه به موضوع نگاه 
کرد. کار بسیار سختی را پیش رو داریم و البته با توجه به جایگاه 
و مدال هایی که ایران دارد و اینکه قهرمانان زیادی داریم با این 

وجود تلاش خود را در این راه انجام خواهیم داد.
آیا  اینکه  درباره  المپیک  و  جهان  طلای  مدال   7 دارنده 
حفظ  برای  هم  راهکاری  کرسی  کسب  بر  علاوه  فدراسیون 
آن دارد یا خیر، تصریح کرد: این ۲ موضوع جدا از هم است. 
اکنون موضوع مهم کسب کرسی است که امیدواریم این اتفاق 
از کسب کرسی  بَر است. مساله بعد  بی افتد. هرچند زمان 
، حفظ و نگهداری جایگاه است که البته کار بسیار مشکلی 
است.  امیدوارم که این اتفاق بیافتد که کرسی را بگیریم و حفظ 

کنیم و باید ببینم فضا چه شکلی خواهد بود.
توقع از کشتی همیشه بالا بوده

وی درباره این موضوع که امید ورزش ایران به کسب مدال 
کشتی در المپیک است، گفت: انتظار و توقع از کشتی بالا 
بوده و ورزش اول کشور است که این طبیعی است و ورزش 
ملی محسوب می شود.  از زمان مرحوم جهان پهلوان تختی 
و قهرمانانی همچون »امامعلی حبیبی« و »عبدالله موحد« که 
مدال های خوشرنگی گرفتیم تا به امروز این روند ادامه یافته 
و موظف هستیم تا مسیر را برای موفقیت تیم فراهم کنیم و 
امیدواریم که در این رویداد با وجود داشتن ۱۱ سهمیه  اسباب 

خوشی و خوشحالی مردم شویم.
دارنده مدال طلای بازی های المپیک ۲0۱۲ لندن یادآور 
شد: البته می توانستیم سهمیه کامل را بگیریم که متاسفانه 
بر اثر یک اشتباه یک سهمیه تیم ملی کشتی فرنگی از دست 
رفت و با ۱۱ سهمیه عازم توکیو خواهیم شد. البته کیفیت کار 

مهمتر است و ملی پوشان کشتی کشورمان ظرفیت و توانایی 
سخت  المپیک  در  مدال ها  تعداد  پیش بینی  دارند.  بالایی 
است، اما امیدوارم بهترین نتیجه را کسب کنیم. نابغه کشتی 
فرنگی جهان بعنوان نماینده رسمی فدراسیون کشتی ایران 
برای حضور در انتخابات هیأت رئیسه اتحادیه جهانی کشتی 
معرفی شد. انتخابات هیات رییسه اتحادیه جهانی کشتی قرار 
است مهر ماه امسال در حاشیه رقابت های کشتی قهرمانی 
جهان در نروژ برگزار شود. البته این انتخابات قرار بود شهریور 
سال ۹۹ در خلال پیکارهای جوانان جهان در صربستان برگزار 
شود که به دلیل شیوع ویروس کرونا لغو شد. فدراسیون کشتی 
ایران با توجه به سوابق ارزشمند قهرمانی »حمید سوریان« در 
رقابت های المپیک و جهان و همچنین محبوبیت این قهرمان 
ملی کشورمان در بین کشتی گیران دنیا، وی را بعنوان نماینده 
به  رییسه  انتخابات هیات  در  برای حضور  رسمی کشورمان 

اتحادیه جهانی کشتی معرفی کرد.

حمید سوریان:

 کسب کرسی به رایزنی های فراتر از حوزه ورزش نیاز دارد
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مشارکت حداکثری از مسیر تنوع نامزدها از همه سلایق ؛

چرا دولت بر حضور همه سلایق در 
انتخابات تاکید دارد؟

»مشارکت حداکثری« کلید واژه ای است که رهبر معظم انقلاب و رئیس جمهوری 
در ماه های اخیر بارها بر آن تاکید و تصریح کرده اند. یکی از مسائلی که دولت نیز 
بر آن تاکید دارد، متنوع بودن نامزدهاست که سبب شکوه و حضور بیشتر در 

انتخابات می شود. 
۲۱ اردیبهشت ماه ثبت نام  انتخابات ریاست جمهوری کلید خورد و بعد از ۵ روز، 

ساعت ۱8 روز)شنبه( پایان یافت.
علی ربیعی سخنگوی دولت در همان زمان شروع ثبت نام، بر لزوم مشارکت 
حداکثری و حضور همه سلایق در رقابت پیش رو تاکید کرد و با یادآوری سخنان 
رهبر معظم انقلاب که »هیچ چیز دیگری جای انتخابات را برای کشور و استحکام 
پایه های اقتدار کشور،   نمی گیرد.«، انتخابات را در ادامه یک فرایند 4۲ ساله از 
»تمرین مردم سالاری« خواند و تصریح کرد، همه گرایش های سیاسی، اقشار 
گوناگون ملت و همه سلایق بتوانند نماینده خود را در سطح نامزدهای انتخاباتی 
داشته باشند؛ سطح فراگیری و شمول این حماسه بزرگ اراده ملی، باید متناسب 
با سطحِ چالش های گوناگون داخلی و سطح تهدیدهای منطقه ای و جهانی ارتقا 

 یابد.
تاکید رئیس جمهوری و بیانیه دولت

دو روز بعد نیز رئیس جمهوری در مراسم افتتاح طرح های مهم ملی با تاکید 
بر لزوم رعایت اخلاق انتخاباتی در انتخابات پیش رو، تاکید کرد، همه گروه ها و 
جناح ها باید در انتخابات شرکت داشته باشند و با تنوع در نامزدهای انتخاباتی 

شاهد شکوه و حضور مردم در انتخابات باشیم.
بار دیگر تاکید کرد که همه مردم و  بیانیه ای  همچنین همان روز، دولت در 
جریانات متنوع فکری و سیاسی کشور، باید بتوانند در جمع نامزدهای انتخابات، 
گزینه ای را بیابند که بیانگر خواست ها و نظرات آنها باشند و تصریح کرد، دولت 
عمیقا باور دارد که وحدت در حضور، معنا می یابد و نه در حذف؛ ضمن آنکه فراهم 
ساختن شرایط مشارکت سیاسی، حق شهروندان و تکلیفی بر حاکمان است و 
در مردم سالاری دینی، بیش از آنکه شهروندان در مشارکت، مکلف باشند، »این 

حاکمان هستند که مکلف اند و موظف«.
همچنین رئیس جمهوری پنجشنبه گذشته در شصت و هفتمین هفته از افتتاح 
طرح های مهم ملی کشور با تاکید بر لزوم رعایت اخلاق انتخاباتی در انتخابات 
پیش رو گفت: همه جناح ها و گروه ها باید در انتخابات شرکت داشته باشند؛ تنوع 
در میان نامزدها پرجاذبه باشد. جاذبه و شکوه از اینجا درست می شود همه این ها 
که می گوییم مردم در انتخابات بیایید و همه حضور پیدا کنید، آخرش به یک کلمه 
برمی گردد و آن اینکه همه تلاش کنیم که نامزدها متنوع باشند اگر تنوع را از 

نامزدها گرفتیم شکوه و حضور را هم از انتخابات گرفتیم.
اکنون با توجه به پایان مهلت ثبت نام نامزدهای انتخابات ۲8 خرداد، مواضع 
رئیس جمهوری و دولت چه اهمیتی دارد؟ چرا دستگاه اجرایی کشور تا این حد 
نسبت به مشارکت حداکثری و حضور همه گروه ها و لزوم پرهیز ار »حذف« سلایق 

هشدار می دهد؟
برای درک نگرانی دولت و رئیس آن، لازم است نگاهی گذرا داشته باشیم به روند 

تحولات یک سال گذشته در صحنه سیاسی کشور.
تصمیم مجلس برای تغییر قانون

نخستین نگرانی ها از اخلال در مشارکت حداکثری مردم در انتخابات ۱400 به 
ماه های آغازین فعالیت مجلس اصولگرای یازدهم برمی گردد که جمعی از اعضای 
آن طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری را در دستور کار قرار دادند؛ این 
طرح وقتی بیشتر در فضای سیاسی کشور مورد توجه قرار گرفت که شرایط و 
پیش نیازهای خاصی برای داوطلبان ریاست جمهوری مطرح و شائبه تحدید کردن 
دایره انتخاب مردم در سطحی وسیع ایجاد شد. همزمان با بررسی و بازنویسی این 
طرح، بسیاری از فعالان سیاسی و حتی جامعه حقوقی کشور نسبت به محتوای 
آن هشدار دادند و حتی برخی اصولگرایان نیز آن را تلاش برای دوختن قانون به 
تن یک شخص خاص، تعبیر کردند. از آنجا که هر مصوبه ای در مجلس، نیاز به 
تائید شورای نگهبان قانون اساسی دارد، در جلسه فروردین ماه این نهاد، ایرادهای 

قانونی این مصوبه اعلام شد و به این ترتیب به انتخابات خردادماه نرسید.
از هیات های نظارت شوراها تا تصمیم شورای نگهبان

اولیه  صلاحیت  رد  از  نگران کننده ای  اخبار  امسال،  اردیبهشت ماه  اوایل  از 
نامزدهای شوراهای اسلامی شهر و روستا منتشر شد تا حدی که ضمن اعتراض 
دولت و وزارت کشور، جلسه هایی با هیات مرکزی نظارت که طبق قانون وابسته به 

مجلس یازدهم بودند، برگزار شد.
در ادامه روند انتخابات شوراها که قرار است همزمان با ریاست جمهوری برگزار 
شود، چند روز مانده به آغاز ثبت نام نامزدهای ریاست جمهوری، شورای نگهبان 
تصمیم خاصی را اتخاذ کرد که به موجب آن شرایط خاصی برای داوطلبان تدارک 
شده بود و از محدودیت سنی تا سابقه مدیریتی و سیاسی را دربر می گرفت؛ 
نگرانی ها درباره این تصمیم شورای نگهبان به سویه های سیاسی آن محدود نماند 
و بسیاری از حقوقدانان نیز آن را مغایر با مصرحات قانون اساسی نظام جمهوری 

اسلامی برآورد کردند و نسبت به اجرایی شدن آن هشدار دادند.
در کنار انتقادهای وسیع برخی احزاب و شخصیت های سیاسی، سخنگوی 
شورای نگهبان در چند نوبت بر اجرایی شدن مصوبه پای فشرد و تاکید کرد این 
تصمیم غیرقابل برگشت است. در همین شرایط یک روز مانده به آغاز ثبت نام ها، 
رئیس جمهوری به عنوان مسئول اجرای قانون اساسی کشور، به وزارت کشور 
دستور داد روند ثبت نام باید طبق قوانین موجود و نه مطابق مصوبه جدید شورای 
نگهبان، طی شود. این دستور روحانی، مستند به استعلام معاونت حقوقی ریاست 
جمهوری بود که مصوبه عجیب شورای نگهبان را نافی سلسله مراتب قانونی و 
مغایر با قوانین فرادستی خوانده بود؛ در واقع گذشته از مغایرت های قانونی مصوبه 
شورای نگهبان، براساس رویه های کلان اداری، هر مصوبه ای برای اجرا باید پس 
از گذراندن مراحل متعارف، باید توسط رئیس جمهوری به دستگاه مربوطه ابلاغ 

شود؛ امری که در مورد تصویب نامه شورای نگهبان طی نشده بود.
به هر حال با دستور رئیس جمهوری، مانع اولیه حذف و تحدید داوطلبان ریاست 
جمهوری برداشته شد اما با اصرار شورای نگهبان، ماجرا وارد فاز جدیدی شد؛ در 
حالی که وزارت کشور مطابق مستندات معاونت حقوقی ریاست جمهوری و دستور 
صریح روحانی موظف به ثبت نام داوطلبان همانند دوره های گذشته بود، شورای 
نگهبان با پوشش خبری گسترده صداوسیما، اعلام کرد پرونده ثبت نام کنندگانی را 

که مدارک مورد نظر را ارائه ندهند، از وزارت کشور تحویل نخواهد گرفت!
ماجرای انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوری به همین مصوبه و دستور 
رئیس جمهوری محدود نماند؛ از ماه ها پیش، زمزمه هایی مبنی بر ردصلاحیت 
گسترده داوطلبان ریاست جمهوری شنیده می شد که رفتار جناحی هیات نظارت 

مجلس در انتخابات شوراها، بر جدی بودن آن افزود. 
در واقع آنچه سخنگوی دولت، شخص رئیس جمهوری و هیات دولت را به اعلام 
موضع و هشدارهای دلسوزانه واداشت، نگرانی از رویه ای است که امکان دارد در 
بررسی صلاحیت ها در شورای نگهبان پیگیری شود؛ تاکید دوباره رهبر معظم 
انقلاب در سخنان رمضانی خود با دانشجویان که بار دیگر اولویت نخست نظام 
را »مشارکت حداکثری« اعلام کردند، به مثابه جهت گیری کلی کلان کشور است 
که همه دستگاه های اجرایی و نظارتی باید با توجه به آن حرکت کنند؛ مشارکت 
حداکثری و پرشور نه از دالان تنگ حذف و تحدید سلایق، که از مسیر تنوع 

نامزدها از همه سلایق و جریان های ملتزم به نظام می گذرد.

با پایان مهلت ثبت نام در انتخابات ریاست جمهوری، دسته بندی داوطلبان 
نشان می دهد که چهار طیف مشخص از جریان اصولگرا و دو طیف از جریان 
اصلاح طلب داوطلب انتخابات شدند، اما بیشترین گمانه زنی ها پیرامون مثلثی از 
سه جریان است که به نظر می رسد در انتخابات پیش رو مهم ترین چهره ها باشند. 

ریاست  انتخابات  دوره  سیزدهمین  داوطلبان  نام  ثبت   ، گزارش  این  برپایه 
جمهوری روز شنبه ۲۵ اردیبهشت پایان یافت تا فرآیند بررسی صلاحیت های 

داوطلبان بر اساس برنامه زمان بندی شده انتخابات از دیروز آغاز شد.
بر اساس اعلام وزارت کشور ۵۹۲ نفر از چهره های سیاسی و شهروندان عادی 
داوطلب نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری شدند. از این میان 40 نفر زن  و 
۵۵۲ نفر مرد هستند. تعداد داوطلبان در انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم از دو 
دوره پیش از آن کمتر است و بر اساس اعلام »جمال عرف« رییس ستاد انتخابات 
کشور به لحاظ تحصیلات ۲7۲ نفر لیسانس و کمتر، ۳۲0 نفر فوق لیسانس و 
بالاتر بودند. این در حالی است که به لحاظ سن 8۹ نفر زیر 40 سال بودند و 4۹۵ 
نفر 40 تا 7۵ سال بودند و هشت نفر هم 7۵ سال به بالا هم بودند. از این تعداد 
شرکت کننده با توجه به تجربه دوره های انتخابات ریاست جمهوری و بر اساس 
اظهارات  »هادی طحان نظیف« حقوقدان شورای نگهبان، نزدیک به ۱0 نفر تایید 
صلاحیت خواهند شد و با عبور از تعداد بالای داوطلب غیرسیاسی و شهروندان 
عادی می توان به نام 40 داوطلبی رسید که از جریان های سیاسی داوطلب نامزدی 

در انتخابات شدند.
سیل داوطلبان »احساس وظیفه کرده«

از میان جریان های سیاسی، اصولگرایان بیشترین آمار ثبت نامی را در تالار بزرگ 
وزارت کشور بین روزهای ۲۱ اردیبهشت تا ۲۵ اردیبهشت داشتند. اگرچه بسیاری 
از داوطلبین در نشست خبری پس از ثبت نام یا در هنگام ورود و خروج میان 
خبرنگاران بر "مستقل آمدن خود" تاکید ویژه داشتند اما نمی توان به صرف قرائت 
بیانیه ای آن ها را از خاستگاه سیاسی شان جدا کرد. با این وصف سیل داوطلبان 
اصولگرایی که در روزهای ثبت نام احساس وظیفه کرده و در وزارت کشور برای ثبت 

نام حضور یافتند؛ می توان در چند دسته قرار داد.
الف( سرداران و نظامی ها

با وجود انتقاداتی که در هفته ها و ماه های منتهی به ثبت نام از حضور چهره های 
نظامی شد،   »سعید محمد« فرمانده پیشین قرارگاه خاتم الانبیا)ص(، »حسین 
دهقان« وزیر پیشین دفاع، سرتیپ »محمدحسین نامی« وزیر ارتباطات در دولت 
احمدی نژاد و »علیرضا افشار« فرمانده پیشین بسیج از شخصیت های نظامی 

بودند که در انتخابات ثبت نام کردند.
طی هفته های گذشته بیشترین خبرها و تحلیل ها از میان این گروه متعلق به 
سعید محمد بود حالا باید منتظر ماند و دید شورای نگهبان با توجه به کاستی های 
کارنامه وی در حوزه مسئولیت های اجرایی چه تصمیمی اتخاذ خواهد کرد.  محمد 
با معضل خاستگاه سیاسی هم روبروست و به نظر می رسد با حضور حجت الاسلام 

رییسی، اصولگرایان حمایتی از وی به عمل نیاورند.

ب( سونامی بهاریون
دولتمردان، وزرا و معاونان و مشاوران دولت های نهم و دهم محمود احمدی نژاد 
رکورددار حضور در روزهای نام نویسی بودند که به گفته رستم قاسمی نشان از 

کارآمدی بالای کابینه وی داشت.
»محمود احمدی نژاد« روز دوم ثبت نام ها با حضور در وزارت کشور داوطلب 
انتخابات شد اما گفت اگر رد صلاحیت شود آن را تحریم خواهد کرد. درگیری 
با نیروهای انتظامی حاضر در وزارت کشور، عدم رعایت پروتکل های بهداشتی 
کرونا، بالارفتن از نرده های ساختمان محل ثبت نام و شعارهای عجیب هوادارانش 

حاشیه های حضور رییس جمهوری پیشین در وزارت کشور بود.
 به دنبال نام نویسی رییس جمهوری سابق، کابینه و معاونان وی هم داوطلب 
انتخابات شدند. »صادق خلیلیان« وزیر جهاد کشاورزی دولت دهم، »محمد 
عباسی« وزیر ورزش و جوانان دولت احمدی نژاد، »رستم قاسمی« وزیر نفت دولت 
دهم، »محمد شریف ملک زاده« مشاور محمود احمدی نژاد و رییس سازمان میراث 
فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری دولت دهم، »رامین مهمانپرست« سخنگوی 
انرژی اتمی  وزارت امور خارجه دولت دهم، »فریدون عباسی« رییس سازمان 
دولت احمدی نژاد و نماینده کنونی مجلس، »سید شمس الدین حسینی« وزیر 
امور اقتصادی و دارایی دولت دهم، »مسعود زریبافان« رییس سابق بنیاد شهید؛ 
همگی از دولتمردان دوره نهم و دهم ریاست جمهوری بودند که در انتخابات ثبت 

نام کردند.
گرچه نمی توان با قاطعیت و حتی احتمال بالایی از رد یا تایید صلاحیت هریک از 
وزرای و معاونان و حتی خود احمدی نژاد سخن گفت اما مجموع رویدادهای ماه ها 
و سال های اخیر و تجربه حاصل از آن گمانه زنی ها درباره تایید صلاحیت چندان 
مثبت نشان نمی دهد. با درنظر گرفتن شرایط نامزدی موردنظر شورای نگهبان و بر 
اساس گمانه های موجود می توان »رستم قاسمی« وزیر نفت دولت دهم را گزینه 

ای دانست که احتمال تایید صلاحیت وی از دیگر گزینه های بهاری بالاتر است.
ج( اصولگرایانی که اعلام استقلال کردند

ریاست  انتخابات  داوطلب  گذشته  روزهای  که  اصولگرایانی  بندی  دسته  در 
جمهوری شدند جز دو گروه اشاره شده، گروه سومی هم وجود دارد که هرچند 
بارها بر استقلال خود تاکید کرده و می کنند اما پیشینه اصولگرایی آن ها قابل 
چشم پوشی نیست. »علی مطهری« نایب رییس مجلس دهم و »سید عزت الله 
ضرغامی« رییس پیشین صدا و سیما از این دسته هستند. مطهری سال هاست 
تاوان استقلال سیاسی خود را می دهد و مورد غضب طیف های اصولگراست و 
ضرغامی، راهی را در پیش گرفته است که نه اصولگرایی در آن می گنجد و نه اصلاح 
طلبی. علی مطهری سابقه رد صلاحیت از سوی شورای نگهبان را در انتخابات 
مجلس را دارد.  ضرغامی هم بعید نیست قربانی تعدد نامزدهای اصولگرایان شده 

و از سد شورای نگهبان عبور نخواهد کرد.
د( احساس وظیفه هایی که تمام نمی شوند

در میان ثبت نامی های روزهای اخیر چند داوطلب اصولگرا دلیل حضور خود را 

احساس وظیفه در شرایط کنونی اعلام کردند.
»علیرضا زاکانی« رییس مرکز پژوهش های مجلس و »محسن رضایی میرقائد« 
دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام از این گروه بودند. پس از ثبت نام هم بیشترین 
انتقادات از سوی آن ها علیه داوطلبان دیگر مطرح شد. محسن رضایی تاکنون سه 
بار مهر تایید صلاحیت شورای نگهبان برای انتخابات ریاست جمهوری را به دست 
آورده است و به نظر می رسد اگر تعدد ثبت نامی ها منجر به انصراف یا عدم نامزدی 
وی نشود، رضایی برای چهارمین بار در انتخابات ریاست جمهوری حضور پیدا کند. 
زاکانی اما به دلیل همین تنوع احتمالا از رقابت های نهایی بازماند. »سعید جلیلی« 
عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام اصولگرای دیگری است که در ساعات پایانی 
ثبت نام داوطلب انتخابات شد. احتمال رد صلاحیت وی در پروسه احراز صلاحیت 
بسیار کم است و می توان وی را یکی از نامزدهای آینده دانست به شرط آنکه تا روز 

انتخابات همچنان خود را اصلح دانسته و به نفع نامزدی خاص کنار نکشد.
ثبت نامی های اصلاح طلبان؛ اصلاح طلب و مستقل

داوطلبان اصلاح طلب انتخابات ریاست جمهوری هم مانند رقیب اصولگرای 
خود به دسته هایی تقسیم می شوند؛  گروهی از ثبت نامی های روزهای گذشته 
مانند حجت الاسلام »محسن رهامی«، »رسول منتجب نیا« فعال سیاسی و دبیر 
کل حزب جمهوریت، »محمدجواد حق شناس« عضو شورای شهر تهران هنگام 
ثبت نام خود را مستقل از سازوکار اصلاح طلبان در انتخابات اعلام کردند. دیگر 
داوطلبان اما یا گزینه جبهه اصلاحات بودند یا با هماهنگی آن ها در انتخابات 

داوطلب شدند.
»محمود صادقی« عضو فراکسیون امید مجلس دهم، »محسن مهرعلیزاده« 
رییس سازمان ورزش و امور جوانان دولت اصلاحات، »محسن هاشمی«، رییس 
شورای شهر تهران، »مسعود پزشکیان« نماینده مردم تبریز در مجلس یازدهم، 
»عباس آخوندی« وزیر پیشین راه و شهرسازی، »مصطفی کواکبیان« نماینده سابق 
مجلس، »محمد شریعتمداری« وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، »زهرا شجاعی« 
رییس مرکز مشارکت امور زنان دولت اصلاحات از چهره های اصلاح طلبی بودند 
که عموما روز آخر ثبت نام در تالار وزارت کشور حاضر شده و ثبت نام کردند. از 
میان نام های مطرح شده و بر اساس تجربه انتخاباتی احتمال تایید صلاحیت 
مصطفی  و  پزشکیان  مسعود  و  شریعتمداری  هاشمی،  محسن  مهرعلیزاده، 
کواکبیان بیشتر از گزینه های دیگر است و به همان میزان احتمال تایید صلاحیت 
چهره هایی چون محمود صادقی کمتر است.   در کنار این گروه از اصلاح طلبان، 
»سید مصطفی تاجزاده« معاون سیاسی وزیر کشور دولت اصلاحات و از چهره های 
شاخص اصلاح طلب هم داوطلب انتخابات ریاست جمهوری شد.  هرچند بعید 
است صلاحیت وی تایید شود. تاجزاده دلیل ثبت نام و داوطلبی را فراموش نشدن 

آرمان های اصلاحات در شرایط کنونی اعلام کرد.  
کناره گیران انتخابات سیزدهم

»محمدرضاعارف« نماینده دوره دهم مجلس، »محمدصادق خرازی« دبیرکل 
حزب ندای ایرانیان از جریان اصلاح طلب و »علی نیکزاد« نایب رییس مجلس 
و »محمدناظمی اردکانی« وزیر تعاون دولت نهم از میان اصولگرایان و »علی اکبر 
صالحی« رییس سازمان انرژی اتمی در روزهای ثبت نام بیانیه های انصراف خود 
را منتشر کردند. »محمدباقر قالیباف« رییس مجلس، »محمدجواد ظریف« وزیر 
امورخارجه، »محمدجواد آذری جهرمی« وزیر ارتباطات، »فائزه هاشمی« عضو 
شورای مرکزی حزب کارگزاران، »سورنا ستاری« معاون فناوری رییس جمهوری هم 
از نام های آشنایی بودند که هرکدام حضور در انتخابات را در شرایط کنونی و به 

دلایل متفاوت صلاح ندانسته و ثبت نام نکردند.
اضلاع مثلث اصلی انتخابات چه کسانی هستند؟ 

در کنار نام های اشاره شده در گزارش، سه چهره را می توان با احتمال بالایی 
مثلث اصلی انتخابات سیزدهم دانست؛ »علی لاریجانی« رییس پیشین مجلس 
شورای اسلامی، حجت الاسلام »سید ابراهیم رییسی« و »اسحاق جهانگیری« 
معاون اول رییس جمهوری. لاریجانی روز ثبت نام مصمم تر از همیشه بود و این 
موضوع هم در ظاهر و هم در محتوی بیانیه انتخاباتی وی مشهود بود. لاریجانی 
امکان تایید صلاحیت بالایی دارد و می تواند اعتدال مورد نیاز در سیاست داخلی و 

خارجی را نمایندگی و حفظ کند.
حجت الاسلام رییسی گرچه در بیانیه انتخاباتی خود را مستقل دانست اما 
همان معجزه ای است که به نظر می رسد اصولگرایان منتظرش بودند تا پاستور را 
فتح کنند. شخصیتی که می تواند اجماع مورد نظر را به وجود آورد و احتمال تایید 

صلاحیتش از همه نام های قید شده در این گزارش بیشتر است.
اسحاق جهانگیری ضلع سوم این مثلث و نماینده جریان اصلاح طلبی است که 
در دولت های تدبیر و امید بی ادعا کنار رییس جمهوری ایستاد و کنار کشیدن از 
راه رفته را ترجیح نداد. احتمال تایید صلاحیت معاون اول رییس جمهوری با توجه 
به سابقه این تایید صلاحیت در دور قبل انتخابات بالاست و جهانگیری می تواند 
علیرغم همه هجمه های آغاز شده از عملکرد دولتی دفاع کند که کشور را در سال 

های سخت جنگ اقتصادی و تحریم ها اداره کرد.

ایمان گزارش می دهد؛

طیف بندی سیاسی داوطلبان انتخابات سیزدهم

عربستان و ایران پس از اختلافات پنج ساله، گام در مسیر 
تنش  زدایی گذاشته اند. لحن آشتی جویانه مقامات سعودی 
و همچنین تداوم مذاکرات مستقیم مقامات ریاض و تهران، 
این امید را ایجاد کرده که به موازات حل و فصل اختلافات 
هسته ای در وین، شاهد حل مسایل در روابط دوجانبه و 

منطقه ای بین دو کشور باشیم. 
قطع روابط دیپلماتیک تهران و ریاض به سال ۲0۱6 برمی 
گردد؛ همان سالی که »دونالد ترامپ« در انتخابات ریاست 
جمهوری آمریکا پیروز رقابت های سیاسی شد و به کاخ 
سفید راه یافت. برخی از مسایلی که در این سال ها به تشدید 
تنش ها دامن زدند عبارت بودند از: بحران یمن و حمله های 
هوایی مکرر ائتلاف عربی به رهبری سعودی ها به این کشور 
جنگ زده، اختلاف بر سر سوریه و لبنان، حمایت عربستان 
از اقدام ترامپ برای انزوای ایران و خروج از برجام، حمله به 

سفارت و کنسولگری عربستان در تهران و مشهد.
از  تایمز«  »فایننشال  انگلیسی  روزنامه  پیش  چندی 
مذاکرات مستقیم مقام های ارشد ایران و عربستان سعودی 
برای اصلاح روابط بین آنها خبر داد. بر اساس این گزارش 
این گفت و گو ها پنج سال پس از قطع روابط دیپلماتیک بین 
دو کشور صورت گرفته و این مذاکرات در بغداد انجام شده 
است؛ خبری که متعاقبا از سوی مقام های تهران و ریاض 

تایید شد.  
با جدیت آمریکا برای احیای برجام و به موازات آن پیشرفت 
مذاکرات هسته ای در وین، شاهد لحن آشتی جویانه ولیعهد 
عربستان در مورد رابطه با ایران بودیم. »محمد بن سلمان« 
در گفت  و گویی که چهارشنبه هشتم اردیبهشت از شبکه  
های مختلف پخش شد، در پاسخ به پرسشی در خصوص 
احتمال برقراری روابط بین ریاض و تهران گفت: در نهایت، 
ایران یک کشور همسایه است، همه ما امیدواریم که رابطه 
خوب و متمایزی با ایران برقرار کنیم. وی تصریح کرد که دو 
کشور منافع مشترک و متقابلی برای پیشرفت و بهبود منطقه 

و جهان دارند.
اظهارات شفاف ولیعهد سعودی برای میل به بهبود روابط 

ایران  اسلامی  جمهوری  های  مقام  استقبال  با  تهران  با 
مواجه شد و همان زمان »سعید خطیب زاده« سخنگوی 
وزارت امورخارجه در پاسخ به سوالی در خصوص  اظهارات 
ولیعهد عربستان در خصوص مناسبات ایران و عربستان و 
منطقه اظهار داشت: با دیدگاه های سازنده و روش گفتگو 
محور، این دو کشور مهم منطقه و جهان اسلام می توانند با 
پشت سر گذاشتن اختلافات، وارد فصل تازه ای از تعامل و 
همکاری برای نیل به صلح و ثبات و توسعه منطقه ای شوند.

نشست  در  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی  نیز  تازگی  به 
خبری هفتگی خود با خبرنگاران، اظهار کرد که »هدف 
گفت و گوها هم دوجانبه و هم منطقه ای بوده است، ما 
همواره از این گفت و گو ها استقبال کرده ایم، بگذارید منتظر 

نتیجه این گفت و گو ها بمانیم.«
خطیب زاده درباره دلیل چرخش عربستان به گفت  و گو 
با ایران و جدی بودن ریاض در گفت و گوها تصریح کرد: در 

روابط بین المللی به جای اینکه به نیت خوانی بپردازیم، باید 
به عملکرد ها پرداخته شود. تنش  زدایی و روابط میان دو 
کشور اسلامی در منطقه خلیج فارس به نفع دو ملت و منطقه 

است.
عوامل تغییر نگرش مقامات سعودی 

از طرفی »علی ربیعی« سخنگوی دولت نیز روز سه شنبه 
سعودی  عربستان  و  ایران  مذاکرات  روند  اردیبهشت   ۲۱
سطح  در  مذاکرات  این  که  گفت  و  کرد  ارزیابی  مثبت  را 
نمایندگان ویژه در دولت انجام شده است. او به اختلافات 
میان دو کشور در طول سال  های گذشته اشاره کرد که نا 
امنی های گسترده  ای را از یمن تا سوریه موجب شده است. 
به گفته ربیعی تاکنون دو دور مذاکره بین دو کشور انجام 

شده است.
البته تلاش برای صلح و ثبات در منطقه، سیاستی است که 
همواره در دستور کار وزارت امور خارجه کشورمان قرار داشته 

است. این تکاپو برای بهبود روابط با همسایگان و کشور های 
عربی حوزه خلیج فارس را می توان در سفر منطقه ای اخیر 
»محمد جواد ظریف« وزیر امور خارجه کشورمان مشاهده 
کرد. ظریف در جریان سفر به چهار کشور عراق، قطر و عمان 
و کویت با مقامات عالی رتبه آنها در زمینه های گوناگون به 

دیدار و گفت وگو کرد.
از نگاه ناظران چند موضوع مهم بسترساز تغییر نگرش 
گرفتاری  که  ایران شده است  به  نسبت  مقامات سعودی 
ریاض در منطقه به ویژه در جنگ یمن، تغییر رویکرد کلی 
دولت جدید آمریکا درباره مسایل منطقه ای و همچنین گام 
های رو به جلو مذاکره کنندگان هسته ای اعضای برجام در 

پایتخت اتریش از آن جمله اند.
در پیوند با تاثیر جابجایی قدرت در آمریکا بر مناسبات 
تهران و ریاض باید گفت که با پیروزی ترامپ در انتخابات 
مناسبات  و  برجام  آمریکا،  ریاست جمهوری سال ۲0۱6 
با  میان  این  در  شد.  تحول  و  دستخوش  دچار  خاورمیانه 
خروج آمریکا از برجام، توافق هسته ای از مدار اصلی خود 
خارج و محور عبری و عربی به یکدیگر نزدیک شدند به آن 

امید که ایران در انزوا و فشار قرار گیرد.
اما بایدن پس از ورود به کاخ سفید در ارتباط با بحران یمن 
در وزارت خارجه این کشور گفت این جنگ باید پایان یابد. به 
همین دلیل، ایالات متحده حمایت خود از عملیات نظامی 
در یمن و صادرات اسلحه به همین منظور به عربستان و 
ائتلاف عربی را متوقف می کند؛ تصمیمی که با استقبال  

سازمان ملل متحد رو به رو شد.
از طرفی اشتیاق بایدن برای احیای برجام و سرعت بالای 
قطار مذاکرات هسته ای در وین، کشور های عربی حوزه 
نتیجه  این  به  را  از جمله عربستان سعودی  فارس  خلیج 
رسانده که سرانجام ایران و دیگر کشور های مذاکره کننده 
به توافق دست خواهند یافت. بنابراین با جدیت آمریکا برای 
احیای برجام و به موازات آن پیشرفت مذاکرات، شاهد لحن 
آشتی جویانه ولیعهد عربستان و تلاش ریاض برای ترمیم 

مناسبات با تهران هستیم.

چشم انداز روشن مذاکرات تهران - ریاض ؛

ایران و عربستان، گام به گام در مسیر تنش  زدایی
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  تیک آف گرانی ۱۴00 !

افزایش قیمت لبنیات تکذیب شد 
 مدیر عامل اتحادیه تعاونی های لبنی افزایش قیمت لبنیات را تکذیب کرد و گفت: از آذر ۹۹ تاکنون هیچ 
گونه مصوبه ای مبنی بر افزایش قیمت شیرخام و محصولات لبنی مشمول قیمت گذاری نداشته ایم.علی 
احسان ظفری افزود: با توجه به افزایش حقوق و دستمزد، حمل و نقل و سایر نهاده ها قیمت تمام شده تولید 
بالا رفته است.ظفری ادامه داد: از ابتدای سال قیمت خرید هر کیلو شیرخام از دامدار ۲00 تا ۳00 تومان 
رشد داشته است، در حالی که مصوبه قانونی در این زمینه نداریم و نرخ مصوب همچنان 4 هزار و ۵00 تومان 
است.مدیر عامل اتحادیه تعاونی های لبنی درباره آینده بازار لبنیات بیان کرد: با توجه به کاهش قدرت خرید 
خانوار، بعید است که قیمت محصولات لبنی افزایش یابد.به گفته وی، هم اکنون متوسط سرانه مصرف 
لبنیات در دنیا ۱80 کیلو و در کشور ما ۵0 تا 60 کیلو بوده که نسبت به سال های اخیر کاهش داشته است.

 
تزریق واکسن کرونا به پیرترین مرد کشور

 معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی تبریز گفت: در روزشنبه  واکسن کرونا به مردی که بر اساس 
شناسنامه و کارت ملی ۱۳4 سال سن داشته و پیرترین فرد ایران و بنابر بررسی ها احتمالا پیرترین فرد جهان 
است، تزریق شد. عباسعلی درستی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: واکسن کرونا در خانه بهداشت عمارت 
در شهرستان خداآفرین به این مرد که از ۲0 سالگی در روستای شاه حیدر سکونت داشته و دارای سه فرزند 
پسرو چهار فرزند دختر است، انجام شد.وی ادامه داد: این مرد به همراه فرزند پسر 6۲ ساله اش معیشت 
دارد.وی گفت: این مرد ۱۳4 ساله با وجود سن بالا قادر به حرکت و گشت و گذر بوده و از نظر عقلانیت 

لغزشی نداشته و مشکل خاصی ندارد، حتی حاضر به انجام کارهای دامداری و کشاورزی است.

 فیلم تبلیغاتی رئیسی را ده نمکی می سازد؟
مسعود ده نمکی اعلام کرد که پیشنهادی برای ساخت فیلم تبلیغاتی ابراهیم رئیسی نداشته است.این 
روزها که بازار انتخابات ریاست جمهوری داغ است کم کم این موضوع هم مورد گمانه زنی قرار می گیرد که 
چه کسانی فیلم های تبلیغاتی نامزدهای مطرح را می سازند و در اولین شنیده ها گفته می شد که مسعود 
ده نمکی فیلم تبلیغاتی حجت الاسلام ابراهیم رئیسی رییس قوه قضاییه و نامزد انتخابات ریاست جمهوری 
۱400 را می سازد.در تماسی با ده نمکی وی تاکید کرد که پیشنهادی از طرف ستاد رئیسی به وی نشده 
است.از او پرسیده شد که آیا از طرف ستادهای دیگر نامزدها به او پیشنهادی به او شده است که گفت: بله 
پیشنهادهایی بوده، ولی من اصولا فیلمسازی انتخاباتی بلد نیستم اما می دانم به مستندسازان دیگری 

سفارش کار شده است.

تکذیب فتوای آیت الله نوری همدانی درباره فروش کلیه
 دفتر آیت الله نوری همدانی با صدور اطلاعیه ای استفتاء منتشر شده و منتسب به این مرجع تقلید در 
خصوص فروش کلیه برای امر ازدواج را تکذیب کرد. در پی انتشار استفتائی از سوی عده ای از مغرضین و 
انتشار آن در بعضی از شبکه های معاند مبنی بر نظر آیت الله نوری همدانی، دفتر این مرجع تقلید اعلام 
کرد:حضرت آیت الله العظمی نوری همدانی »دامت برکاته« پیرامون فروش کلیه برای امر ازدواج، ضمن 
تکذیب این خبر به اطلاع می رساند، هرگونه نظر فقهی و استفتایی مورد استناد است که ممهور به مُهر 

شخص معظم له باشد.

چاق ترین و لاغرترین دانش آموزان در کدام استان هاست؟
 مهرزاد حمیدی معاون وزارت آموزش و پرورش گفت: چاق ترین دانش آموزان در تهران و لاغر ها در سیستان 
و بلوچستان هستند که باید از استان های محروم به لحاظ تغذیه سالم حمایت شود همچنین طرح ملی 
سواد حرکتی را از سال آینده اجرا خواهیم کرد تا روند افزایش وزن متوقف شود. وی افزود :بیشترین 
دانش آموزان در وزن طبیعی در استان های خراسان جنوبی، خراسان شمالی، سیستان و بلوچستان و 

چهارمحال و بختیاری قرار دارند.

جانشین فرماندهی انتظامی استان قم خبرداد:

کشف یک هزار و90 ثوب پوشاک قاچاق
جانشین فرماندهی انتظامی استان قم نیز از کشف یک هزار و ۹0ثوب پوشاک و ۱4 طاقه پارچه قاچاق در 

استان خبر داد.
سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهار داشت: مأموران یگان تکاوری این فرماندهی در راستای مقابله با خودروهای 
حامل کالای قاچاق در عوارضی قم- تهران به یک دستگاه خودرو پرشیا مشکوک شده و دستور توقف صادر 
کردند. وی افزود: راننده خودرو بی اعتنا به دستور پلیس بر سرعت خود افزوده و به سمت مجتمع تجاری مهر 
و ماه متواری می گردد لیکن با تلاش مأموران متوقف و در بازرسی از داخل خودرو یک هزار و ۹0ثوب پیراهن 
مردانه و ۱4 طاقه پارچه قاچاق کشف کردند. وی تصریح کرد: برابر اعلام نظر کارشناسان ارزش محموله 
مکشوفه ۵00میلیون ریال برآورد و در این رابطه یک نفر متهم دستگیر و با تشکیل پرونده جهت سیر مراحل 

قانونی به مراجع قضایی معرفی شد.
پاتک پلیس قم به پاتوق خرده فروشان مواد مخدر

وی همچنین از دستگیری 6 نفر خرده فروش مواد مخدر درنتیجه بازرسی از یک منزل مسکونی خبر داد.
اسماعیلی اظهار داشت: در راستای اجرای طرح پاک سازی مناطق آلوده به مواد مخدر و جمع آوری 

معتادان، تلاش مأموران پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم در این زمینه آغاز شد.
افراد  این  پاتوق  برای  به محلی  با تلاش های صورت گرفته یک منزل مسکونی که  ادامه  وی گفت: در 
تبدیل شده بود شناسایی و موضوع در دستور کار پلیس قرارگرفته و مأموران با هماهنگی مقام قضایی استان 
به محل موصوف اعزام شدند. جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: در ادامه با ورود پلیس 6 نفر معتاد و 
خرده فروش، حین استعمال مواد مخدر در این منزل دستگیر و در بازرسی صورت گرفته مقادیری مواد افیونی 
شیشه و هروئین و همچنین آلات و ادوات استعمال مواد مخدر کشف شد. اسماعیلی اضافه کرد: در نهایت 

متهمان به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شدند.
 

فرمانده انتظامی شهرستان قم خبرداد:

کشف ۴هزار لیتر روغن خوراکی احتکارشده 
فرمانده انتظامی شهرستان قم از کشف 4 هزار لیتر روغن خوراکی سویا توسط مأموران انتظامی کلانتری 

۲۵ قم خبر داد. 
سرهنگ مراد حسین جعفریان در گفت وگویی اظهار داشت: در پی کسب خبری مبنی بر احتکار روغن 
خوراکی در یک انبار مواد غذایی موضوع در دستور کار مأموران کلانتری ۲۵ قرار گرفت. وی افزود: در ادامه 
مأموران با هماهنگی مقام قضایی استان قم به محل مذکور اعزام شدند و نسبت به بازرسی از انبار اقدام کردند. 
جعفریان گفت: در بازرسی صورت گرفته ۵4 عدد حلب ۱7 لیتری و ۳ هزار و ۱۲0 عدد بطری یک لیتری 
جمعاً حدود 4 هزار لیتر روغن خوراکی سویا احتکار شده کشف شد. فرمانده انتظامی شهرستان قم تصریح 
کرد: کارشناسان ارزش محموله کشف شده را ۵00 میلیون ریال اعلام کردند. وی افزود: درنهایت یک نفر در 
این رابطه دستگیر و به همراه پرونده تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضایی استان شد. 
جعفریان با تأکید بر اینکه مبارزه با احتکار از اولویت های اصلی نیروی انتظامی است و پلیس با قاطعیت با 
هرگونه قانون شکنی و اخلال در بازار برخورد می کند از شهروندان خواست، در صورت اطلاع از احتکار و قاچاق 

کالا یا هرگونه فعالیت مخل نظام اقتصادی، مراتب را از طریق سامانه ۱۱0 به پلیس اعلام کنند.
 

محکومیت جزای نقدی و ضبط یک دستگاه 
موتورسیکلت سنگین قاچاق 

مدیر کل تعزیرات حکومتی استان قم از محکومیت جزای نقدی و ضبط یک دستگاه موتورسیکلتِ سنگینِ 
قاچاق دراین استان خبرداد. مهدی ریاضی اظهارداشت :پیرو گزارش مردمی مبنی بر تردد یک دستگاه موتور 
سیکلت یاماها ۲۵00 سی سی بدون پلاک در سطح شهر، مامورین و عوامل ناجا، در حین گشت زنی در حوزه 
گزارش شده، نسبت به توقیف موتورسیکلت مذکور که قصد متواری شدن را نیز داشت، اقدام و پس از بررسی 
مشخص شد راکب موتورسیکلت مذکور فاقد مدارک و اوراق شناسائی مثبته می باشد فلذا مراتب جهت سیر 
مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان قم ارسال گردید. وی  افزود: با تشکیل پرونده، شعبه ویژه 
رسیدگی به تخلفات قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی قم، ضمن احضار متهم، استماع اظهارات و اخذ آخرین 
دفاعیات متهم، به دلیل عجز متهم از ارائه مدارک مثبته، پس از رسیدگی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته؛ 
نامبرده را علاوه بر ضبط موتورسیکلتِ قاچاق مکشوفه، به مبلغ ۱ میلیارد و ۱00 میلیون ریال جزای نقدی در 
حق دولت محکوم نمود. وی همچنین خاطر نشان کرد: بر اساس قانون، موتورسیکلت مکشوفهِ قاچاق توسط 

مرجع کاشف، تحویل اداره جمع آوری و فروش اموال تملیکیِ استان گردید.

رییس دانشگاه علوم پزشکی قم:

 هفت تن بر اثر کرونا در قم جان باختند
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به آخرین وضعیت بیماران مبتلا به کرونا در این استان، گفت: طی 

بیست و چهار ساعت منتهی به ۲6 اردیبهشت ماه، هفت تن بر اثر کرونا در قم جان خود را از دست دادند. 
به گزارش عصر یکشنبه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم، محمد رضا قدیر ادامه داد: در شبانه روز 
گذشته، 68 تَن با علائم مشکوک و یا قطعی کرونا در مراکز درمانی قم مورد پذیرش قرار گرفتند. وی با اشاره 
به بستری شدن شدن 60 تَن از این افراد در بیمارستان های استان، افزود: ۹۵ تَن نیز که طی روزهای قبل 

بستری شده بودند، ترخیص شدند.

مشاورعالی شهردار قم مطرح کرد:

تلاش برای تهاتر مستقیم دیون 
شهرداری با بانک ها 

مشاور عالی شهردار قم گفت: برای سال ۱400 با توجه به عدم همراهی 
دولت در اجرای بند قانونی تسویه دیون بانکی از محل مطالبات از دولت 
در سال گذشته، اولویت و تمرکز کار در بحث تسویه دیون بانک ها از مسیر 

تهاتر مستقیم با بانک هاست.
محسن نصیری با اشاره به آخرین وضعیت پرداخت بدهی های سنواتی 
شهرداری قم، اظهار داشت: در سال گذشته به دلیل عدم همراهی سازمان 
برنامه وبودجه و عدم صدور تخصیص برای تهاتر مطالبات شهرداری ها، 
علیرغم اینکه کلیه فرآیندهای ثبت و اخذ تائیدیه دستگاه های بدهکار و 

موافقت اولیه بانک ها اخذشده بود، موفق به انجام این کار نشدیم.
عملًا  می شد  انجام  زمینه  این  در  همکاری ها  اگر  اینکه  بیان  با  وی 
از  افزود:  می شد  تهاتر  بانک ها  به  شهرداری  سنواتی  دیون  باقیمانده 
اسفند سال گذشته طبق دستور شهردار برای سال ۱400 با توجه به عدم 
همراهی دولت در اجرای بند قانونی تسویه دیون بانکی از محل مطالبات 
از دولت در سال گذشته، اولویت و تمرکز کار در بحث تسویه دیون بانک ها 
با بانک ها در کنار تلاش در جهت پیگیری از  از مسیر تهاتر مستقیم 

رده های مختلف دولتی است.
مشاور عالی شهردار قم با تأکید بر اینکه در حال حاضر دو پروسه یکی در 
مرحله کارشناسی و یکی در مرحله تعیین کارشناس جهت ارزیابی برای 
تهاتر داریم، گفت: فرآیند آن ها در حال انجام است که بخش قابل توجهی 
از این بدهی را پوشش داده و تسویه می کند که امیدواریم در سال جدید 

بخش عمده ای از دیون شهرداری به بانک ها از این محل تسویه شود.
وی با اشاره به اینکه در سال های قبل نیز در بحث تهاتر چهار پرونده 
تمام شده با بانک های مختلف داشتیم که امیدوار بودیم عمده آن را از 
محل بند “واو” تبصره پنج پیش ببریم که متأسفانه با عدم همراهی دولت 
مواجه شد تصریح کرد: بلافاصله دستور جدید و تمرکز روی بخش تهاتر 
مستقیم انجام شد که با هماهنگی و جلسات با هیئت مدیره بانک ها، 

چارچوب جدیدی تعیین شد تا بتوانیم از این مشکل خارج شویم.

مدیرمنطقه شش شهرداری قم خبرداد:

توزیع بیش از ۵ هزار تن آسفالت از 
ابتدای سال

مدیرمنطقه شش شهرداری قم از توزیع بیش از ۵ هزار تن آسفالت از 
ابتدای سال در سطح منطقه خبر داد.

سید رضا حسینی با اشاره به برنامه ریزی برای کاهش مشکلات آسفالت 
برخی از شوارع فرعی سطح منطقه اظهار داشت: یکی از اصلی ترین 
نیازهای منطقه، آسفالت خیابان ها و معابر است و به همین منظور در 

بودجه سال جاری اعتبار ویژه ای به بخش آسفالت اختصاص یافته است.
با  جاری  سال  در  داد:  ادامه  قم  شهرداری  شش  منطقه  مدیر 
برنامه ریزی های انجام شده، تلاش داریم تا حد امکان مشکلات آسفالت 
معابر و شوارع فرعی حل شود و بر اساس اولویت ها نسبت به آسفالت معابر 

و خیابان های منطقه اقدام کنیم.
ابتدای سال جاری روکش آسفالت شوارع  از  اینکه  بیان  با  حسینی 
روکش  ادامه  در  کرد:  ابراز  شد،  اجرا  جمراسی  شهید  خیابان  فرعی 
آسفالت تعدادی از شوارع فرعی خیابان امامزاده ابراهیم)ع(، بلوار نظامی 
گنجوی، خیابان ولیعصر)عج(، خیابان موسی بن جعفر)ع(، ۱6 متری 
شوندی و فرعی های خیابان ۱7 شهریور، خیابان شهیدان هوشنگی و 

بلوار توحید با توزیع بیش از پنج هزار تن آسفالت به پایان رسید.
وی یادآور شد: بر اساس نیازسنجی های صورت گرفته، پروژه آسفالت 
خیابان ها و معابر شهری با هدف تأمین رفاه و آسایش شهروندان، تسهیل 
در تردد وسایط نقلیه و ساماندهی و بهسازی معابر شهری انجام می شود.

مدیر منطقه شش شهرداری قم تصریح گرد: بهسازی، زیرسازی و روکش 
آسفالت شوارع مجاور بوستان نبوت، محدوده خیابان دلیران، خیابان 
جانبازان، شوارع فرعی خیابان ثامن الائمه، شهرک امام حسین)ع( و بلوار 
بعثت در بودجه ۱400 پیش بینی شده که بر اساس برنامه زمان بندی اجرا 

خواهد شد.

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم خبرداد:

ایستگاه میدان مطهری و کشاورز 
درمراحل پایانی 

مدیرعامل سازمان قطار شهری قم با اشاره به آخرین وضعیت ساخت 
ایستگاه های فاز نخست خط یک گفت: در طول این مسیر شش ایستگاه 
پایانی  وجود دارد که دو ایستگاه میدان مطهری و کشاورز در مراحل 

ساخت است.
منصور درویشی با اشاره به آخرین وضعیت پروژه مترو قم اظهار داشت: 
فاز نخست پروژه به طول شش کیلومتر، شامل شش ایستگاه از محل دپو 

قلعه کامکار شروع و به میدان مطهری ختم می شود.
مدیرعامل سازمان قطار شهری قم خاطرنشان کرد: ۲ ایستگاه مطهری 
و میدان کشاورز به صورت ۱00 درصدی و 4 ایستگاه دیگر نیز تا مرحله 

تکمیل سازه اصلی به عنوان ایستگاه عبوری ساخته می شود.
وی با اشاره به برداشتن گام های مثبت در حوزه تجهیزات تصریح کرد: 
بخشی از ساختمان های دپو نیز جهت تعمیرات و سرویس های دوره ای 
تکمیل و یک پست برق 6۳ به ۲0 کیلوولت نیز برای برق رسانی به پروژه 
تأمین  یادآور شد: در بخش  و در مدار قرار می گیرد. درویشی  تکمیل 
تجهیزات با توجه به موانع خرید خارجی و تحریم های موجود، انحراف 
نسبت به برنامه زمان بندی زیاد است که در این راستا تلاش می شود با رفع 

موانع و تزریق نقدینگی هرچه سریع تر انحراف موجود به حداقل برسد.
وی در خصوص تجهیزات تأمین توان نیز گفت: برای خرید سوییچ 
گیرهای دی سی، رکتیفایر و ترانس های TPS قراردادهایی منعقد شده و 

مبلغی به عنوان پیش پرداخت نیز تأدیه شده است.

مدیرکل طرح های توسعه شهری شهرداری قم :

شهرداری امکان آب انبار لب چال 
مرمت ندارد

مدیرکل طرح های توسعه شهری شهرداری قم گفت: یکی از بناها که 
از ارزش تاریخی و اجتماعی قابل توجهی برخوردار است آب انبار لب چال 

بوده که متأسفانه مورد بی توجهی دستگاه های متولی است.
محسن صادقی امینی با اشاره به اهمیت توجه به اماکن فرهنگی و 
تاریخی اظهار داشت: شهرداری قم در چند سال گذشته در راستای 
افزایش  برای  زمینه سازی  و  شهروندان  زندگی  محیط  کیفیت  ارتقای 
زائرپذیری محور فرهنگی-تاریخی فعالیت های عمرانی مناسبی انجام 
داده است. وی با بیان اینکه لازمه  توفیق در تکمیل اقدامات و اهداف 
کلان در این محدوده، همکاری و هم افزایی کلیه دستگاه های اجرایی 
است تصریح کرد: این در حالی بوده که بخش های اصلی در این محدوده 
مانند آثار ثبتی تاریخی و همچنین بناهای با ارزش اوقافی مغفول مانده 

است.

 عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه 
مسجد باید همسو با انقلاب حرکت کند و دستاویز 
جناح ها نباشد، گفت: شاهدیم که برخی که می 
تندروی  دچار  دهند  انجام  فرهنگی  کار  خواهند 
هایی می شوند؛ در این میان امام باید این ها را 

کنترل کند.
حجت  دیدار  غروی،در  محمد  سید  الله  آیت   
الاسلام سید ناصر میرمحمدیان، مدیرعامل بنیاد 
هدایت، با اشاره بایسته های عملکرد مساجد، اظهار 
داشت: فعالیت مساجد زیر نظر تشکیلات دولتی 
چندان توجیه ندارد و باید به صورت مردمی اداره 

شوند.
عضو جامعه مدرسین حوزه گفت: وقتی کارهایی 
روی زمین بماند نهادهایی به اجبار این کارها را به 
عهده می گیرند؛ برخی وظایف را جامعه باید به 

عهده بگیرد نه اینکه نهادها دولتی به میدان بیایند.
و  ائمه جماعات  با اشاره وضعیت معیشتی  وی 
نیازمندی  هم  مبلغ  طلاب  داشت:  بیان  طلاب، 
هایی دارند. شرایط کنونی با گذشته متفاوت است؛ 
در گذشته نیازها محدود بود و در کل نصابی از تقوا 
حاکم بود و مردم وظیفه می دانستند مستقیم یا غیر 
مستقیم روحانیون را تأمین کنند، اما اکنون شرایط 

دگرگون شده است.
آیت الله غروی با بیان اینکه شرایط زمانه موجب 
شده که در حال حاضر بافت ائمه جماعات به هم 
جماعات  امامان  گذشته  در  کرد:  تصریح  بخورد، 

پشتوانه  با  جماعات  ائمه  بزرگان  و  بودند  مردمی 
مراجع وارد میدان می شدند. اگر شما انتظار دارید 
که یک امام جماعت نیمی از وقت خود را در اختیار 
مسجد بگذارد باید زندگی او تأمین شود و در عین 

حال نباید افراد را با دادن هدیه شرطی کرد.
فعالیت های مسجد باید همسو با انقلاب 

باشد
عضو جامعه مدرسین حوزه اظهار کرد: مسجد 
باید همسو با انقلاب حرکت کند و دستاویز جناح 
ها نباشد و ما شاهدیم که برخی که می خواهند 
کار فرهنگی انجام دهند دچار تندروی هایی می 
شوند؛ در این میان امام باید این ها را کنترل کند. 
در  مساجد  تعطیلی  به  اشاره  با  غروی  الله  آیت 
دوران کرونا گفت: ما از ابتدا با این شیوه ای که در 
برخورد با مساجد اتخاذ شد و مساجد را به تعطیلی 
کشاند مخالف بودیم؛ معتقدیم که روحانیت نسبت 
به مساجد به عنوان پایگاه خود منفعل عمل کرده 

است و می توانست بهتر از این عمل کند.
پایینی  افزود: در گذشته مردم سطح سواد  وی 
داشتند اما در حال حاضر افراد مسجدی در سطح 
بالایی از سواد قرار دارند و این کار را دشوار می کند؛ 

کار در مسجد نیاز به سلیقه و سواد بیشتر دارد.
بنیاد  داد:  ادامه  حوزه  مدرسین  جامعه  عضو 
هدایت باید وارد عمل شود و از افراد سطح بالاتری 
خیلی  شاید  که  ای  حوزه  اساتید  و  بگیرد  بهره 
وابستگی مالی هم نداشته باشند را جایگزین افراد 

سطح پایین کند.
امامانی داریم که توانستند ظرفیت حکمرانی 

را پای کار بیاورند
حجت الاسلام میرمحمدیان نیز در این دیدار با 
اشاره به فعالیت ائمه جماعات گفت: شعار اصلی 
و محوری ما در بنیاد هدایت، تعالی شبکه امامت 
است. پس از آنکه به تعداد قابل قبولی امام محله 
دست پیدا کردیم که می توانستند روی پای خود 
سازی  گفتمان  فعالیت  یک  دنبال  به  بایستند، 
خواهیم بود تا اثر عملکرد امامان بر زندگی مردم را 

نشان دهیم.
برخی  داشت:  اظهار  هدایت  بنیاد  عامل  مدیر 
معتقدند آنچه در طرح امامان محله هدف گیری 

آیت الله سید محمد غروی: 

مسجد دستاویز جناح ها نباشد
مساجد مردمی اداره شوند

رئیس اتحادیه نانوایان استان قم گفت: به دلیل پایین 
بودن دستمزد، کارگران ماهر قمی تمایلی برای ماندن 

در صنف نانوایی ندارند. 
خصوص  در  خبرنگاران  جمع  در  زارعی  علی اکبر 
افزایش  و موضوع  نانوایان  از مشکلات صنف  برخی 
داشت:  اظهار  رمضان  مبارک  ماه  در  نان  خودسرانه 
علاج واقعه، قبل از وقوع باید کرد و باید پیش ازاین در 
جهت اصلاح قیمت ها قدم برمی داشت، هرچند این 
اقدام توسط عده ای از نانوایان در قم را تائید نمی کنیم. 
وی درباره نرخ گذاری نان افزود: بیش از یک سال از 
نرخ گذاری آبان ۹8 می گذرد، در سال ۹۹ درخواست 
خود را در اصلاح قیمت ها ارائه دادیم اما اثری نداشت، 
سفره نانوایان به عنوان قشری ضعیف در این جامعه در 
یک سال گذشته کوچک  شده  و نرخ نان ثابت مانده و 

اصلًا این روند منطقی نیست.
رئیس اتحادیه نانوایان قم ابراز کرد: نمی توان نرخی را 
ثابت نگاه داشت، اما با افزایش هزینه ها همان خدمات 
را ارائه کرد، اگر هزینه ها ثابت باشد خروجی نیز ثبات 
بیشتری دارد، ما تنها صنفی هستیم که بارها تقاضا 
کرده ایم که نرخ ها اصلاح شود اما علی رغم برگزاری 
اندیشیده  دراین باره  تمهیدی  هنوز  متعدد  جلسات 
نشده است. وی با تأکید بر اینکه چنین نگرشی باید در 
مدیریت کلان کشور اتفاق بیفتد تصریح کرد: هرچند 
از سال 8۵ در شورای اقتصاد کشور تصمیم گرفتند که 

قیمت نان هرسال بررسی شود، اما به هیچ عنوان نگاهی 
به صنف نانوایان نمی شود. زارعی خاطرنشان کرد: در 
ابتدای سال ۱400 دستمزد کارگران را اداره کار تعیین 
نرخ همچنان  اما  افزایش داشت،  کرد که 40 درصد 
ثابت است، همچنین در روزهای اخیر ۱۵0 هزار تومان 

افزایش به مسکن کارگران مصوب شد.
دود عدم اصلاح قیمت نان به چشم تولیدکننده 

و مصرف کننده می رود 
وی با بیان اینکه دود عدم اصلاح قیمت نان به چشم 
تولیدکننده و مصرف کننده می رود گفت: افزایش نرخ 
نان روی قشر ضعیف اثر گذاشته اما نانوا قرار نیست 
تاوان بدهد و دولت باید برای قشر ضعیف توجه داشته 
موجب  راهکاری،  ارائه  با  باید  دولت  طرفی  از  باشد، 
سرپا ماندن نانوایی ها شود، هرچند متأسفانه نانوایان 
این گونه  و  بگیرند  دولت  از  را  خود  حق  نمی توانند 
یادآور  قم  نانوایان  اتحادیه  رئیس  هستیم.  بلاتکلیف 
شد: همراهی خوبی از سوی استانداری و فرمانداری 
در جریان پیگیری مطالبات این صنف وجود داشته 
اما نتیجه ای نگرفتیم و سال ۹۹ اجرایی نشد. وی با 
اشاره به اینکه از ابتدای ماه رمضان تنوع نان و تقاضای 
مشتری بالا می رود و این امر فرصتی است تا نانوایان با 
تهیه نان کنجدی، بخشی از هزینه ها را جبران کنند، 
عنوان کرد: کنجد در سال ۹8 به مبلغ هر کیلو ۱7 هزار 
تومان بوده و سال جاری به ۵۵ هزار تومان رسیده است. 

زارعی اذعان کرد: در تولید نان لواش تنوع وجود ندارد و 
ماه رمضان مصرف این نوع نان، ۳0 درصد پایین می آید 
و به این دلیل با افزایش قیمت نان لواش زودتر از دیگر 
نان ها موافقت شد، مصوباتی در شورای سیاست گذاری 
به زودی قیمت  نتیجه رسیده که قرار است  به  فرعی 
بر همراهی مسئولان  تأکید  با  وی  نان اصلاح شود. 
در اصلاح قیمت نان خاطرنشان کرد: طبق مصوبات 
اخیر، مزد کارگران باید روزانه بیش از ۲00 هزار تومان 
باشد و این امر هزینه بالایی را تحمیل می کند، ما تابع 
دولت هستیم و نمی توانیم خودسرانه نرخ را افزایش 

دهیم و هرروز شاهد اعتراض صنف هستیم.
کارگران ماهر تمایلی برای ماندن در صنف نانوایی 

ندارند 
رئیس اتحادیه نانوایان قم درباره کیفیت نان و ارتباط 
آن با سایر مؤلفه ها گفت: ۵0 درصد کیفیت نان به آرد و 
۳0 درصد به کارگر ماهر و ۲0 درصد به تجهیزات وابسته 
است، دراین ارتباط استفاده از کارگر ماهر نقش مهمی 
در کیفیت نان دارد اما برای نگهداری کارگر ماهر نیز 
دستمزد خوبی باید پرداخت شود. وی ادامه داد: به 
دلیل پایین بودن دستمزد، کارگران ماهر قمی تمایلی 
برای ماندن در صنف نانوایی ندارند و عمدتاً در نان داغ، 
کباب داغ مشغول به کار می شوند . بدون نیروی ماهر 
نیز نمی توان به ارائه خدمات در طبخ نان با کیفیت 

پرداخت و باید این مشکلات رفع شود.

رئیس اتحادیه نانوایان استان قم: 

ثابت نگهداشتن قیمت نان  منطقی نیست

استاندارقم با بیان اینکه قم باید به قطب گردشگری سلامت در کشور تبدیل 
شود، گفت: احداث بیمارستان و جذب متخصصین تراز اول پزشکی در راستای 

تحقق این هدف از اهمیت ویژه برخوردار است
سرمست در جلسه پیگیری نوسازی و توسعه بیمارستان الزهرا طی سخنانی 
تهدید کرونا طی ۱۵ ماه گذشته را مورد توجه قرار داد و افزود: خوشبختانه با بهره 
برداری از چند مرکز درمانی طی این مدت مشکل کمبود تخت بیمارستانی و 

تجهیزات درمانی نداشتیم.
وی هماهنگی و همراهی همه دستگاه های دولتی برای پیشبرد این برنامه را 
ضروری دانست و گفت: باید از تمامی ظرفیت های استان برای توسعه مراکز 

درمانی به کار گرفته و از کمک خیرین سلامت نیز استفاده شود.
استاندار قم سرانه استان در زمینه توسعه مراکز درمانی را مورد توجه قرار داد و 
تصریح کرد: مناطق محروم از جمله نیروگاه و پردیسان در این مسیر در اولویت 

هستند.
استفاده از ظرفیت های دولتی برای توسعه مراکز درمانی

سرمست اجرای طرح توسعه و بازسازی بیمارستان الزهرا)س( را ضروری 
دانست و گفت: از همه ظرفیت های دولتی برای توسعه مراکز درمانی استفاده 

شود.
وی گردشگری سلامت را نیز از محورهای توسعه قم عنوان کرد و با بیان 

اینکه قم باید به قطب گردشگری سلامت در کشور تبدیل شود، گفت: احداث 
بیمارستان و جذب متخصصین تراز اول پزشکی در راستای تحقق این هدف از 
اهمیت ویژه برخوردار است. استاندار قم تصریح کرد: بیمارستان مادر پردیسان 

نیز باید هر چه سریعتر به بهره برداری رسیده و در دسترس مردم قرار گیرد.
اختصاص ۵۰ میلیارد ریال برای تکمیل ساختمان تحقیقات 

هواشناسی قم
استاندار قم همچنین در دیدار سحر تاج بخش رییس سازمان هواشناسی 
کشور طی سخنانی با اشاره به نقش آفرینی هواشناسی در برنامه ریزی ها و 
کاهش خسارات ناشی از شرایط جوی، بیان کرد: مدیریت استان در تصمیم 

گیری ها از نظرات کارشناسی در این حوزه بهره می برد.
سرمست توسعه زیرساخت ها در حوزه هواشناسی را بسیار مهم برشمرد و افزود: 
بهبود زیرساخت های هواشناسی می تواند نقش موثری در برنامه ریزی های 

کلان به خصوص در زمینه مدیریت بحران ایفا کند.
وی با اشاره به بازدید اخیر خود از ساختمان در حال ساخت مرکز تحقیقات 
از این مرکز را خواستار شد  هواشناسی، اهتمام مسئولان برای بهره برداری 
و خاطرنشان کرد: با تخصیص اعتبارات ۵0 میلیارد ریالی ملی و استانی با 
مشارکت سازمان هواشناسی و مدیریت استان قم، می توانیم این ساختمان را 

طی  ماه های آتی به بهره برداری برسانیم.

 استاندار قم:

قم باید به قطب گردشگری سلامت کشور تبدیل شود 


